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OAZA BREZ CENZURE 

Med cilji in stvarnostjo 
Če so iz račun i pravi lni , potem je življenje 

ob koncu minulega tedna samo zaradi pod raž i 
tev naftnih derivatov, e l ek t r i čne energije, že 
lezn i šk ih prevozov, jedilnega olja ter nekaterih 
vrst moke in k ruha postalo za (s ta t i s t ičn ih) 
šes t odstotkov draž je . K e r so te podraž i tve le 
ene od š tevi lnih v zadnjih dveh mesecih (po 
majskih ukrepih zvezne vlade se že 60 do 70 
odstotkov cen oblikuje prosto), nas niso pre
tirano preseneine, so pa zauaie nov uuttFeč iZ-
č r p a n e m u in pretirano obremenjenemu gospo
darstvu (Že leza rna Jesenice je že zdaj med naj
večj imi dolžnik i v Sloveniji za plači lo e lektr i 
č n e energije) i n predvsem gospodinjstvom s 
podpovprečn imi m e s e č n i m i prejemki (tudi na 
Gorenjskem so še delavci, k i so juli ja zasluži l i 
manj kot 320 t isočakov) . Še zlasti boleča je vsa
k a podraž i t ev e l ek t r i čne energije in naftnih de
rivatov, saj sproži val novih podraž i t ev v indu
striji in v ostalih gospodarskih panogah, k i pa 
morajo zaradi st ika s trgom ter kupno močjo 
organizacij i n prebivalstva že skrbno pretehta
t i , za kol iko še lahko dvignejo cene. Realn i 
osebni dohodki so že zdaj p r ib l ižno če t r t i no 
nižji kot so bi l i pred majskimi ukrepi . 

Ob zadnji podraži tv i pa se spet zastavlja 
vp ra šan j e a l i ne bo ciljna, 95-odstotna inflacija 
le eden od naš ih š tevi ln ih smelo, a nerealno 
zastavljenih ciljev. Če že funkcionarji zvezne 
vlade javno izjavljajo, da se n ihče ne ravna po 
ci l jn i inflaciji (tudi v radovlj iški občini so kot 
osnovo za podraž i t ev komuna ln ih storitev vzel i 
120-odstotno inflacijo), potem lahko bolj verja
memo f inančn im strokovnjakom, k i so i z r aču -
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lacija, v Sloveniji pa še nekol iko višja. Čeprav 
po junijskem in jul i jskem izbruhu cen še ne bi 
smel i sklepati na celo leto, saj naj bi še le jesen 
pokazala realno m e s e č n o rast inflacije, pa je že 
mogoče z zanesljivostjo trdit i , da bo ci l jna inf
lacija p r e s e ž e n a - i n to kljub zagotovilu zvez
nega izvršnega sveta, da bo »storil vse « da je 
ne bi presegli. 

In k a k š n e bodo posledice, če bo razkorak 
med ci l j i in stvarnostjo? Ljudi bomo še bolj po
t isn i l i v blato, kajti mednarodni denarni sklad 
nam ni predpisal ciljne inflacije, zahteval je le, 
da z njo uskladimo rast porabe in osebnih do
hodkov. 

C. Zaplotnik 

Velika trgovina z veselico 
Kranj, 8. avgusta - V Savskem logu v Kranju je za začetek letošnje
ga 38. gorenjskega sejma, k i ga bodo odprli v petek, 12. avgusta, 
Praktično že vse nared. Sejemski prostor je razprodan, prireditelji 
pa napovedujejo, da bo letošnja prireditev v pravem pomenu besede 
velika trgovina in deset dni dolga veselica. 

Med številnimi razstavljavci pogoji. A l i drugače povedano: 
na letošnjem sejmu bo recimo 
kar 20 večjih trgovskih organi 
z acij z različnimi izdelki široke 
Potrošnje. Pestra bo tudi ponud
ba kmetijske in gozdarske me
hanizacije in še posebej razno
vrstna s področja t.i. malega go
spodarstva. To pa so tudi glavni 
razlogi, da naj bi ponudbo velike 
sejemske trgovine krojili tržni 

konkurenca bo velika. 
Ker je sejem hkrati vedno tu

di zanimiva gostinsko-zabavna, 
da ne rečemo najbrž (vsaj lahko 
bi bila) tudi turistična priredi
tev, so obeti tudi letos ugodni. V 
ta del prireditve se je letos 
vključilo okrog 30 predstavnikov 
gostinstva. Seveda tudi zanje 
najbrž velja ugotovitev o kako

vosti in konkurenci. 
Enako kot razstavljavci in go

stinci pa napovedujejo, da bo le
tos še posebej izstopal (in preki
ni l svojevrstno mrtvilo) večerni 
program. V desetih dneh naj bi 
se na njem predstavila celotna 
»prva liga« izvajalcev narodno 
zabavne glasbe. 

Če bo vse tako kot napovedu
jejo, bomo seveda lahko kmalu 
preverili. Res pa je, da bodo 
vstopnice za sejem po 3000 di
narjev in prav toliko tudi za ve
černi program (kar je menda 
ena najcenejših vstopnin). ^ g 

Uravnilovka bo gladila socialne nemire 
Sindikat bi moral najbolje 

vedeti kje na Gorenjskem so 
delavske plače pod 320.000 
dinarji. Toda podatkov, ki bi 
bil i nujni za operativno delo
vanje te organizacije, od 
S D K ni moč dobiti. V poplavi 
statističnih podatkov (njihov 
mesečni statistični bilten 
ima več sto strani) in v raču
nalniško opremljenem stole
tju, ko bi morala biti vsaka 
informacija le vprašanje pri
tiska na gumb, je to dejstvo 
nepojmljivo. 

Tako nam tudi sindikati 
niso uspeli ustreči, ker niso 
obveščeni o tekočem izplači
lu, razen če bi se lotili duha-
mornega povpraševanja po 
tovarnah, kjer j ih direktorji 
lahko mimogrede peljejo žej
ne čez vodo. Vedo le toliko, 
da od 74.000 gorenjskih de
lavcev dobrega 3,5 odstotka 
prejemajo zajamčene osebne 
dohodke, vendar pa ni po
trebno, da bi nas skrbelo za 

vseh 2600 delavcev. Dogovor 
za osnovo zajamčenega do
hodka upošteva dohodek 
zadnjega četrtletja, znižane
ga za 20 odstotkov in poveča
nega za rast življenjskih 
stroškov. Ilustrativen primer 
za to je Turistična agencija 
Alpetour, kjer povprečni za
jamčeni OD znaša 654.000 di
narjev. 

Povprečje rada zameglju
jejo dejstva, zlasti v primeru 
najnižjih plač. Sindikat je 
zahteval, da od 1. junija dalje 
plača za normalno delo ne 
sme biti pod 323.100 dinarji. 
Spričo povečanih življenj
skih stroškov ta denar ne za
gotavlja več normalne social
ne varnosti, zato je septem
bra, po izračunu vpliva naj
novejših cen, pričakovati 
vnovično povečanje. Črka za
kona pa se še kar drži prvot
ne najnižje plače, 235.000 di
narjev, pod katero na Go

renjskem, pravijo, ni delav
ca, vsaj ne takega z normal
nim doseganjem norme in 
brez bolniških. Pod 320.000 
dinarji pa jih je verjetno pre
cej, o čemer bodo po dopu
stih sindikati opravili tudi 
obsežno anketo, da izvedo 
kako žive njihovi delavci. Za 
preživetje najslabše plačanih 
delavcev bodo zahtevali do
sledno izplačevanje vsaj za
jamčenih plač, četudi za ceno 
uravnilovke. Časi namreč ni
so več taki, da bi se sindikat 
boril za delitev po delu, ko 
mora vendar ščititi tiste z 
najnižjimi prejemki. Za vsa
kega delavca, ki dobi tako 
malo, pa je kajpada treba 
ugotoviti zakaj. A l i je tega 
krivo njegovo slabo delo ali 
pa z nizkim dohodkom plaču
je nesposobnost vodstva, ne
dorečeno organizacijo, teh
nološke slabosti ali kaj dru
gega. 

D. Z. Žlebir 

Dvorske garaže rešene propada - V četrtek, 4. avgusta, zvečer 
je bila na Bledu slovesna otvoritev Modne hiše Pristava. O 
pomenu obnovitve tega blejskega objekta je spregovoril pred
sednik izvršnega sveta občine Radovljica Pavel Žirovnik. 
Zaupali so ga A l m i r i , ki je že z Grmiščami dokazala, da je 
sposobna starim pozabljenim blejskim hišam vdahniti novo 
življenje. Stare dvorske garaže so z eno potezo postale naj
večja blejska trgovska hiša. - D. D. - Foto: F. Perdan 
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Petinpetdeset let plavanja v Radovljici - Plavalci in plavalke 
ter plavalni delavci plavalnega kluba Radovljica v tem letu 
praznujejo petinpetdeset let organiziranega plavanja. V okvi
ru športnih tekmovanj so v soboto, v njihovem plavalnem ba
zenu organizirali že sedmi mednarodni plavalni miting. Na
stopilo je več kot sto tekmovalcev in tekmovalk iz Madžar
ske, ČSSR, Italije in Slovenije. Več na športni strani. (D. H.) -
Foto: F. Perdan 

Listino častnega občana je Boja
nu Križaju izročil predsednik 
skupščine občine Tržič Ivan K a 
pel. Slavnostne seje so se udele
žili tudi Tone Vogrinec,Janez 
Kocjančič in podpredsednik re
publiškega izvršnega sveta Ja
nez Bohorič. Sl ika: F. Perdan 

Bojan Križaj je ča
stni občan Tržiča 

Bojan je naš 
Tržič, 5. avgusta - »Bojan K r i 

žaj je pač naš Bojan in zato je 
pobuda o dodelitvi najvišjega in 
izjemnega priznanja, ki mu ga 
lahko podeli naša družbenopoli
t ična skupnost, prišla spontano, 
od ljudi,« je le delček misli in be
sed, ki so j ih našemu najboj zna
nemu smučarju in svetovnemu 
šampionu povedali Tržičani ob 
podelitvi naslova častnega obča
na občine Tržič. Da pa je to res, 
so dokazali številni Tržičani in 
gostje iz pobratenih mest, pa tu
di predstavniki vseh gorenjskih 
občin, k i so se udeležili petkove 
slavnostne seje zborov Skupšči
ne občine Tržič. Tudi najmlajši, 
šolarke iz Loma, ki so pripravile 
prisrčen kflturni program, so 
mu na ljubek način povedali, da 
ga spoštujejo, imajo radi kot do
brega smučarja in someščana, 
katerega ime s ponosom izgo
varjajo. 

»Od kopice priznanj, k i sem 
j ih kdaj dobil, mi to današnje 
res ogromno pomeni. Ne bom re
kel največ, ker bi bil lahko krivi
čen do drugih. Vsem skupaj se 
iskreno zahvaljujem,« je ob pre
jemu listine častnega občana re
kel Bojan Križaj. 

V. Stanovnik 

Festival Radovljica 
Radovljica, 8. avgusta - Po 

zaklučku Idriarta se glasbe
ne prireditve v radovljiški 
občini nadaljujejo. Društvo 
ljubiteljev stare galsbe na
mreč v nedeljo, 14. avgusta, 
odpira troje svojih glasbenih 
projektov. Več na strani 5. 

V. B. 

VAŠ BUTIK 
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Epidemija mirovnih načrtov 
Če bi se po kakšnem neverjetnem naključju z mirovnimi 

sporazumi končala pogajanja denimo o afriškem jugu, o Zalivu, o 
Bližnjem vzhodu, Latinski Ameriki , Kampučiji, bi mirovnim eno
tam Združenih narodov gotovo zmanjkalo vojakov za vsa ome
njena in morebiti še katera območja, kjer naj bi nadzirali pre
mirje. 

Kot kaže, pa se za enkrat ni bati, da bi boji na kriznih žari
ščih čez noč potihnili. Predolgo je trajalo, da je svet oziroma tisti, 
k i v tem trenutku pretežno oblačijo in vedrijo, ustvaril ravnove
sje, k i je temeljilo na vojni, oboroženi moči, na konfliktu. N i na
mreč dovolj, če se dva do zdaj sprta dogovorita, treba je spreme
niti razmerje moči, tako, da bo to tudi v miru ostalo uravnoteže
no. 

Medtem ko sta bili do zdaj velesili tisti, k i sta spodbujali 
mednarodno napetost, k i sta vsaka svoj del sveta branili pred ko
munistično oziroma kapitalistično nevarnostjo in druga drugo 
obtoževali imperializma, se zdaj, ko sta se Z D A in SZ znašli sredi 
detanta, mirovnim prizadevanjem upirajo predvsem tisti režimi 
vojskujočih držav, k i svojo legitimnost utemeljujejo v največji 
meri z zunanjo nevarnostjo. Kot je bilo že večkrat zapisano, ko 
zunanji sovražnik izgine, se zadeve počasi začno postavljati na 
pravo mesto, vidno postaja, kdo je zatiralec in kdo zatiran, kdo 
lahko ponudi boljše življenjske razmere in kdo ne. Res je sicer, 
da znajo vojaški režimi namesto zunanjih hitro odkriti nešteto 
notranjih sovražnikov, takšno oznako pa pritaknejo največkrat 
vsem, k i režimom očitajo nesposobnost in samopašnost . Kljub te
mu, da se razmere po meddržavnih vojnah navadno ne uredijo, 
pa se vsaj začnejo kazati tiste stvari, k i dejansko motijo nastaja
nje razmer za dostojno življenje. 

Konec vojne v Zalivu, kolaps rasist ičnega južnoafriškega re
žima, nikaragovski sporazum s protisandinisti,...gotovo še ne bodo 
sami po sebi prinesli miru, kakor ga tudi umik sovjetskih enot iz 
Afganistana ni. Ustavitev zunanjega poseganja spravi stvari le 
tja, kjer so bile pred začetkom tega vmešavanja. 

Zato tudi ofenzive mirovnih procesov ne moremo razumeti 
kot epidemije miru, k i bo svet v kratkem prekrila in potisnila 
orožje na smetišče zgodovine. Morda se bo le nekaj stvari posta
vilo na pravo mesto, morda bo le nekaj več denarja ostalo za dvi
govanje življenjske ravni. Kakorkoli , vseeno nam je ljubše poslu
šati vesti, da se je kdo sploh pripravljen pogajati, saj dolga deset
letja takšnih novic nismo bili navajeni. Četudi čez noč ne bo Ču
dežnih rešitev, pa je treba reči »in vendarle se premika «, v tem 
trenutku na mednarodnem prizorišču - na bolje. 

Jugoslovanski Jaruzelski 
Ker že vsi vemo, kaj izvenslovenski časopisi (v glavnem) pi

šejo o dogodkih v Sloveniji (udrihajo čez pojave kontrarevoluci
je), bi bilo tokrat zanimivo pogledati v tuje časopise... 

Ingomar Pust je v Volks Zeitung pisal, da je jugoslovanska 
vojska uresničila grožnjo in udarila po jedru slovenskega duhov
nega odpora. Mamula je že spomladi, ko so v Mladini razkrinkali 
kako je prišel do vile v Opatiji, govoril, da je dolžnost vojske bra
niti ustavnost in da vojska v takih časih ne more ostati v kasar-
nah.To se je očitno začelo dogajati in kdove, ali v Beogradu ni že 
znano ime jugoslovanskega »Jaruzelskega «, je ocenil Pust. 

Tudi Roland Hofvviller je v Die Tageszeitungu menil, da se 
vojska maščuje kritičnim slovenskim svobodoljubom. Že sam po
jem vojaško sodišče budi v Slovencih boleče in grozeče spomine 
na dogodke po drugi svetovni vojni, pa tudi na zadušitev hrvaške 
pomladi leta 1977 in na krvave spopade z albanskimi iredentisti 
leta 1981. Vojaški proces za mnoge Slovence ni nič drugega kot 
vojaški udar. Pravemu udaru pa so Slovenci prav po zaslugi čet
verice le za las ušli. 

Carl Gustav Strom je v Die Weltu Stipeta Šuvarja predstavil 
kot centralista in dogmatika, ki je svojo politično kariero začel 
kot zagrizen borec proti vojaškim nacionalistom v začetku se
demdesetih let. Prav tako zagrizen naj bi bil v preganjanju kriti
čnih, »neubogljivih intelektualcev«. Pripisujejo pa mu tudi akti
vno sodelovanje pri uvajanju sporne šolske reforme, ki naj bi 
imela katastrofalne posledice za izobrazbeno raven mladih Jugo
slovanov. 

V z p o n na K 2 n i uspel 
Ljubljana, 8. avgusta - Jugoslovanska alpinistična odprava, k i si 
je za svoj cilj izbrala 8611 metrov visoki K 2, drugo najvišjo goro 
na svetu, ni uspela uresničiti načrtov. Sneženje in hud mraz sta 
najprej preprečila vzpon po jugozahodnem grebenu, potem pa so 
zaradi neugodnih razmer alpinisti morali opustiti še poskus za 
osvojitev vrha po normalni smeri. Člane odprave lahko torej pri
čakujemo še pred koncem tega meseca. 

S. 

Ob 35-letnici izhajanja je kolektiv Gorenjskega glasa prejel red 
zaslug za narod s srebrno zvezdo 

Ustanoviteljice Gorenjskega glasa so občinske konference S Z D L 
Jesenice, Kranja, Radovljice, Škofje Loke in Tržiča 

Izdaja Časopisno podjetje Glas Kranj, tiska Ljudska pravica Lju
bljana 

Predsednik časopisnega sveta: Boris Bavdek 

Gorenjski glas urejamo in pišemo: Štefan Žargi (glavni urednik in direktor), 
Leopoldina Bogataj (odgovorna urednica), Jože Košnjek (notranja politika, 
šport), Marija Volčjak (gospodarstvo, Kranj), Andrej Zalar (gorenjski kraji 
in ljudje, komunalne dejavnosti), Lea Mencinger (kultura), Helena Jelov-
čan (izobraževanje, iz šolskih klopi, Škofja Loka), Cveto Zaplotnik (kmetij
stvo, kronika, Radovljica), Darinka Sedej (razvedrilo, Jesenice), Danica Do
lenc (tradicije NOB, naši kraji, za dom in družino), Stojan Saje (družbene 
organizacije in društva, SLO in DS, ekologija), Danica Zavrl-Žlebir (social
na politika), Dušan Humer (šport), Vilma Stanovnik (Tržič, turizem), Vine 
Bešter (mladina, kultura), Franc Perdan in Gorazd šinik (fotografija), Igor 
Pokora (oblikovanje), Nada Prevc in Uroš Bizjak (tehnično urejanje) in 
Marjeta Vozlič (lektoriranje). 

Akontacija naročnine za 2. polletje 24.000 din 

Naslov uredništva in uprave: Kranj, Moše Pijadeja 1 — Tekoči ra
cu n pri S D K 51500-603-31999 - Telefoni: direktor in glavni ured
nik 28-463, novinarji in odgovorna urednica 21-860 in 21-835, eko
nomska propaganda 23-987, računovodstvo, naročnine 28-463, ma
l i oglasi 27-960. 
Časopis je oproščen prometnega davka po pristojnem mnenju 421-1/72. 

S i n d i k a t u avtonomnost 
Škofja Loka, 5. avgusta - Videti je, da medla razširjena seja sloven
skih sindikatov v juniju n i odgovorila ne le delavcem, temveč tudi 
s indikalnim aktivistom, kako delovati, ko izbruhnejo težave. Tam, 
kjer ta hip še prikrito tlijo socialni nemiri, jeseni pa utegne odkrito 
završali , morajo sindikati programsko strategijo iznajti pač sami. 

V razmerah strmega padca re
alnih osebnih dohodkov in ne
znanske rasti življenskih stro
škov je težko pričakovati , da bo
do delavci mirni i n potrpežljivi. 
V Škof j i Lok i denimo ugotavlja
jo, da je realni dohodek od janu
arja do maja letos v primerjavi z 
lani padel za 9 odstotkov, do sep
tembra pa naj bi po ocenah za 
okroglih 25 odstotkov. Življenski 
s t roški naglo naraščajo, k temu 
so pripomogle tudi podražitve 
osnovnih življenskih potrebščin 
minuli teden. Kako bodo živeli 
mnogi delavci, k i so že zdaj na 
robu preživetja! Junijska razšir
jena seja slovenskih sindikatov 
se je po sili razmer (na cesti so 
bi l i ravne tisti čas mariborski 
delavci) dotaknili tudi takšnih 

vprašanj , a konkretnih napo
tkov kako delovati, ko bo razpo
loženje ljudi spričo takih razmer 
doseglo vrelišče, sindikalnim 
aktivistom ni dala. 

»Tako moramo do jasnega 
operativnega programa v občin
skem sindikatu priti sami,« sodi 
Sandi Bartol, predsednik loške
ga sindikata. »Do ključnih vpra
šanj preživetja delavcev mora
mo imeti sindikati samostojno 
stališče. Tudi v skupščinskih 
klopeh bi se nas moralo slišati. 
Za podražitve, ki se snujejo na 
občinski ravni, bomo neizprosno 
terjali argumente, toda na dru
gih ravneh smo nemočni, če se 
na svoje noge ne postavi repu
bliški sindikat ali pa zvezni!« 

Da sindikat v Škof j i Loki že 
dviga glavo in povzdiguje glas v 
skupščinskih klopeh, je nazorno 
pokazal primer Gradisa LIO, kjer 
je bil sindikat ves čas vprežno 
živinče tamkajšnjih dogajanj, 

dokler ni dosegel tistega, kar 90 
zahtevali delavci. 

Za tako resne težave, kot so S? 
minule pol leta kazale v Grad1' 
su, zdaj sicer ne vedo, zahvaljU' 
joč solidnemu polletnemu g°" 
spodarskemu rezultatu. Vrst« 
majhnih, tržno uspešnih delov; 
nih organizacij, kot pravi San«1 

Bartol, ter preventivno delov«' 
nje občinskega vodstva, organ0v 

in organizacij, kjer se pokažejo 
slabosti, sta le dva razloga, • 
kaj ta hip še vzdržujejo socialn1 

mir. Zdaj bo treba pod drobno* 
gled vzeti AJpetour, kjer se k* 
žejo kadrovske težave, slabosti 
spričo neizdelanih programov 
gostinstva in turizma, pa tudi Že 

tehnološki presežki. Socialn* 
varnost delavcev loške sindikat« 
ta čas najbolj skrbi. Vse kaže. 
da je v tem pogledu pričakovati 
vročo jesen. 

D.Z.Žlebir 

Kvalitetnejši in cenejši izleti 
Kranj , 5. avgusta - Splošen pa

dec kupne moči se bo v prihod-, 
nosti odrazil v tercialnih in 
kvartarnih gospodarskih dejav

nostih, kajti treba bo zadovolje
vati predvsem osnovne potrebe. 
Do zmanjšanega povpraševanja 
bo verjetno prišlo tudi v turiz-

Nagrade otrokom železarjev 
Jesenice, 8. avgusta - Odbor za kadre in družbeni stan

dard jeseniške Železarne se je odločil, da letos podeli več šti
pendij za študij metalurških poklicev. Obenem je sklenil, da 
učencem - otrokom delavcev Železarne, k i so bili vsa leta v os
novni ali srednji šoli odlični, nimajo pa nobene štipendije, po
deli mesečno nagrado. Mesečna nagrada bo znašala v višini 
povprečne štipendije, k i jo sicer dobijo študentje posameznih 
študijskih usmeritev. 

Šolski uspeh bodo preverjali vsako leto posebej. Srednjo 
šolo morajo ti dijaki zaključiti s prav dobrim uspehom, na vi
šji in visoki šoli pa morajo imeti povprečno oceno 7,8 - v nas
protnem primeru bodo nagrado izgubili. 

D. S. 

mu, zlasti po izletih, kar je na 
svoji koži že občutila kranjska 
poslovalnica turistične agencije 
Alpetour. 

Kot pravi vodja poslovalnice 
Slavko Šajn, je trenutno za izle
te po domovini in tujini mrtva 
sezona, ker je čas dopustov. Si
cer pa so trenutno usmerjeni v 
načrtovanje izletov za avgust in 
september, saj se takrat poveča 
povpraševanje po sindikalnih iz
letih. V ta namen so pripravili 
kar 50 različic avtobusnih izle
tov po Sloveniji in Jugoslaviji, 
po želji strank pa bodo pripravili 
tudi izlete v Prago, Grčijo in 
Španijo. 

Polletno poslovanje so zaklju
čili z dokaj ugodnimi rezultati, 
čeprav niso v celoti izpolnili na
črtov. Do konca leta načrtujejo, 
da bodo z aktiviranjem rezerv in 
povišanjem aktivnosti v komer

ciali, ter z obstoječim kadrom 
uresničili svoje cilje. Poudarek 
bodo dali predvsem kvaliteti • 
cenejšim variantam izletov. Naj' 
večje težave j im povzročajo stal' 
ni porasti cen prevoznih, gostin* 
skih in hotelskih uslug, k i so tU' 
di vezane na ponudbo izletov. 
Zato bo potrebno najti kompro
mis n:t*u poceni in Kvalitetnim 1 

izleti, kot pravi Slavko Šajn. 
Za zdaj v poslovalnici skoraj 

ne beležijo pritožb ali reklama; 
cij in to je dokaz, da ta turistični 
servis posluje na kvalitetni ra* 
vni. Pridobljen dohodek nam«* 
njajo za pokrivanje stroškov, 
amortizacijo, nekaj pa tudi z* 
rezervo za slabe mesece, ko je 
povpraševanje po izletih manj' 
še. V prihodnje bo potrebno vl8' 
gati predvsem v posodobitev pO* 
slovanja, postopoma bodo uvaja' 
l i računalništvo, kolikor bodo se-
veda to dopuščale finančne mož 
nosti in gospodarska situacija. 
Žal so velikokrat želje po bolj* 
šem poslovanju eno, realne moŽ' 
nosti pa nekaj povsem drugega. 

Matjaž GregoriĆ 

L e to v e m , d a n i č n e v e m 
Kranjska gora, 8. avgusta -

Zdaj, ko so nekoliko pouhniie 
burne kranjskogorske razprave 
o (ne)razvoju kraja in polemike 
celo na ministrski ravni, bi bilo 
prav, da v korist nadaljnjega tu
rist ičnega razvoja kraja povemo 
tudi tisto, kar nihče ne izreče. 

Sestanki, k i so se vrstili, so 
nanizali vrsto zares perečih pro
blemov in pokazali, kako nepo
vezano in neusklajeno delajo 
hotelirji in tisti, k i amatersko 
skrbijo za razvoj kraja. Medse
bojne obtožbe in nerazumevanje 
pri ključnih razvojnih proble
mih so v Kranjski Gori tista za
vora, zaradi katere se v resnici v 
Kranjski Gori že desetletje ni 
ničesar premaknilo. Posebno, če 
Kranjsko Goro primerjamo z 
Bledom, je primerjava v hudo 
kranjskogorsko škodo. 

A resnici na ljubo je vendarle 
treba povedati, da kranjskogor
ski hotelirji niso zavzeti le za to, 
da bi »nagajali« drug drugemu 
in se uživaško šli nelojalno kon
kurenco: še kako skrbijo za pro
met svojih in drugih hotelov, vsi 
po vrsti, sicer danes ne bi imeli 
polnih hotelov in že prodane 
zimske sezone. Če pa se sem in 
tja spotikajo drug ob drugega, 
niso nobena izjema: v vsakem 
turist ičnem kraju je tako, nikjer 
ne bodo poslali svojih gostov na 
sosedov vrt, češ, tam se boljše in 
ceneje je in pije... 

Verjetno je vzrok za včasih že 
kar preveč razvpito kranjsko
gorsko nepovezanost, nelojal
nost in nerazumevanje tam, 
kjer bi v teh razmerah morali 
trdno in odločno stati tisti, ki so 
poklicani in plačani, da skrbijo 

za razvoj vseh krajev v občini. 
Če že v kraju ni povezave, po
tem je najbrž izvršni svet tisti, 
ki ima pravico in dolžnost, da ob 
sodelovanju Kranj skogorcev 
vsestransko presodi, pravočasno 
posreduje točno informacijo in 
modro odloči. Tako se pač tudi 
ne bo moglo dogajati, da na se
stankih slišimo povsem naspro
tujoče informacije in kritike na 
račun upravnih organov, nazad
nje pa se pojasni, da so prav 
upravni organi - ki seveda tudi 
niso brez napak - poskrbeli za 
dokumentacijo in ukrepali, usta
vilo pa se je nekje drugje. 

Tako odhajaš s sestanka v 
prepričanju, da veš le toliko, da 
sploh nič ne veš, kajti na nasled
nji seji se bo pokazala še tretja 
plat medalje... Skrajno mučen 
občutek, še posebej, ker naj bi 

bil turizem prednostna panoga 
občine, ki razen železarstva ni* 
ma kaj veliko drugih razvojnih 
možnosti. 

Ne mislimo učiti, verjetno pa 
bi se dalo marsikaj premakniti 
že s tem (ali predvsem s tem), ko 
bi po razprtijah in nesoglasjih, 
ki so botrovale odstopu člana iz* 
vršenga sveta, zadolženega za 
turizem, resno razmislili, kdo bo 
njegov naslednik. Kakorkoli že, 
turizem bi morali vzeti resno in 
se potruditi za »kader«, ki profe* 
sionalno dela v turizmu. In če je 
že Gorenjska nosilka turizma, bi 
bil v izvršnem svetu lahko njen 
predstavnik ali pa delavec iz 
Kompasa, Leka... Tako bi se lah
ko bolj profesionalno in odgo
vorno odločali o tem, kaj se i 
resnici da in zmore v Kranjski 
gori spremeniti in kaj so le po
božne želje in utopične zami
sli.... D. Sedej 

Tržič, 5. avgusta - V paviljonu NOB v Tržiču so ob letošnjem občin
skem prazniku odprli razstavo na kateri so predstavili razvoj tržiške 
alpske šole ter tekmovalne uspehe tržiških smučarjev, še posebno 
Bojana Križaja, k i je osvojil kristalni globus. Zato so razstavo poi
menovali »Od tržiške alpske šole do kristalnega globusa «. Slovesne
ga trenutka odprtja razstave so se udeležili številni tržiški športni 
delavci, predstavniki družbenopolitičnih skupnosti z vse Gorenjske, 
podpredsednik republiškega izvršnega sveta Janez Bohorič, pred
sednik smučarske zveze Slovenije Janez Kocjančič, direktor naše 
smučar ske reprezentance Tone Vogrinec, predstavniki pobratenih 
občin Zaječar, Ludbreg in Ste Marie aux Mineš iz Francije ter Trži
čani . Razstava bo odprta do 24. avgusta. Slika: F. Perdan 

Posnetki z mitinga 
V svojem zadnjem sporočilu za javnost Odbor za varstvo 

človekovih pravic najprej sporoča, da obtoženim Janši , Boršt-
nerju, Tasiču in Zavrlu sodba do 5. avgusta še ni bila vročena. 

Nadalje je govora o posnetkih T V Ljubljana s kulturnega 
mitinga, k i je bil organiziran 21. junija na ljubljanskem Trgu 
osvoboditve, katerega se je udeležila množica ljudi. Odbor je 
namreč dobil informacijo, da ljubljanska Televizija teh posne
tkov nima arhiviranih, kar naj bi bil tudi razlog da T V Lju
bljana ni mogla reagirati na nekorektno uporabo taistih pos
netkov na TV Beograd, katerih takšno predvajanje je povzro
čilo škodo javni podobi zborovanja in novim družbenim proce
som v Sloveniji in Jugoslaviji. Odbor meni, da je takšen odnos 
T V Ljubljana do enega največjih kulturnopolitičnih ljudskih 
zborovanj, zagotovo največje manifestacije neodvisne demo
krat ične javnosti v Sloveniji in Jugoslaviji, skrajno neodgovo
ren , neprofesionalen in v popolnem nasprotju z vlogo, k i naj 
bi jo izpolnjevala T V Ljubljana. Odbor zaradi tega zahteva ja
vno pojasnilo v zvezi z neobstojem teh posnetkov v arhivu TV 
Ljubljana. 

V odgovoru TV Ljubljana na zahtevo Odbora je zapisano, 
da posnetki vsekakor obstojajo in da je dvomljiva trditev, da 
T V Ljubljana ni reagirala na konstrukcijo TV Beograd o zbo
rovanju na Trgu osvoboditve. Na koncu odgovora je rečeno, 
da novinarji TV Ljubljana skušajo v okviru danih možnosti 
medija korektno pa tudi angažirano predstavljati javnosti de
lovanje Odbora, k i je v svojem zadnjem sporočilu objavil tudi 
podatek, da se je njegovo članstvo močno povečalo - preko 
1000 organizacij in čez 70.000 posameznikov. 
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Gradbeniki se pulijo za delo 

/ NOVICE IN DOGODIO 3. STRAN tmmmmmsLAS 

Na natečaj ih ne zmagujejo 
vedno najboljši ponudniki 

Kranj, 5. avgusta - »To ni boj, temveč 
?"esarsko klanje,« so besede, podobne 
*jfešernovim stihom, s katerimi je eden 
od direktorjev gorenjskih gradbenih podjetij označil natečaje, na katerih se grad
beniki dobesedno pulijo za delo. Po vsej 
!°g>ki naj bi na teh natečajih zmagal (do
bil delo) tisti, k i je najcenejši in tudi sicer 
Najboljši ponudnik, vendar pa izkušnje 
kažejo, da je pogosto bolj kot cena, rok in 
Možnost kreditiranja pomembno, iz kate
re občine (regije) je ponudnik, več kot na-
. č a j pa veljajo tudi predhodna dogovar
janja, v katera se, ne tako redko, vkluču-
^Jo tud najodgovornejši občinski možje, 
takšna posedovanja in dogovarjanja so 
Potrebna predvsem zato, da bi investitor 
?al delo domačemu gradbenemu podjetju 
j n ga na ta način zavaroval pred brezde-
'Jem, izgubami, socialnimi nemiri, pris i l 
am odpuščanjem delavcev... Čeprav ne
kateri v primerih, ko dobi delo podjetje iz 
?psednje občine ali celo iz Ljubljane, s 
Primorske, Grosupljega in od drugod go
vorijo o odžiranju dela, pa je to le konku-
!" e nca, delovanje trga, k i je ob manjši na-
j°zbeni dejavnosti in ob pomanjkanju de-
|a kajpak zelo krut - daje perspektivo do
brim organizacijam, k i se držijo cen, ro
kov in kakovosti, in potiska v ozadje tiste, 
!° organizacijsko in strokovno zaostajajo 
I n so za nameček še dražje. 

"orenjc: do oktobra je dela še dovolj 

V radovljiškem Gorenjcu so povedali, 
imajo dela »prib^žno dovolj« še do ok

tobra, medtem ko ga bodo za zimo morali 
nekaj še pridobiti. Zdaj gradijo stanovanj
ski blok na Prešernovi cesti v Radovljici, 
Pred kratkim pa so začeli obnavljati in do
grajevati osnovno šolo dr. Josipa Plemlja 
n a Bledu, razen teh gradbišč pa imajo še 
veČ manjših, na katerih pa gre za vred-
nost del od 20 do 50 milijonov dinarjev, za 
»drobnarije«, ob katerih je tudi zaslužek 
m a n j š i kot pri večjih delih. Ker se v občini 
Pripravljajo na svetovno veslaško prven
stvo, računajo še na nekaj dela na Bledu. 
Sicer pa so na krizo v gradbeništvu reagi
rali podobno kot v sorodnih organizacijah: 
v zadnjih desetih letih so število zaposle

nih zmanjšali za sto, na novo ne zaposlu
jejo, ampak poskušajo bolje zaposliti ob
stoječo delovno silo. 

Tehnik: kaj pozimi in v prihodnjem letu 

Meta Krže, direktorica škofjeloškega 
Tehnika je povedala, da imajo dovolj dela 
še do konca gradbene sezone, že zdaj pa 
j ih skrbi, kaj bodo delali pozimi in kaj v 
prihodnjem letu. Industrija je upešala in 
nima denarja za naložbe, investicije v ne
gospodarstvu so tudi zakonsko omejene. 
Zdaj gradijo stanovanjske bloke v Žireh, 
Železnikih in Škof j i Loki . V Žireh in Že

leznikih bo s tem družbena gradnja za ne
kaj let končana, v Škof j i Loki bodo še gra
dil i , vendar so tudi tu možnosti omejene. 
Že pri zdajšnji gradnji za trg je nekaj sta
novanj še neprodanih, medtem ko so bile 
v prejšnjih letih razmere precej drugačne: 
ko so dograjevali en blok, so imeli že do
volj naročil (kupcev stanovanj) za novega. 
Prihodnje leto bo po mnenju direktorice 
Tehnika še hujše, kot je bilo letošnje: veli
ko dela ne bo, zato bodo še več dozidavah, 
obnavljali in opravljali ostala manjša de
la. V prvem polletju so število zaposlenih 
zmanjšali za en odstotek, v gradbeništvu 
za dva, število delavcev v gradbeništvu pa 
naj bi po naravni poti (z upokojevanjem) 
še zmanjšali z dosedajih 520 na 400... 

Gradiš: velika konkurenca na natečajih 

Božo Lukač, direktor Gradisovega toz-
da na Jesenicah, je zdajšnje razmere v 
gradbeništvu označil z besedo - kritično. 
Na natečajih je velika konkurenca, grad
beniki se pulijo za delo in so tako prisilje
ni spuščati cene tudi pod še razumno mejo 
po načelu - bolje kriti vsaj stalne izdatke 
kot ostati brez dela. »Upam, da bomo to 
preživeli in da bodo tudi delavci razumeli, 
da je gradbeništvo v velikih težavah,« je 
dejal Lukač. »Za zdaj smo še stoodstotno 
zasedeni: delamo v kranjski Savi, obna
vljamo gaštejsko graščino v Kranju in 
Hribarjevo hišo v Cerkljah, gradimo tr-
govsko-turistični center na Bledu, stano
vanja v Podmežaklji, manjši vodni elek-
tarni, tovarno na Kosovem, most čez Piš-
nico v Kranjski gori..., začeli bomo z grad
njo Kokrinih skladišč v Kranju. A l i bomo 
tudi v prihodnosti imeli dovoj dela, je od
visno od tega, če bodo investitorji začeli z 
načrtovanimi naložbami ali ne. Ko se bo 
gradila avtomobilska cesta, bo nekaj dela 
tudi za nas. Število zaposlenih zmanjšuje
mo po tri odstotke na leto, novih delavcev 
ne zaposlujemo, razen štipendistov.« 

Gradbinec: že sklenjeni posli se odlagajo 

V kranjskem Gradbincu, k i ima tozde 
v tržiški, jeseniški in kranjski občini, bo
do po zdaj sklenjenih poslih letni načrt, k i 
temelji na planski (in ne realni) inflaciji, 
uresničili 80-odstotno. Ker pa bodo do 
konca leta nekaj posla še dobili, je mogoče 
pričakovati, da bodo letni načrt izpolnili v 
celoti. Zdaj imajo dela še dosti - gradijo 
stanovanjsko sosesko na Drulovki, vodno 
elektrarno na Lomščici, špedicijski center 
na Jesenicah, poslovno-stanovanjski ob
jekt v Kranjski gori, obrat v Savi... Večji 
problem je, ker investitorji zamujajo s 
plačilom ali odlagajo že sklenjene posle. 
Se marca so bili, na primer prepričani, da 
bodo gradili poletni plavalni bazen v Kra
nju, vendar za zdaj delajo le zaklonišče. 
Tudi v Gradbincu, podobno kot drugod, 
omejujejo zaposlovanje: število zaposle
nih so letos v primerjavi s koncem minu
lega leta že zmanjšali za 123. 

C. Zaplotnik 

Železarna zahteva prostor zase 

Izolirka odhaja iz jeseniške občine 
Jesenice, 8. avgusta - Pred nekaj leti so se začele težave z lokacijo 
tzolirke v jeseniški občini. V Dvorsko vas ni smela, za komunalno 
U r e d i t e v na lokaciji na Plavškem travniku in v kamnolomu Podme-
zakljo pa ni dovolj denarja. Zdaj odhaja iz jeseniške občine drugam 
•n spreminja svoj proizvodni program. 

Jeseniška Izolirka je s svojim 
Proizvodnim obratom za izdela
jo in predelavo mineralne volne 
.Jeseniški Železarni na Javorni-
K u že štirideset let, od tedaj, ko 
^ e bila poleg plavžev tudi plav-
J*rska žlindra. Obrat Izolirke je 
£°bro delal in posloval, zato je 
D\Io tudi v interesu Izolirke iz 
^ubijane, da na Jesenicah ob
stane. 
, Pred nekaj leti pa so se začele 
tožave zaradi lokacije, kajti Že

lezarna je terjala prostor zase in 
za svoje industrijske potrebe. V 
Izolirki so se začeli pogovarjati z 
radovljiško občino, da bi j im od
stopili prostor v Dvorski vasi in 
tja začeli tudi vlagati. A v Dvor
ski vasi so doživeli največje ra
zočaranje, kajti z novo lokacijo 
ni bilo nič, njihova sredstva pa 
so tam vendarle ostala. 

Jeseniška občinska skupščina 
je Izolirki sama začela iskati lo
kacijo na Jesenicah, katji v Žele-

.trideset let je na Jesenicah Izolirka proizvajala mineralno volno. 
*°to: D.Sedej 

Direktor Izolirke Janez Andol-
šek 

zarni so zahtevali, da se Izolirka 
mora odseliti. Dve možni lokaci
j i sta bili, na Plavškem travniku 
in v kamnolomu Podmežakljo, 
vendar bi j ih bilo treba komu
nalno in infrastrukturno opre
miti, za kar pa bi potrebovali 
preveč sredstev. 

Železarna še naprej vztraja, 
da se mora Izolirka odseliti, kaj
ti na tem mestu naj bi postavili 
garaže. Ob opustitvi številnih 
zastarelih obratov na Jesenicah 
je sicer vendarle malo nera-
zumljvo, zakaj Železarna tako 
vztraja, a dejstvo je, da se bo je
seniška Izolirka naslednje leto 
vendarle selila iz občine dru
gam. 

»Z jeseniško Železarno smo-
dosegli sporazum, da bi ostali 
do naslednjega leta, da bi bil 
prehod čimmanj boleč za vse 
zaposlene,« pravi direktor jese
niške Izolirke Janez Andolšek. 
»Ob preselitvi na novo lokacijo 
(s temi lokacijami imamo zares 
smolo, zato tudi za zdaj ne bi 
rad povedal, kam odhajamo), se 
bo naši temeljni organizaciji tu
di temeljito spremenil program: 
ob novi tehnologiji, k i smo jo že 
kupi l i , se nameravamo preu
smeriti v protipožarni program, 
v izdelavo raznih protipožarnih 
mas in ometov. Žal nam je, da 
bo moralo iskati novo delo vsaj 
30 naših delavcev, saj za vse ne 
bo dela. 

Lansko leto smo sklenili brez 
izgub, čeprav letos le s težavo 
pokrivamo vse stroške. Zaradi 
cenovnih nesorazmerij imamo 
nekaj težav, vendar tekočih iz
gub ne ustvarjamo. Ob koncu le
ta pričakujemo pozitivni poslo
vni uspeh, saj je prodaja mine
ralne volne dokaj ugodna in gre 
bolje v prodajo kot denimo, sti-
ropor..« 

Izolirka se bo torej leta 1988 
preselila iz občine, iz obrata, k i 
je zdaj že last jeseniške Železar
ne. Želazarni bo ob vsem dru
gem razpoložljivem prostoru, 
kjer so utihnili stari železarski 
obrati, ostal na razpolago tudi 
prostor Izolirke, k i ga menda ta
ko hudo potrebuje. 

D. Sedej 

-Mala vodna elektrarna v Gozd Martuljku 
Gozd-Martuljek, avgusta - Pri plačevnaju vedno dražje elektri

ke večkrat pomislimo na lastno pridobivanje energije. Alojz Smolej 
iz Gozd-Martuljka se že nekaj časa ukvarja z izdelavo male vodne 
elektrarne. Potrebnega je bilo veliko dela in načrtov, da je njegova 
vodna elektrarna, ki jo je poimenoval »Vocer«, dokončno prestala 
svoj krst. Izdelal je posebno turbino, ki je do sedaj ni bilo še nikjer 
zaslediti. Celotno malo elektrarno je postavil na obrežje Save Dolin
ke, z uravnavanjem položaja elektrarne z višino vode pa je zagoto
vljena proizvodnja elektrike. Elektrarna »Vocer« zelo izstopa od dru
gih elektrarn, saj z njo pridobimo na prostoru, energiji in kar je zelo 
pomembno: ne ogroža naravnega ekosistema. Ne povzroča hrupa in 
ne onesnažuje vode in okolja. 

Elektrarna je prenosljiva :n razstavljiva v zelo kratkem času. 
Kot je povedal konstruktor tega patenta Alojz Smolej, je poskus v 
kontni fazi izdelave in že kar uspešno deluje. 

L. K . 

Pa so le prišli 
Turistični delavci (z njimi pa vsi, ki jim ni vseeno koliko bo 

kapnilo v našo devizno blagajno) so si te dni oddahnili. Gostje, 
posebno tuji, so končno kolior toliko napolnili naše hotele, kam-
pe in turistična naselja, le pri zasebnikih naj bi bil obisk nekaj 
manjši od lanskega. Nekaj slabše je tudi v Črni gori, v sloven
skem primorju in okolici Dubrovnika. Radi se pohvalijo tudi po 
naših zdraviliških in gorskih krajih, dober je obisk Kranjske Go
re, Bohinja in seveda ne gre prezreti tudi turističnega rekorda 
na Bledu. Konec julija in začetek avgusta so naši dnevi, dnevi 
ko smo končno (po precej neuspeli predsezoni) tudi novinarji z 
veseljem zapisovali visoke številke o več kot milijardi in dvesto 
tridesetih tisočih turistih, ki uživajo pri nas... in nam bodo seve
da pustili čedne kupčke denarja. 

Seveda bi marsikdo zato lahko rekel, da sedaj res ni pravi 
čas, da spet in ponovno gledamo in ocenjujemo kaj je narobe, 
kaj v našem turizmu še ni narejenega in kaj spravlja v obup turi
ste, ki so vendarle prišli. Če so prišli, jim je pač všeč in bodo še 
hodili... bi lahko po vsem tem zaključili. Pa na žalost ni tako. 
Kajti ljudi, ki potujejo je vedno več, v vseh turističnih državah 
ob Sredozemskem morju (te lahko primerjamo z nami) je turistov 
precej več kot prejšnja leta, dobro so izkoristili predsezono in 
napovedujejo uspešno posezono. Marsikje ni več prostega pro
storčka. In če ga ni nikjer drugje, je pač tudi pri nas moč preži
veti počitnice. Žal marsikdo že tedaj, ko pride sklene, da je bilo 
to zadnjič... da bo naslednjič raje drugje rezerviral počitnice. 

Če so bile pri nas včasih privlačne cene, pa mirna in čista 
narava in ljudje z veliko dobre volje... potem o tem danes težko 
govorimo. Seveda turisti ne spregledajo tudi slabih cest, občas
nega pomanjkanja bencina, dolgih vrst za prevoz s trajekti, cve
točega morja, vsega naveličanih natakarjev, dolgočasnih veče
rov brez prireditev, večkrat zanemarjenih hotelov. K sreči, vsaj 
nekateri, to po nekaj mesecih pozabijo in bodo spet prišli, pa če
prav samo zato, ker nikjer drugje v glavni sezoni ne bo prostora. 
Mi pa bomo spet govorili (vsaj nekaj dni) o turističnih rekordih. 

V. Stanovnik 

I Z C 0 S P 0 P A R S K E 6 A SVETA 

Velika škoda zaradi suše 
Suša, ki v Makedoniji traja že dobra dva meseca, vedno huje 

ogroža tamkajšnja polja, vinograde, tobačne nasade,izsušila so 
se akumulacijska jezera in izpraznile cevi za namakanje polj. V 
bitolski občini je ogroženega okoli 70 odstotkov pridelka, v večini 
drugih občin pa okoli 40 odstotkov. Težave so tudi s pitno vodo, 
saj jo te dni prebivalci ševilnih makedonskih mest dobivajo le s 
cisternami. 

Kava cenejša 
Manj kvalitetne vrste kave so pretekli teden imele na med

narodni borzi v Londonu tako nizko ceno kot že sedem let ne. Ka
vo tipa robusta so v Londonu te dni prodajali po 1582 dolarjev za 
tono, čeprav je bila cena enake kave zadnja leta okoli 1892 dolar
jev. Seveda pa ta pocenitev na mednarodni borzi ne pomeni, da 
bomo tudi pri nas pili cenejšo kavo, upamo pa le, da se zato cena 
črnemu napitku vsaj nekaj časa še ne bo povišala. 

Pivo je vedno bolj priljubljeno 
V hudi vročini, ki s krajšimi osvežitvami traja že več kot me

sec dni, smo se dobro izkazali vsi žejni pivci piva. Tako so v lju
bljanski pivovarni Union samo julija prodali 13 tisoč hektolitrov 
te pijače iz hmelja. Kljub temu, da imamo v državi kar 18 pivo
varn, pa veliko žejnih zahteva prav pivo slovenskih pivovarjev, 
posebno Uniona in pivovarne Laško. 

V. S. 

V DELOVNI HALJI 

V delovni halji 
r-v w i • • • w Začeti iz me 
Kranj, 5. avgusta - Komaj dve leti je Metka Zevnik iz šole, že se 
je odločila pogumno spoprijeti z obrtjo. Pred dvema mesecema 
je odprla šiviljsko delavnico, dobrodošlo storitveno obrt v popla
vi butikov. 

Ko je končala tekstilno šolo, je 
sprva delala v konfekciji Tri
glav, nato pa nekaj časa pri za
sebniku, kjer jo je zamikalo sa
mostojno delo. Začela je takore-
Ikoč iz nič, starši so j i pomagali 
[zbrati začetni kapital za najem
nino in opremo lokala - nekda
njega skladišča Omanove trgo
vine v Stražišču. Za delo po na
ročilu se je odločila ravno zaradi 
svojega materialnega položaja, 
nekaj pa brzda tudi zaradi kon
kurence, k i v tovrstni storitveni 
obrti še ni tako neizprosna. 
I »Sprva je težko,« je priznala 
'mlada, vendar pogumna in pod
jetna šivilja. »Brez denarja in 
brez poslovnih izkušenj se mo
raš lotiti dela. Po dveh mesecih 
imam kakih 15 strank, ravno do
volj, da j im na izgotovitev naro

čenega oblačila ni treba čakati več kot teden dni. Cene sem obli
kovala malce po svoje, potem ko sem se posvetovala s sebi po
dobnimi obrtniki. Občina ima sicer normative, vendar kot zače
tnica nisem hotela startati previsoko. Tako najnižja cena velja za 
izdelavo krila, 25.000 dinarjev, najvišja za plašč, 140.000 dinarjev, 
kar bo veljalo tja do zime. Stranke so videti zadovoljne. Šivam 
večinoma po njihovi zamisli, sem in tja pa tudi meni zaupajo pre
sojo. Sem bolj pristaš športne mode, tudi klasičen kroj mi je pri 
srcu. Za zdaj imam v delu pretežno lahko garderobo, čeprav mi 
nekaj naročil obeta tudi skorajšnje delo za zimo.« 

Strank za zdaj ni veliko, kajti Metkina delavnica je prevaj 
»za krajem«. Kmalu j ih bo k njej vab ;la še e ra opozorilna tabla z 
glavne ceste. Tudi zadovoljne str. .i'.e bodo pripeljale nove ljud' 
v VI Lkino šivalnico, kjer se vsa zag iana mudi od jutra pa tja do 
pet popoldne. Le ob soootah si privoš"! malo oddiha, ko odhaja^, 
kako uro prej. Sama si je tako disciplinirano zastavila delo, saj 
hoče ugoditi strankam, na kajpak tudi kaj zaslužiti. 

D. Z. Žlebir 

uredništvo tel. 21860 
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Surovina je razširila mrežo 

Novi zabojniki za stekleno embalažo 
Kranj, avgusta - Posebne zabojnike za stekleno embalažo 

oziroma steklene odpadke je v kranjski in nekaterih drugih ob
činah na Gorenjskem, namestil Dinos. Ker pa se je v kranjski 
občini izkazalo, da je zabojnikov ponekod premalo oziroma bi 
bili prav tako potrebni, se je z nakupom in namestitvijo novih 
zabojnikov v akcijo za zbiranje steklenih odpadkov vključila tu
di Surovina. 

Vodja poslovne enote Surovina v Kranju, Zmago Flerin, 
nam je povedal, da so se za ločeno zbiranje steklene embalaže 
odločili tudi v Surovini. Nabavili so poldrug kubični meter velike 
posebne zabojnike, k i j ih po dogovoru nameščajo običajno pri tr
govinah, hotelih in podobnih lokalih. 

»V Kranju smo se pogovarjali s predstavniki oziroma vod
stvom Komunalnega obrtnega podjetja Kranj. S ponudbo pa sta 
se strinjala tudi Cestno komunalna skupnost in komite za urba
nizem. Tako smo po skupnem dogovoru pred dnevi v mestu in 
nekaterih krajih v občini že namestili 20 takšnih (zelenih) zaboj
nikov. Imamo tudi dogovor, da nas iz trgovin oziroma mest, kjer 
smo jih postavili, pravočasno obvestijo, kdaj naj jih odpeljemo in 
zamenjamo s praznimi, « pravi Zmago Flerin. 

V komunalnem obrtnem gradbenem podjetju Kranj oziroma 
v tozdu Komunala so bili pobude iz Surovine še toliko bolj veseli, 
ker so opažali, da je pred časom postavljenih zabojnikov Dinosa 
pravzaprav premalo in se je tudi steklena embalaža pogosto po
javljala med odpadki, k i j ih odvažajo na odlagališče v Tenetiše. 
Pričakujejo, da bo žaaj tovrstnih odpadkov manj, Surovina, kjer 
pravijo da to zanje sicer ne pomeni posebno uspešne računice, pa 
bo na ta način kompletirala tudi to dejavnost iz svojega delovne
ga področja. Da pa tovrstnih (steklenih) odpadkov ne bi mogli 
vnovčiti, j ih vseeno ne skrbi. 

»V okviru celovite in urejene dejavnosti pa se trenutno pri
pravljamo na precejšnjo investicijo v Naklem. Pri železniškem 
tiru bomo namreč uredili betonsko ploščad z lovilci olj. Tu je na
mreč že zdaj naša baza za železne ostružke in podobno. Z ure
ditvijo ploščadi pa bomo poskrbeli, da ne bi prišlo do morebitne
ga onesnaženja, predvsem pa pripomogli k urejenosti in lepše
mu videzu na področju naše dejavnosti, «je povedal Zmago Fle
rin. „ 

A. Žalar 

V Podmežaktji so praznovali 
Jesenice, 8. avgusta - Ob letošnjem krajevnem prazniku v 

Podmežaklji na Jesenicah so pripravili več prireditev, tekmovanj 
in pohodov. Tako so že organizirali tekmovanje v namiznem teni
su in v malem nogometu, kolesarsko tekmo od strelskega doma 
po Podmežaklji, teniški turnir in tekmovanje v kegljanju. Minuli 
petek je bila slavnostna seja skupščine krajevne skupnosti na 
kateri so podelili priznanja OF in 10. avgust, v soboto pa so orga
nizirali tradicionalni pohod na Zakope, kjer je bila tudi spomin
ska slovesnost in tekmovanje v streljanju z zračno puško. Udele
ženci pohoda so si ogledali tudi partizansko bolnico na Mežaklji. 

D. S. 

Zakon o društvih 

Zdaj edini pogoj število 
Kranj - Število (10 občanov) ne more biti več edini po

goj za ustanovitev društva, tako kot je zdaj zapisano v 12. 
členu zakona o društvih. V Planinski zvezi Slovenije ugo
tavljajo, da je število veliko premalo, predvsem pa preveč 
ohlapno in nedorečeno oziroma opredeljeno določilo. 

Ko pri tem izhajajo in primerjajo določilo iz svojega 
področja, ugotavljajo, da je vloga plan inskega društva da
nes veliko večja kot zgolj in edino številka, da je 10 ljudi 
ustanovilo planinsko društvo. Ustanovitelji so na primer 
dolžni skrbeti za poti, objekte, vzgojo mladih... Sedanja za
konska opredelitev pa zelo široko odpira in daje možnosti 
hotenjem za zgolj in samo pridobitništvo. 

In ko smo že pri planinstvu, velja poudariti, da te de
javnosti ni moč prepuščati stihiji in samoiniciativi. Gorski 
vodnik ne more biti ravno vsakdo, k i bi rad na ta način slu
žil. Odkar pa ljudje tudi zaradi težkih socialnih razmer vi
dijo v planinskih izletih poceni oddih ali pa tudi dopust, se 
vedno bolj kažejo ekološki problemi. Planinske postojan
ke, k i j ih na primer v našem gorskem področju ni malo, 
postajajo ekološka žarišča (in ne le smetišča) in hudi (ke
mični) onesnaževalci... 

A. Ž. 

Krajevna skupnost Šenčur 

Namesto podrtije parkirni pro
stor - V vodstvu krajevne skup
nosti Podbrezje so se odločili, da 
že dolgo zapuščeno in razpada
jočo hišo pri kulturnem domu 
podrejo in tam uredijo nujno po
treben parkirni prostor. Ostre
šje stavbe so odstranili krajani s 
prostovoljnim delom , pri ruše
nju ostenja in izravnavi terena 
pa bodo priskočili na pomoč de
lavci tržiškega gradbenega pod
jetja s svojo mehanizacijo. (S) -
Foto: S. Saje 

Lotili so se vele telefonske akcije 
Šenčur, 8. avgusta - Zaradi nenehne širitve Šenčurja in vse bolj obremenjenih telefon
skih zvez (tehnično) in telefonske centrale so se težave na telefonskem področu v tej kra
jevni skupnosti začele pojavljati že pred nekaj leti. Takrat so ugotovili, da novihpriključ-
kov ni več moč dobiti in tudi obstoječe zveze so postajale preobremenjene. Čeprav je 
večkrat grozil »telefonski infarkt« in so v programih Podjetja PTT Kranj redno opredelje
vali tudi rešitev tega problema v Šenčurju, ga zaradi finančnih težav niso mogli opredeli
ti drugače kot s pripombo »na podlagi združevanja sredstev«. Prav to združevanje sred
stev pa se je potem vleklo iz leta v leto, dokler niso že ob volitvah v krajevni skupnosti 
1987. leta krajani odločno zahtevali ureditev oziroma izgradnjo telefonskega omrežja in 
dokler ni potem tudi skupščina krajevne skupnosti Šenčur to nalogo zapisala v program 
kot eno glavnih. 

Med pogovorom s predsednikom sveta 
krajevne skupnosti Šenčur, Stanetom 
Verbičem, in predsednikom gradbenega 
odbora za izgradnjo telefonije, Janezom 
Podlogarjem, smo ugotovili zanimivo in 
svojevrstno podobnost kar zadeva telefo
nijo v krajevni skupnosti Šenčur. Leta 
1970 so se v krajevni skupnosti Šenčur pr
vi na Gorenjskem lotili organizirane iz
gradnje telefonskega omrežja. Šenčurja-
ni, z delom in prispevki, so bili torej neke 
vrste pionirji kasnejših telefonskih akcij v 
krajevnih skupnostih. 

Takrat, pred skoraj dvajsetimi leti, po 
končani akciji, je bila celotna krajevna 
skupnost zelo dobro »pokrita «s telefonom. 
Tudi ta pokritost je po svoje prispevala, 
.da se je na podlagi prostorskih rešitev v 
občini, Šenčur začel izredno hitro širiti in 
razvijati, Šenčur tako že dolgo ni več obi
čajna izvenmestna krajevna skupnost. 
Med pomembne in večje krajevne skupno
sti se je uvrstila zaradi nekaterih delovnih 
organizacij na njenem območju in organi
ziranega družbenega in društvenega ži
vljenja in dejavnosti pri čemer ima velik 
pomen obrtništvo oziroma drobno gospo
darstvo. 

»Prav tovrstni raz
voj pa je v zadnjem 
času, kar zadeva 
telefonski promet, 
Šenčur skoraj že 
odrezal od centra«, 
ugotavlja predsed
nik sveta krajevne 
skupnosti Stane 
Verbič. »Za pri
merjavo naj po
vem, da so telefon
ske zveze (tehni
čno) tako obreme
njene in centrala 
dobesedno pregre 
ta, da niti banka, ki 

namerava tu urediti poslovno enoto, ne 
more dobiti vseh potrebnih zvez za nor
malno poslovanje. Zato smo se po volit
vah in letošnjem sprejemu programa na 
skupščini krajevne skupnosti odločili, da 

Stane Verbič, pred 
sednik sveta kraje 
vne skupnosti 

med interesenti z anketo skušamo izvede
ti kakšna je pripravljenost za sodelovanje 
v akciji. « 

Še pred tem so seveda že nekajkrat po
skusili, da bi kako drugače uresničili ta 
cilj, saj je bila razširitev omrežja in vsega 
potrebnega tudi v planih Podjetja za PTT 
promet. Vendar denarja ni bilo moč dobiti. 
Anketa je pokazala precejšnje zanimanje 
in tudi pripravljenost za izgradnjo in pri
dobitev novih telefonskih priključkov. Za
to so imenovali gradbeni odbor in za pred
sednika izvolili Janeza Podlogarja. 

»Ocena je pokaza
la, da bi celotna in
vesticija veljala 
okrog 1.080 milijar
de dinarjev. Ko 
smo se o tem pogo
vorili z interesenti, 
smo se odločili, da 
gremo v akcijo. V 
začetku julija smo 
že sklenili dogovor 
o poslovno tehni
čnem sodelovanju 
pri razširitvi tele
fonskega omrežja. 
V krajevni skupno
sti smo se z naro

čniki obvezali, da bomo zbrali denar za 
stavbo, centralo in izgradnjo krajevnega 
telefonskega omrežja. Podjetje za PTT 
promet pa se je zavezalo, da bo zagotovilo 
vse potrebne medkrajevne zveze. Delež 
krajanov oziroma naročnikov je precej
šen, saj naj bi vsak (čimprej) plačal 2,15 
milijona dinarjev v enkratnem znesku ali 
v obrokih (seveda ustrezno revalorizira
nih). Želimo, da bi ta denar zbrali čim
prej, kajti z Iskro Telematiko smo že pod
pisali pogodbo za telefonsko centralo z 
848 priključki. Iskra se je obvezala za do
bavo konec julija 1989 po ceni, ki jo pokri
jemo s prispevkom naročnikov, če plača
mo takoj. Že ta mesec pa bodo nastopile 
podražitve (vsak mesec) zaradi obresti. 
Zato še enkrat pozivam vse da čimprej 
prispevajo ali celotni ali pa vsaj del zne-

Šenčur se je tako razširil, da ni več nobe
nih možnosti za normalne telefonske zve' 

Janez Podlogar, 
predsednik grad
benega odbora 

ze 

ska na podlagi prispevka, « pravi Janez 
Podlogar. 

Sicer pa akcija teče tudi že kar zadeva 
izgradnjo poslopja. Dolgo časa so razmis-
ljali o prenovi objekta ali celo o novograd
nji, dokler niso našli zanimive rešitve. Ze 
v Podjetju za PTT promet so iskali rešitve 
za tipsko (montažno) ureditev objekta-
Pridružil se j im je v tem iskanju tudi 
I G M P Sava Krško, ki je sprojektiral mon
tažni objekt, ki ga bodo v PTT najbrž os
vojili kot tipskega. Za začetek pa naj bi ga 
postavili v Šenčurju. Tako je problem z 

objektom za centralo rešen in odbor že 
zbira vsa potrebna dovoljenja oziroma do
kumentacijo. Celo rok za ureditev objekta 
je že določen in sicer konec oktobra letos. 

Vzporedno s tovrstnimi pripravami pa 
v gradbenem odboru potekajo tudi dela v 
Tegradu, k i bo na podlagi projektov izpred 
let, izdelal tudi nov projekt za izgradnjo 
omrežja. V akcijo zbiranja denarja sta se 
deloma vključila tudi izvršni svet občine 
in Zavarovalna skupnost Triglav-Gorenj' 
ska območna skupnost Kranj 

»Najbolj smo v gradbenem odboru se' 
veda zainteresirani, da čimprej zberemo 
čimveč denarja in začnemo potem takoj 
nakupovati ves potreben material. Akcija 
naj bi bila končana, in naročniki naj bi 
pridobili telefon, najkasneje do konca 
1990. leta. Glavna posebnost te velike ak
cije pa je, da bo Šenčur z novo centralo in 
vsemi povezavami ( t e h n i č n o ) tudi 
tnik tako imenovane digitalno telefonije 
na Gorenjskem. Digitalna telefonija pa je 
v programih PTT opredeljena kot glavna 
naloga v prihodnosti. « 

A. Žalar 

Anton Ropret: 

Nekaj rešiš in 
drugje začneš 

Na slavnostni seji vseh zborov 
občinske skupščine ob kranj
skem občinskem prazniku je 
Anton Ropret iz Velesovega do
bil priznanje občine Kranj za 
uspešno delovanje v krajevni sa
moupravi in izredna prizadeva
nja za razvoj krajevne skupno
sti Velesovo. 

»Vesel sem priznanja in veli
ko mi pomeni, vendar resnično 
pri svojem delu nikdar nisem 
misli l na to, da bi se mi kdaj ta
kole zahvaljevali, «je povedal 
med obiskom. »Že prej sem bil 
nekaj let predsednik krajevne 
skupnosti in različnih organov 
in organizacij, ko pa sem se upo
kojil, so me poiskali in prosili, 
da bi funkcijo predsednika opra
vljal še dve leti. « 

Prvi dve leti sta že mimo in 
kmalu bo, odkar je Anton Ro
pret že sredi drugega mandata 
pri opravljanju funkcije pred
sednika sveta krajevne skupno
sti Velesovo. Pa mu ni prav nič 
težko. Časa ima zdaj res več kot 
včasih, ko je še delal kot delo
vodja v Cestnem podjetju Kranj. 
Že takrat mu nikdar ni bilo vse
eno kako se rešujejo potrebe in 
problemi v krajevni skupnosti. 
Zdaj se tovrstnemu delu in raz
voju posveča še bolj. Preveč se 
sicer ne bi smel razburjati... za
radi zdravja. Vendar do konca 
tega mandata bo še predsed
nik, pa tudi potem, če bo zdra
vje, bo še rad sodeloval pri načr
tovanju in delu v krajevni skup
nosti. 

»Delo v krajevni skupnosti 
sem si izbral kar za prosti čas. 
Nekateri imajo različne konjič
ke, jaz pa najraje opravljam 
stvari s katerimi napravim ljudi 
zadovoljne. Pa ni vedno lahko. 
Ničkolikokrat se zgodi da nekaj 
rešiš, pa se potem problem dru
god odpre. Tako kot naprimer 
zdaj pri urejanju potoka v Ader-
gasu. Ribiči niso zadovoljni in 
spet se bo treba pogovarjati z 
lastnikom zemljišča. « 

Sicer pa, kot pravi Anton Ro
pret, je danes biti predsednik 
krajevne skupnosti velika odgo
vornost. Ljudje so zahtevni, de
narja je iz leta v leto manj, pro
blemov pa zato vsaj toliko, če ne 
raje še več, kot včasih. Rad pa 
se spominja tudi let in časov, ko 
je bil še pri Cestnem podjetju. 
Takrat je bilo veliko makadam
skih cest, k i so j ih potem posto
poma urejali oziroma asfaltirali. 
Za takratni promet so bile ročno 
asfaltirane in smoljene ceste ze
lo dobre, danes, pravi Anton, pa 
imamo spet veliko slabih cest, 
čeprav za to niso kriva cestna 
podjetja. 32 let in 8 mesecev de
la pri Cestnem podjetju Kranj 
pa se bo vedno rad spominjal, 
posebno še, ko je bil ob Titovem 
obisku v Planici mesec dni na 
odseku od Žirovnice do Rateč 
zadolžen, da bo cesta v Planico 
urejena ob prihodu in ko je vsa
ko leto po dva meseca z delavci 
skrbel, da je bila cesta pripra
vljena za dirke na Ljubelj. Pa 
tudi kolesa, s katerim je prevozil 
po makadamu vse ceste do Lju
bljane, Kamnika, Kranja po več
krat na teden, :ie bo nikdar po
zabil. 

A. Žalar 

ZAVAROVALNA SKUPNOST TRIGLAV 
Oldhamska 2 
64000 KRANJ 

Odbor za medsebojna delovna razmerja pri delovni skupnosti 
Zavarovalne skupnosti Triglav, Gorenjska območna skupnost 
Kranj, objavlja naslednja prosta dela in naloge: 

1. SKLEPANJE PREMOŽENJSKIH ZAVAROVANJ, ZBIRA
NJE PONUDB ZA SKLENITEV ŽIVLJENSKIH ZAVARO
VANJ IN INKASIRANJE PREMIJ V ZASTOPU - SELCA 

2. SKLEPANJE PREMOŽENJSKIH ZAVAROVANJ, ZBIRA
NJE PONUDB ZA SKLENITEV ŽIVLJENSKIH ZAVARO
VANJ IN INKASIRANJE PREMIJ V ZASTOPU - TRŽlC - BI
STRICA 

Delovno razmerje pod točko 1. in 2. bo sklenjeno s polnim de
lovnim časom za nedoločen čas s poskusnim delom do 60 dni. 

Za opravljanje navedenih del in nalog mora delavec poleg 
splošnih pogojev izpolnjevati še naslednje posebne pogoje: 
pod 1. in 2.: da ima srednjo ali najmanj poklicno šolo neopre

deljene smeri, 1 leto delovnih izkušenj, starost 
najmanj 18 let, (moški) odsluženi vojaški rok, ve
selje do terenskega dela in do dela z ljudmi ter, da 
stanuje v zastopu oz. njegovi neposredni bližini. 

Kandidati za opravljanje del in nalog naj svoje ročno podpisa
ne prošnje pošljejo na naslov: Delovna skupnost Zavarovalne 
skupnosti Triglav, Gorenjska območna skupnost Kranj, sek
tor za samoupravno organiziranost in kadre. 
K prošnji je treba predložiti zadnje šolsko spričevalo, kratek 
življenjepis z navedbo dosedanje zaposlitve in druga dokazila, 
k i so potrebna za ugotavljanje izpolnjevanja zahtevanih pogo
jev. 
Rok za oddajo prošenj poteče 15 dan po objavi. O izbiri bodo 
kandidati obveščeni v roku 30 dni po izteku objavnega roka. 

OSNOVNA ŠOLA LUCIJAN SELJAK 
64000 KRANJ 

Svet šole Lucijan Seljak K> unj razpisuje prosta dela in nalo
ge: 
BLAGAJNIK 
v računovodstvu šole, ekonomski tehnik — za nedoločen čas 
KUHARICA KV 
na centralni šoli 
(za čas od 1.9. do 15.1.1989) 

Pisne vloge pošljite v 8 dneh na gornji naslov. 
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Strip kot izraz izpovedi 

NOVI S O C - R E A L I Z E M 
Zoran Smiljanič iz Kranja je ljubiteljem stripa poznana osebnost. Posebno je ostal v spominu po stripih »1945« objavljenih v Katedri in 

stripom publiciranim v Mladini . Ob dejstvu, da je avtor tudi vseh polit ično-alternativnih plakatov v Kranju (»Tedna mladih ne bo!«) in ob 
razstavi njegovih del v galeriji Skuca smo z njim pripravili krajši klepet. 

Strip pri nas v primerjavi z 
n?ketarimi drugimi državami 
JNjaa tiste prave vloge, k i bi jo 
^ o imel. Zakaj? 

*Ce vzamemo za vzorec raz
bere v Franciji kot najrazvitejši 

^jn Jugoslaviji kot povprečno ne-
**zviti strip državi, vidimo, da 

I * Primerjava kar se tiče tradici-
}e. kreativnih potencialov avtor
i c , pa tudi zanimanja publike, 
ŷ ftj v glavnem pokriva. Zatika 
* Pri politiki promoviranja stri
pa, katero so ves ta čas izvajale 
^dajateljske hiše pri nas. V 
PSrornni večini primerov so bile 
r. kratkovidne, kratkoročne, lju
biteljske, lokalne, pridobitniške, 
~r6zperspektivne poteze izdaj a-
. 'jev, k i niso uspele animirati 
! n vzgojiti potencialnega trga 

se tako zadušile v sebi sami. 
^zultat je skoraj popolna neza-
^opanost najboljših svetovnih 
stripov z a ( j n j i h let v naših izda
jah kot tudi odhajanje naših 
j^jboljših avtorjev stripa v tuji-
2°.. takoj ko se j im za to ponudi 
Prožnost.« 

Včasih človek dobi občutek, 
da l e s stripom mogoče preneka-

*® družbeno situacijo ostrejše 
obdelati kot naprimer s pisa-
"J^m kar nedvomno dokazuje 
t u d i tvoj zadnji strip v Mladini? 
, "Primerjava ni najumestnej-
S a - Strip je fikcija in kot tak bolj 
fPada k svojima starejšima bra-
j^roa - literaturi in filmu kot pa 
jj časopisnemu pisanju. Fikcija 
roa možnost kondenzirati in 

Preoblikovati stvarnost in je kot 
teka boj realna od tekoče dne-
V n e politike.« 

Kako sam usklajaš idejo za 
zgodbe (odkod le-te) in kasnejšo 
'•nalizacijo na papirju?« 

»Sam proces predpriprave 
klasičnega narativnea stripa je 
precej kompleksna obrt. Vklju
čuje oblikovanje dobre zgodbe, 
atmosfere, karakterjev, dialo
gov, lokacij, kostumov skozi pro
jekcijo homogenega (in po mož
nosti izvirnega) stila in ritma 
pripovedovanja, uporabo žan
rovskih zakonitosti kot so mon
taža, rakurs, elipse... Uskladitev 
vseh teh raznorodnih elementov 
je praviloma možna le do določe
ne mere; skoraj nemogoče jo je 
na vseh nivojih uspešno realizi
rati. Ponavadi avtor operira le z 
delom tega arzenala, tistim, k i 
mu osebno bolj leži, ostalo pa 
mu bolj ali manj naključno ople
ta skozi zgodbo. Finalizacija t.i. 
risanje samo je najlažji in časo
vno naj boj zamuden proces.« 

Kot je po eni strani pri nas 
stripa malo pa po drugi strani 
avtorji nimate prav velikih mož
nosti objav svojih izdelkov?« 

»V sedanjih pogojih je ukvar
janje s stipom res neke vrste 
mazohizem. Smešni honorarji, 

pomankanje prostora za objavo, 
n ikakršen družbeni tretma, vse 
to je obratno proporcionalno na
ravnost fanatičnemu delu števil
nim avtorjem, k i črpajo svoje 
moči iz čiste volje do ustvarja
nja. Prisiljeni so obračati se k 
ilustraciji, vzporednim dejavno
stim, kompromisom, da bi neka
ko preživeli in prestali »učna le
ta« v upanju, da'bodo lahko svo
je stripe prodali tujim izdajate
ljem. To je trenutno edina per
spektiva. 

Svetla točka je v zadnjem ča
su pojav stripa v Mladini, k i s 
svojo uredniško politiko uvelja-

n e k a k š n a obča žanrovska okolja 
kot so vesolje, morske globine, 
puščave, velemesto v Ameriki... 
Mis l im da bi tudi James Bond 
prav lepo funkcioniral na naših 
lepih gorenjskih hribih in jeze
rih.« 

In za konec - v tvojih delih je 
veliko krvi, obrnjene zgodovine, 
politike? 

»Nasilje je lahko moda ali pa 
potrošniški material, k i ga vsa
kodnevno konzumiramo prek 
filmov; lahko je koreografija gi
bov, ukradena lopatka v peskov-
niku. sociološki fenomen, esteti
ka... skratka nekaj kar vsi doži-

vlja pravi slovensko-jugoslovan-
ski strip in upajo lahko da bo 
Slovenijo prebudil iz dogloletne 
strip zakrnelosti.« 

Kako se v tvoje celotno delo 
podaja gorenjski prostor z vse
mi svojimi značilnostmi? 

»Gorenjski prostor kot izbira 
lokacije dogajanja nekaterih 
mojih stripov, mi je bližji kakor 

vi jamo, če ne fizično, potem du
hovno. Kar se tiče zgodovine in 
politike - prepuščam interpreta
cijo komu drugemu. A h kot je 
rekel Ivo Štandeker , urednik 
stripa: »Stripe je treba delati, ne 
pa o njih pisati.« 

Vine Bešter 
Foto: Gorazd Šini k 

Nasvidenje ob Amazonki 

i d e o l o š k a Č i s t o s t 
Bled, 7. julija - Z II. Beethovnovim večerom je padla festivalska zavesa letošnjega jugoslovanskega projekta Idriart. Na k ra tko-množica 

obiskovalcev je v sončnih šestih dneh obiskovala različne prireditve in se navduševala nad posebnostmi. 

Kot je Miha Pogačnik, vodja 
Projekta Idriart, rekel že pred 
Pričetkom blejskega festivala, je 
^na od sicer mnogih posebnosti 
živahnejša kumunikacija med 
s amimi obiskovalci posameznih 
Prireditev čemur bi vsekakor 
zlahka pritrdili. Pritrjevanje pa 
°i lahko nadaljevali tudi ob vseh 
0 s t a l i h razmišljanjih, k i v svoji 
°snpvi ločijo Idriart od podobnih 
Projektov in ga postavljajo na 
raesto vredno posebne pozorno-

je to velika vrednota tega festi
vala. Če bi poskušala poiskati 
paralelo in najti nekaj podobne
ga v Sloveniji mislim, da bi bilo 
delo na svoj način dokaj težko, 
kajti gre za tako veliko specifi-
ko, k i sicer pri nas še ni vsakda
ni ost.« 

Marija P i r ih iz Ilirske Bistr i -
p£ »Posebno so se mi zdela priv
e l a predavanja, osebno me je 

ajboj zanimalo področje zdrav-
tvene pedagogike. Zelo prite-

8ne drugačen pogled na vse sku-
Z^h naprimer siceršnja doktrina 
P^Jiologije, gre za veliko bolj ce-
d k n P°Sted, k i razkriva vso 
J^ovno širino. Idriart bi moral 
^ d i v bodoče ostati v Sloveniji.« 

^^^ftr jh iz Ljubljane 
0 bisW S t i C n a komunikacija med 
jjj" Kovalci posameznih priredi-
^ ^ e z e lo občuti in mislim, da 

Marko Košnik iz Kranja: »Za 
kratko časopisno vest je v bistvu 

. težko komentirati tukaj videno. 
Gre namreč za osnovni problem, 
ker se na Idriart veže ne samo 
glasbena dejavnost pač pa tudi 
celotna filozofija in znanost 
(Steiner) - obstaja kot ontropo-
zofska šola, to pa je nekaj, kar 
je že naši glasbeni teoriji neka
ko dosti tuje.« 

Festival Idriart se tako za leto 
dni umika iz Jugoslavije. Kako 
pa je doživel njegovo dogajanje 
M i h a Pogačnik: »Idriart se lah
ko sodi samo iz svojega celotne
ga značaja, torej ne samo v Slo
veniji, Jugoslaviji ampak v sve
tovnem smislu in v tem se kaže
jo določeni ritmi. Ne vidim nobe
nega vzroka za zagrenjenost, 
kajti ideje, k i so se rodile skozi 
Idriart, se bodo zanesljivo nada
ljevale tudi v Jugoslaviji. Glede 
letošnjega festivala lahko re
čem, da je bil uspešen in pred
vsem kvaliteta poslušanja je bi
la izredno visoka.« 

Vrata blejske Festivalne dvo
rane, k i jo krasijo ta čas slike 
Dore Plestenjak in vsa druga 
prozorišča letošnjega Idriarta so 
se zaprla. Kot smo zapisali že 
pretekli teden, prihodnje leto fe
stivala pri nas ne bo, po progra
mu naj bi Idriart v Jugoslaviji 
gostoval spet leta 1990. Prihod
nje leto bo v znamenju južne 
memisfere, praprebivalstva in 
ekokulture... y B 

Foto: G. Šinik 

Naše razmišljanje 

PLOD DRUGAČNOSTI 

Bled velja za naše poznano in kvalitetno turist ično me
stece. Del tega »slovesa« si vsako leto znova poskuša pridobiti 
tudi z različnimi prireditvami katerih mnoge imajo sicer 
predvsem sprostitveni značaj, a hkrati moramo zapisati, da 
se, vsaj na trenutke tudi kulturnim dogodkom poskuša od
merjati vedno večji delež. 

Ena osrednjih kulturnih prireditev v letošnji blejski sezo
ni je vsekakor pravkar minuli festival Idriart, k i je preko še
stih dni vtisnil močan pečat vsem tistim, k i so se udeleževali 
koncertov, predavanj ali tečajev. Glede na tako raznovrstna 
dogajanja je toliko bolj nerazumljiva poteza slovenske kultur
ne skupnosti, ki je s svojim mačehovstvom Idriartu zaprla 
svoja vrata in ga prepustila ulici. Verjetno nam ob tem ni po
trebno privleči na dan že izpetih fraz tipa podpiramo resnično 
kulturo, kajti njihova vsebina ob dejanskosti trči ob nepre
mostljive ovire. 

Tudi letošnji Idriart pomeni za prenekaterega odgovorne
ga slovenskega kulturnega funkcionarja točko, k i bi jo veljalo 
čimprej pozabiti in hkrati iz nje potegniti nauk, da pred ro-
kovnimi telovadbami v skupščinah včasih le velja malo bolje 
premisliti kaj se pravzaprav sprejema. 

Entuziazem je sicer lahko zelo lepa reč pa vendar velja 
vsaj včasih potegniti razvidno ločnico, k i izpostavlja odgovor
nost profesionalnosti do lastnega naroda, ljudi, k i so šli v svet 
pa se še vedno radi vračajo nazaj, da obogatijo svoj narod z 
novimi zrni, kar M i h i Pogačniku in njegovi ekipi vsekakor 
uspeva. 

. V. B . 

K U L T U R N I K O L E D A R 

K R A N J - V Mal i galeriji Mestne hiše je odprta prodajna razstava 
l ikovnih del članov likovnega društva Kranj-Likovno poletje 88, 
posebno razstavo slik in plastik pa ima Izidor Jalovec. 
V gornjih prostorih Prešernove hiše razstavljata sklikarska in k i 
parska dela Zlata in Jože Volarič, v kletnih prostorih pa se z izbo
rom slik predstavlja Andrej Pibernik. 
V kava baru Kavka razstavlja akademski slikar Boni Ceh. 
R A D O V L J I C A - V galeriji Kamen na Linhartovem trgu je odprta 
prodajna razstava likovnih del Staneta Žerka. 
V Šivčevi hiši je odprta razstava O barvarski in nekaterih tradicio
nalnih obrteh v radovljiški okolici. 
B L E D - V Festivalni dvorani razstavlja svoja dela akademska sli
karka Dora Plestenjak. 
ŠKOFJA L O K A - V Groharjevi galeriji je odprta razstava slik aka
demskega slikarja Bogoslava Kalaša. 
V galeriji Loškega gradu je odprta razstava del članov likovnih 
skupin iz Škofje Loke, Iskre Železnikov, Žirov. 
Stalne zbirke Loškega muzeja so odprte vsak dan, razen ponedelj
ka, od 9. do 17. ure. 
V R B A - Prešernova hiša je odprta vsak dan, razen ponedeljka, 
med 9. in 16. uro. 
D O S L O V C E - Finžgarjeva hiša je odprta vsak dan, od 10.30 do 13. 
ure, ob nedeljah od 12. do 16. ure, ob sobotah zaprto. 
TRŽIČ - Tržiški muzej je odprt od torka do petka, med 10. in 17. 
uro, ob sobotah in nedeljah med 14. in 18. uro, ob ponedeljkih je 
zaprt. 
K A M N I K - V razstavišču Veronika je na ogled razstava Podobe 
sveta Lojzeta Kalinška. 
J E S E N I C E - V galeriji Kosove graščine si lahko ogledate razstavo 
150 miniaturnih zibelk Staneta Zugvvitza z Jesenic. 
V razstavnem salonu Dolik so na ogled fotografije Janeza Juvana. 
SORICA - Groharjeva spominska zbirka in etnološka razstava sta 
odprti vsako nedeljo od 15. do 18. ure. Ostale dneve je mogoče dobi
ti ključ od razstavnih prostorov pri Petru Droiu (gostilna) ali pri 
Kacarju, Zg. Sorica 7. 

Festival Radovljica 8 8 

PESTRA PONUDBA 
Intenzivno glasbeno dogajanje v radovljiški občini se nadaljuje. V 
nedeljo, 14. avgusta se prične tradicionalni festival v organizaciji 

Društva ljubiteljev stare glasbe iz Radovljice. 

Troje prireditev bo poskušalo zapolniti prosti čas prenekateremu 
ljubitelju klasične glasbe v prihodnjem tednu dni. 

Festival Radovljica, ki poteka neprekinjeno od leta 1982 in ga pod
pirajo Kulturna skupnost Slovenije, Kulturna skupnost Radovljica, 
Glasbena šola Radovljica in Zupnišče Radovljica bo svoja vrata odprl v 
nedeljo, 14. avgusta ob 20. uri v radovljiški graščini. Kot pivi bodo na
stopili Gallus Consort iz Trsta, izvajali pa bodo glasbo od 12. do 18. sto
letja z avtentičnimi instrumenti. Prihodnji dogodek bo v istem prosto
ru, ravno tako ob 20. uri in sicer v ponedeljek, 15. avgusta, na progra
mu pa bo glasba 17. in 18. stoletja, med drugim tudi novo odkrita dela 
iz Klanjea v hrvaškem Zagorju. 

Prireditev Bled Antiqua sicer pomeni novost Društa prijateljev 
stare glasbe, a vsebinsko gre v bistvu za nadaljevanje Tedna baročne 
glasbe Bled. Prireditev bodo pomagali omogočiti delavci Hotelsko turi
stičnega podjetja Bled in Almire iz Radovljice. Prvi koncert te priredi
tve pa bo v ponedeljek, 15. avgusta ob 21. uri v cerkvici na Otoku -
glasba od 15. do 18. stoletja za dve in tri kljunaste flavte. 

Tretji projekt Društva ljubiteljev stare glasbe pa nosi naslov 6. 
mednarodna poletna akademija za staro glasbo v Radovljici in bo tra
jal od 14. do 20. avgusta. Organizator pripravlja razrede za kljunasto 
flavto, baročni violončelo, čembalo in orgle, seminar za baročni ples. 
Dosedaj so prejeli okrog trideset prijav študentov iz Italije, ZR Nemči
je, Izraela, Hrvaške in Slovenije. 

Vstopnice za prireditve lahko obiskovalci dobijo uro pred pričet
kom na krajih koncertov ali v pisarni društva (Linhartov trg 1), vsak 
dan v času prireditev od 10. do 12. ure. 

V. B. 

Predstavljamo vam: Tone Tomazin, slikar 

O B R A Z I NAŠE P R E T E K L O S T I 
Jesenice, 8. avgusta - Tone Tomazin je dolgoletni slikar 

jeseniškega D O L I K A , k i se redno udeležuje tudi slikarskih 
srečanj . »Slikarji bi se morali bolj truditi za ohranjanje naše 

kulturne in etnografske dediščine«. 

Tone Tomazin je eden najboljših jeseniških slikarjev - amaterjev, 
ki v okviru jeseniškega DOLIKA ustvarja že dolga desetletja. Kot sou
stanovitelj jeseniške likovne skupine DOLIK in njen dolgoletni pred
sednik je neumorno slikal in ustvarjal, sodeloval na več sto slikarskih 
razstavah, imel je tudi rešeto samostojnih razstav, udeležil pa se je 
vsaj osemdesetih slikarskih srečanj, letos tudi slikarskega srečanja v 
Vratih. 

»Mislim, da so taka slikarska srečanja izredno 
pomembna tako za amaterske kot akademske 
slikarje,« pravi Tone Tomazin, »sam pa se ved
no bolj nagibam k temu, da bi slikarje ogrel za 
zamisel, ki se je pred leti porodila pri združe
nju likovnih skupin Slovenije: da bi s svojimi 
deli bolj sodelovali pri ohranjanju naravne in 
kulturne dediščine. Ne le na slikarskih sreča
njih ampak tudi posamezno naj bi po terenu 
iskali in po svojih slikarskih sposobnostih in 
zmožnostih ter s svojim izrazom ustvarjali po
dobe objektov, portalov, ki so se v naravi še 
ohranili v svoji prvotni podobi. 

Tone Tomazin, je-
scfiiški slik&r 

To sem slikarjem DOLIKa pred leti sveto
val, kajti sam sem doživel, da imajo ljubitelji slikarske umetnosti radi 
dela, kjer je upodobljena naša etnografska dediščina. Karkoli: od sta
rih vodnjakov, plotov, kmečkih hiš in poslopij. Na izredne odmeve je 
naletela moja izbrana zbirka starih hiš, zbirka, ki sem jo razstavil v 
sprejemni hali Elana. Eden izmed Elanovih tujih sodelavcev iz Avstri
je se je za zbirko neizmerno navdušil in poudaril, da je prav take upo
dobitve treba ponuditi ljudem.... 

Naslednje leto praznujejo Jesenice 60-let odkar so mesto. Kaj ne 
bi bilo imenitno, ko bi slikarji prispevali taka slikarska dela, ki bi te
matsko prikazala to obdobje, izraze in obraze Jesenic? 

Sam še vedno slikam, ostajam zvest svojemu izrazu, barvam. Za
vedam se, da ima vsaka barva svojo dušo, svoj izraz, vsak slikar svoj 
stil. Mislim, da je vsakemu delu v življenju treba dati priznanje, stro
kovnost pa je delo strokovnjakov...« 

Tone Tomazin ni le izredno plodovit jeseniški slikar temveč tudi 
izredno kvaliteten, ko večinoma upodablja izraze in obraze Triglav
skega parka in okolja,, kjer živi. Strokovnost in visoko kvaliteto Toma-
zinovih del so že ničkolikokrat potrdili tudi likovni kritiki in poklicni 
umetniki. 

D. Sedej 
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P r e d s t a v l j a m o R a d i o š t u d e n t 

Oaza brez cenzure 
V obstoječi ponudbi radijskih programov oddajanje ljubljan

skega Radia študent vsekakor pomeni svojevrstno zanimivost, ki 
je privlačna tudi na Gorenjskem. Radio, ki bo sicer prihodnje le
to praznoval že dvajsetletnico svojega obstoja, si je svojo popu
larnost v zadnjem obdobju dvignil predvsem v času aretacij in 
sojenja Janši, Borštnerju, Tasiču in Za vrlu zaradi svoje ažurno
sti in prenosa informacij brez dlake na jeziku. 
Seveda ne moremo reči, da tudi na Radiu študent ne prebirajo tiste
ga kar bodo spustili v eter, pa vendar njihov izbor pomeni neprimer
no liberalnejšo pot kot to sicer počnejo ostale radijske postaje v re
publiki. 

Nekatere plati delovanja Radia in problematiko,s katero se sre
čuje, nam je poskušal predstaviti Ali 2erdin, odgovorni urednik.Naj

bolj svež je vsekakor vtis vašega 
pristnega spremljanja dogodkov, 
ki so se zvrstili v zvezi s četverico. 
V bistvu ste medij, ki je o vsem 
skupaj daleč največ poročal? 

»Nase spremljanje se je v bi
stvu pričelo s trenutkom prve are
tacije. Igor Bavčar nas je obvestil 
o preiskavi pri Janši in s tem se je 
začelo naše delo. Dogodek smo po
skušali spremljati na najrazličnej
še načine s spremljanjem zase
danj odbora, tiskovnimi konferen
cami, kontaktnimi programi... Ob 
tem vsekakor ne morem obiti teh
nike, ki nam je delo omogočila. Mi 
smo brez reportažnega avtomobila 
in prenosnih oddajnikov, tako da 
je prenos informacij potekal iz
ključno preko telefonov, neke po
vsem improvizirane rešitve, ki pa 
je bila kljub vsemu, po mojem 
osebnem mnenju, dokaj uspešna.« 

To samo po sebi postavlja 
Ali Zerdin, odgovorni urendik vprašanje vaše tehnične opremlje-
Radia Študent nosti? 

»Dotrajan je praktično celo
ten studio, ki je že dolgo povsem 

amortiziran, to pomeni, da je knjigovodsko praktično odpisan, ven
dar se vse skupaj drži po zaslugi naših vzdrževalcev. Velikokrat se 
dogodi, da ponoči odpravijo nastale napake, da potem podnevi lahko 
oddajamo. Res je, da imamo nakupljenoga pol novega studia, vendar 
projekta ne moremo pripeljati do konca, ker bi to pomenilo investi
ranje v negospodarsko dejavnost, kar pa je, kot je poznano, prepove
dano. Po eni strani nas tepe Mikulič, po drugi pa bi bila to za nas ve
lika investicija. Kljub vsemu je mogoča dokončna rešitev, ker nas 
podpira del slovenske politike, predvsem mladinske, javnost, pa tudi 
združeno delo.« 

Radiu študent daje svojevrstno noto tudi veliko število najrazli
čnejših sodelavcev? 

»Tukaj smo praktično v večini redno vpisani študentje, imamo 
pa tudi nekaj srednješolcev, osem profesionalcev, vsega skupaj pa 
preko sto bolj ali manj rednih sodelavcev. Kar se tiče kreativnih no
vinarskih kadrov je dejansko tako, da prihajajo in odhajajo. Če lah
ko nekdo v delu pri nas najde svoj lastni interes, ga pač najde, pro
blem pa je, da človeku ne moremo nuditi takšnega finančnega nado
mestila kot katerikoli drug mladinski medij, da ne omenjam »odra
slih« medijev.« 

/ Z A r ^ n V O S T I ^ E P O ^ A Ž A ^ Torek, 9. avgusta 19J To 

K j e p o s l u š a t i R Š ? 
Tudi del Gorenjske lovi valove prvega studentsketa radia 
v Evropi in sicer na 89,3 in 104,3 MHz UKVV. V kolikor pa 
bi želeli pomagati RŠ-u z denarjem - 50101-603-50870 (s 
pripisom »prispevek za RŠ«). 

Trenutno ste vsaj sodeč po nekaterih vaših oddajah medijsko 
močno prisotni. Gre za željo po širši družbeni potrditvi? 

»Gre nekako za tri stvari, ki so vplivale na vzpon Radia. Na eni 
strani dejstvo, da je ekipa že dovolj izkušena in okrepljena z novimi, 
svežimi kadri na drugi strani pa aktualni družbeni trenutek - zmaga 
liberalne frakcije na partijski konferenci v Sloveniji, vloga Stanovni
ka kot predsednika, ki se pozna tudi v splošni politiki in kot tretje 
»dogodek«, ki se je pripetil. Drugi del vprašanja je na določen način 
povezan z našo slišnostjo pri čemer bo šlo za neke postopne korake. 
Naš prvi korak je vsekakor Maribor.« 

Takšni kakršni ste verjetno bodete v oči tudi vladajočo politiko, 
kar se verjetno pozna v vaših prizadevanjih po večji slišnosti? 

»Dolgo časa se je poudarjalo da je naša širitev tehnično in finan-
1 čno prevelik zalogaj, da bi bila celotna stvar izvedljiva, vendar gre po 

mojem mnenju pri, tem za prevajanje politične nezaželjenosti Radia 
študent na nekem širšem slovenskem območju. Tisto kar se tehnično 

j sicer da izvesti se proglasi za preveč zapleteno, predrago, v resni
čnem ozadju tega pa so različni politični interesi. Kljub temu priča
kujemo, da bo naslednje pozitivne poteze napravila prav politika - ti
skovni svet pri R K SZDL, naš ustanovitelj U K ZSMS in RK ZSMS. 
Vse to bi moralo svojo kulminacijo doživeti na skupščini RTV - ja, 
kjer bi se prižgala zelena luč.« . .. 

Poznani ste tudi po izredni odzivnosti med vašim poslušal
stvom? 

»V zadnjem času smo imeli nekako na dva tedna kontaktne od
daje in vsakič , ko so bile telefonske linije sproščene se nikdar ni 
zgodilo, da bi imeli vsaj minuto premora. Dejansko sta bili obe liniji 
neprestano zasedeni in mislim da veliko ljudi sploh ni moglo priti do 
besede. Takšen program mora biti, kajti brez obojestranske komuni
kacije ni pravega radia, sporočila samo v eni smeri pa so seveda ne
popolna. Je pa s tem tako, prav zaradi tega nam je npr. predsednik 
R K SZDL Jože Smole že očital, da puščamo v program ljudi z ulice 
da povedo kar hočejo. Po našem mnenju je to naša vrlina in ne sla
bost, vse, tudi programsko politiko, je potrebno vseskozi preverjati 
in verjetno bi imel Smole ob preverjanju nekaterih njegovih izjav s 
publiko več težav kot smo jih imeli mi, ki pravzaprav s poslušalci 
kakšnih večjih problemov nismo imeli.« 

Vaša specifika je tudi v povezvi z Univerzo? 
»Mi imamo po svoje to srečo da izhajamo iz akademskega okolja, 

kar pomeni, da imamo olajšane stike s predstavniki, ki se ukvarjajo 
z vrhunsko intelektualno produkcijo, kar nam omogoči tudi dosti 
boljšo refleksijo našega dela. Pri spremljanju spreminjanja ustave 
smo imeli npr. vseskozi na razpolago mnenje vrhunskih izvedencev 
od sociologov, pravnikov...« 

Za.zaključek še vprašenje, ki se nanaša na tvoje videnje Radia 
študent v verigi slovenskih mladinskih medijev? 

»Z njimi vsekakor sodelujemo, največ z Mladino, malo manj s 
Tribuno in Katedro, občasno tudi z Naprejem. Gre v bistvu za sode
lovanje na ravni izmenjav informacij in nekaterih skupnih projek
tov, za skupni boj za pravno državo in človekove pravice.« 

Vine Bešter 
t .- »w. 7 Z _ a 2_ Foto: Gorazd Šinik 
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Cojzova koča na Koroškem sedlu 

Zadnja dela pri posodobitvi 
postojanke 

Na poti od 
Grintovca. 

Cojzove koče do 
Foto: S. Saje 

Kokrško sedlo, 6. avgusta - Ena najstarejših postojank v Kamniško-
Savinjskih Alpah, Cojzova koča, ki jo Planinsko društvo Kamnik 
prenavlja od 1985. leta, bo kmalu dobila končno podobo. Čeprav de
lavci hitijo z zadnjimi deli, v koči ne odrekajo gostoljubja številnim 
planincem. 

Na zahodni vršini Kokrškega 
sedla, 1791 metrov visokega pre
vala med Grintovcem in Kalško 
goro, stoji Cojzova koča, k i so jo 
poimenovali po znanem naravo
slovcu in ljubitelju gorskega 
cvetja iz 17. stoletja. Od postavi
tve v letu 1897 do današnjih dni 
postojanka ni kaj veliko spre
menila svoje podobe. Pred tremi 
leti pa se je Planinsko društvo 
Kamnik, ki kočo upravlja, odlo
čilo za temeljito posodobitev 
stavbe. 

Ob stari koči je zrasel prosto
ren prizidek, kjer so letos v prit
ličju uredili novo kuhinjo s pul
tom za stežbo in oskrbnikovo so
bo. Kletni prostori so namenjeni 
skladišču in shrambam, v nad
stropju pa bo več sob s 70 novi
mi ležišči. Največja pridobitev 
bodo sodobne sanitarije, ki j ih 
tudi šele opremljajo. 

Ko smo se konec tedna ustavi
l i v koči, sta dva pečarja iz Kam
nika končevala keramičarska 
dela. Tam so bili tudi elektrikar-
j i ; dva Golobova Franceta s sino
voma Markom in Francijem pa 
Janez Novak, vsi navdušeni 
kamniški planinci. Kot so pove
dali, j im je ostalo le še nekaj de
la pri urejanju napeljave v stari 
in novi zgradbi. 

»Prihodnji teden pridejo spet 
k nam stavbni mizarji, delavci 
zasebnika Škrjanca iz Dupelj,« 
nas je seznanila oskrbnica koče 
Mija Malež iz Kamnika, ki bodo 
naredili stropne in stenske oblo-

Posodobljena Cojzova koča na Kokrškem sedlu bo kmalu nared. 

ge. Potlej bo na vrsti še oprem
ljanje sob. Če bo šlo po načrtih, 
bomo nove prostore odprli za 
obiskovalce sredi septembra, 
kočo pa bomo oskrbovali pred
vidoma še mesec dni dalj.» 

Oskrbnica Maleževa, 52-letna 
upokojenka, ki je že lani hodila 
pomagat v Cojzovo kočo, je med 
drugim še zaupala, da se najboj 
veseli dokončanja prenove v po
stojanki. Težko je namreč po
skrbeti naenkrat za številne de
lavce in obiskovalce, saj je obo
j ih največ prav ob koncu tedna. 
Ker je pridnih rok v kuhinji do
slej primanjkovalo, bo v koči do
brodošel nov oskrbniški par. 
Morda bodo s skupnimi močmi 
lažje premagali težave, od po
manjkanja vode do omejenih 
prevozov prehrane s tovorno ži
čnico, k i je spet potrebna popra
vila. 

Privlačna točka 
Ko bo Cojzova koča v celo

ti dograjena, bo lahko sprejela 
sto in več obiskovalcev naen
krat. Kakor je priznala Mija 
Malež, si želi, da bi ta postojan
ka po prenovi enako zaživela 
kot koča na Kamniškem sedlu, 
kjer so letos posebno zadovoljni 
z obiskom in zaslužkom. 

Da je tudi Kokrško sedlo priv
lačna točka, potrjuje že bežen 
pogled na knjigo gostov. Od kon
ca maja se je letos vanjo vpisalo 
blizu 1100 obiskovalcev; k njim 
je treba prišteti še nekaj sto pla
nincev, k i tega ne store. Med go
sti je največ domačinov, prihaja
jo pa tudi popotniki iz Avstrije, 
Nemčije, Češkoslovaške, Polj
ske, Nizozemske in Anglije. 

Med našim obiskom je bilo sli
šati govorice od vsepovsod. Že v 
petek zvečer so planinci napol
nil i kočo do zadnjega kotička. In 
tudi v lepem sobotnem dnevu 
sta dostopa iz doline Kokre in iz 
Kamniške Bistice ponovno oži

vela. Med dopoldanskim se0\ 
pom z 2558 metrov visokCrj 
Grintovca smo srečevali števib f̂l 
planince pri vzponu v tej smejH 
Nekateri od njih so se odločili" 
za obisk 2540 metrov visoke & 
zerske Kočne, nekateri so odb* 
j ali naravnost k Češki koči, dj? 
gi so se prek Mlinarskega se$ 
podali čez Sleme k Frischaufjjn 
koči na Okrešlju in tretji 
Kotliče h koči na KamniškCj 
sedlu. Tudi tistih ni manjkalo.'' 
so se odpravljali prek Kalšker 
grebena proti Krvavcu. 

Kdorkoli obišče Cojzov kočo 5 

polnim nahrbtnikom, ga tam ne 

izprazne povsem. Cene so • 
mreč vsakomur dostopne; &l 
stane le 400, pivo 2500 in enolo"' 
čnica od 2000 do 3500 dinarje*'. 
Tudi prenočevanje ni drago, s*j 
stane od 2300 dinarjev za člaj* 
do 4500 dinarjev za nečlane fl 
ninske organizacije. Torej, Čif 
prej se vpišite v eno od plan!^, 
skih društev in obiščite tudi r 
stojanko na Kokrškem sedlu! 

Stojan Saje 

Delna sanacija Jasne 

Jasna je čista, a le navidez 
Kranjska gora, 8. avgusta - Podjetje za urejanje hudournikov je po
skrbelo za večji dotok vode v Jasno - dvignili pa bodo tudi podtalni
co. Zdaj je čista, a le navidez, kajti odplake se še kar naprej stekajo 
v jezero. 

1H Ŵ^̂^̂ «̂Ŵ^̂WM̂TWMP?& 

Malo naravno alpsko jezero 
Jasna je pravi biser Kranjske 
gore, česar so se dobro zavedali 
tudi pri kranjskogorskem Kom
pasu, saj so ob njem postavili le
po restavracijo Jasna. Pot od 
Kranjske gore do Jasne je tudi 
najljubša sprehajalna pot števil
nih kranjskogorskih turistov, v 
teh dneh prav obljudena pot, saj 
Kranjska gora gosti okoli 3.000 
predvsem tujih agencijskih go
stov. 

Pred tremi leti pa je jezero 
postalo prava gnojnica, saj se 
vanj stekajo vse odplake in fe
kalije iz številnih vikendov in 
počitniških domov ter gostišč v 
Jasni. Lastniki imajo greznice, 
vendar se v podtalnici kljub vse
mu zberejo odplake, ki pač ne 
morejo drugam kot v Jasno. 
Kranjskogorci so na problem 
dolgo časa brezuspešno opozar
jali, pri Kovinarju so izdelali ce

lo dokumentacijo za sanacijo, a 
dalj kot do načrtov in hude krvi 
ni prišlo. 

Sumijo tudi, da so morda ka
korkoli že presekali naravne 
vodne izvire, potočke, k i so se 
stekali v Jasno, zato je bilo jeze
ro letos leglo umazanije. Tudi 
vodna gladina je začela nevarno 
upadati - Jasna ni imela narav
nega vodnega dotoka in ne odto
ka, zato jo je bilo sredi letošnje 
sezone kar hudo pogledati. Že 
davno so tudi morali namestiti 
tablo,^ da je kopanje prepoveda
no. 

Kaže, da mora biti sto sestan
kov in javnih opozoril, da se v 
Kranjski gori vsaj nekaj pre
makne: spomnimo se samo ne
srečnega mostu preko Pišnice, 
ki že nekaj časa jezi turistične 
delavce in gostince na Vršiču in 
v Trenti. In tudi pri jezeru Jasna 
se je »premaknilo« domala na 

Ob čistejši Jasni je spet živahnejše 
Foto: D. Sedej 

koncu turistične sezone, kajti 
podjetje za urejanje hudourni
kov je poskrbelo, da v jezero do
teka dovolj vode, pod Jasno pa 
potekajo gradbena dela, da bi 
dvignili podtalnico jezerca. 

Ko smo minuli petek obiskali 
Kranjsko goro in si ogledali Ja

sno, je bila v primerjavi z Jasn* 
na začetku sezone povsem dr* 
gačna, lepša in čista kot naj# 
stejša studenčnica. Pretok vo<jfj 
je kar precejšen, tako niti pribjjj 
žno ni opaziti, da je vsekakor "j 
vedno zelo onesnažena, saj in1*' 
jo lastniki počitniških hišic in ^1 
kendov, k i se sTcrivajo v gozdj1' 
nad Jasno, še kar naprej grez^' 

i ce. 
1 Za zdaj so se izognili vsaj sra1 
motnemu videzu sredi turisti' 
čnega kraja, tako, da turisti na '̂ 
dušeno opazujejo jezero, poln" 
rib in rac. L a m a l o je tako p? 

'gumni, da bt si upali vanj, kaj*1 

zaradi hitrega pretoka vode r 
ledeno mrzlo. Kljub vsemu pa Se 

ne bi smeli zadovoljiti, pravij" 
Kranjskogoci, s to delno in zaČ«' 
so rešitvijo, čimprej bo treb* 
uresničiti načrte o sanaciji Ja
sne ter zgraditi kanalizacij si" 
zbiralnik in čistilno napravo 

ter 
tako obvarovati eno izmed n&l' 
lepših kranjskogorskih nara^' 
nih zanimivosti in lepot. 

D. Sede) 
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Nova ponudba sredi Jesenic 

Zdravila iz domače lekarne 
Jesenice, 8. avgusta - Nasproti hotela Pošta so Jeseničani dobili do
bro založeno in prijetno trgovinico z domačimi zdravilnimi zelišči. 
Marija Pušnikova prodaja vse iz Lekove domače lekarne, trudi pa 
se, da bi vsa tista zelišča, ki jih kupci zahtevajo, dobila tudi od za
sebnikov. 

Marija Pušnikova iz Most pri 
Žirovnici je pred tednom dni 
nasproti hotela Pošta na Jeseni
cah odprla zasebno trgovino s 
specializirano ponudbo domačih 
zdravil in zdravilnih zelišč. 

»Dvanajst let sem bila zapo
slena v lekarni na Bledu kot far
macevtski tehnik,« pravi Marija 

Marija Pušnikova iz Most pri 
Žirovnici 

Pušnik, «vedno pa sem si želela, 
da bi odprla zasebno trgovino 
domačih zdravil in zelišč, saj po 
njih ljudje vedno bolj povprašu
jejo. Posebno Gorenjci morajo 
po taka zdravila v Ljubljano, v 
specializirane trgovine. Ko se 
mi je ponudila priložnost za na
jem lokala na Jesenicah, sem se 
takoj odločila, da trgovino od
prem. 

Medtem ko v lekarnnah bolj 
prodajajo zdravila na recept, j ih 
tu lahko kupujejo brez recepta. 
Trudim se, da imam zelišča, po 
katerih je največje povpraševa
nje, vedno na zalogi. Prodajam 
vso Lekovo domačo lekarno, Kr -
kina zališča, Medexova, domače 

a iz Pleterjev. Prav tako so 
na polici tekočine za kontaktne 
leče, otroška hrana skupaj s Hu
mano, iz Doba imam »rastin« 
proti revmi in paradentozi, če
sen z glogom, švedsko grečico 
proti prebavnim in želodčnim 
motnjam, tonike za masažo in 
pT< krvavitev, propolis za revm 

za kremo, za prehlad, za heme-
roide, zeliščne šampone za lase, 
kakavovo maslo za sončenje... 
Ob začetku šole bodo prav goto> 
vo še kako prav prišli preparati 
za odpravljanje uši, imam otro
ški čaj ter otroške kreme. Lek 
ponuja zdravila za presnovo, 
medicinsko milo, biolek za sta
rejše, za vitalnost in boljše poču
tje, proti prehladu... 

Trudim se, da bo na zalogi do
volj preparatov, uporabnih v ve
terinarstvu, vse tisto, kar se do
bi na recept. Prav tako je dovolj 
preparatov za odpravo parazi

tov - pri domačih živalih, raz*** 
sprejev, pa tudi kostno m°" 
imam že na zalogi. v, 

Prizadevam si, da bi dobil 3 

prihodnje tudi čimveč zelišč 1 

zdravil od zasebnikov, k i se 
pripravo ukvarjajo in so že d°S 
gli zadovoljive uspehe. Vse tis 
pač, kar bodo kupci sami z a n l j 
vali in potrebovali. Trgovina jv 
bo odprta v ponedeljek pop 0 ' 
ne, v torek dopoldne, v sredo. & 
trtek, petek in soboto pa delj e g 
dopoldne in popoldne do 

D. Se4 
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Ob prazniku občine Tržič 

Mesto je oživelo 
J^tt, 6. avgusta - V dneh, ko so Tržičani praznovali svoj občinski 
J ^ d k , je mesto spremenilo svoj videz, številne prireditve pa so 

I j Ijj*!!*"16
 wnjegov utrip i n pregnale siceršnji dolgčas. Zabave ni 

f toL™'***0 * e petka zvečer, prireditve pa so se nadaljevale tudi v 
i /^ to . Malčki so bi l i verjetno najbolj veseli risanja pod Merkator-
fvo blagovnico, kjer so na asfalt lahko po mi l i volji ustvarjali svoje 
kjj*tnije, kar so starejši z zanimanjem opazovali z mostu. Za ljubi-
gijj6 Pihalne godbe je, za stavbo občinske skupščine, zaigral tržiški 
^ • I n i orkester, na vrtu gostilne Pr 'Pr imožk pa je na veselici igrala 
•Kupina Pop design. Tržičanom tako ni bilo dolgčas. 

M . Gregorič 
Foto: G. Sinik 

Nova lovska koča na Meji 

Pozornost je s svojim programom vzbudil tudi tržiški pihalni orke
ster. 

s t roška domišljija ne pozna meja. Veselica se lahko prične. 

K o l i k o č a s a š e s m e t i š č e n a Č r n i v c u ? 

Radovljiška začasnost prerašča v desetletje 
Radovljica 5. avgusta - K o je ob 
koncu sedemdesetih let občin-
s k«» smetišče v opuščeni gra
moznici na jezerskem pri Rado
vljici postalo polno, so v občini 
začeli iskati novo lokacijo in 
^ed več možnostmi se j im je 
*dela š e najboljša pri Dvorski 
v *s i . Ker pa so se krajani temu 
u P r l i , so v občini na hitro našli 
drugo - na Črnivcu pri Brezjah*, 
kjer ni bilo tolikšnega nasproto
vanja, ker je večji delež zemljiš-
* v lasti J L A in le del v zaseb
en rokah. Lokacija je bila tedaj 
°predeljena kot začasna, za čas 
Petih let, vendar pa vse kaže, da 
2 začasnost prerasla v najmanj 
eno desetletje. . 

»Komunalci« so začeli voziti r r 
°dpadke na novo smetišče, k i ni-
m & ne lokacijskega in ne grad
benega dovoljenja, temveč le do
j e n j e s področja o ravnanju z 
°°-Padki, nihče ne upa dati roke 
v °genj, da med temi odpadki ni- \ 
s ° tudi posebni in nevarni, stru-
Pene snovi (iz delovnih organi-
j^cij) in podobno, tudi način 
zlaganja doslej ni bil vedno 
Najboljši in povsem v skladu s 
P r edpisi. . . Ker je lansko jesen 
a e l smetišča zdrsnil, so v Komu

nalnem gospodarstvu Radovlji
ca morali pridobiti za uporabo 
še pet tisoč kvadratnih metrov 
zasebnega zemljišča (za kar so 
se lastniku oddolžili z odškodni
no v enkratnem znesku). Zdrs je 
bil po svoje tudi koristen: po eni 
strani je spodbudil urejanje 
smetišča, po drugi je omogočil, 
da bo »komunala« lahko vozila 
semkaj odpadke v skrajnem pri
meru (če ne bo možnosti za novo 
odlagališče) še najmanj pet let. 
Enega od pritokov Peračice so 
že speljali v cevi, na smetišču 
bodo postopoma oblikovali od 
vznožja proti vrhu terase, ki j ih 
bodo prekrili s prstjo in prekrili 
s travo. Čeprav se »komunal
cem« zdi sedanja lokacija na Čr
nivcu idealna, se bodo kljub te
mu morali preseliti drugam, že 
zato , ker obstoječi deponiji nas
protuje krajevna skupnost Brez
je in ker odpadki onesnažujejo 
vodotoke. Prvi rezultati analiz 
kažejo, da so izcedne vode iz 
smetišča »absolutno nerazgrad-
ljive« in da odpadna in izcedna 
voda iz deponije v ribnem (ka
mor vozijo komunalne odpadke 
predvsem pozimi) ne bi smela 
teči v vodotoke, temveč v čistil

no napravo - to pa zato, ker je 
njihova onesnaženost po neka
terih meritvah za 4,8 - krat večja 
od dovoljene, po drugih pa ena 
in polkratno. 

Nekaj upanja, da sedanja lo
kacija na Črnivcu ne bo postala 
trajna, daje dolgoročni načrt ob
čine, k i opredeljuje novo v gozd
nem območju Grofije, v smeri 
proti Dvorski vasi, v kotanji, 
kjer bo mogoče na enem mestu 
nadzirati odpadne in izcedne vo
de, je dovolj proč od naselij in je 
že zdaj dostopna po gozdni poti. 
Ureditev smetišča bi po seda
njih cenah veljala najmanj dve 
milijardi dinarjev, saj je treba 
do Grofije izboljšati dostop, na
peljati vodovod, elektriko, tele
fon, postaviti bivalne in delovne 
prostore... Ljubljanski Smelt je 
že izdelal tehnološko - ekološki 
načrt , k i bo radovljiškemu Zavo
du za planiranje in urejanje pro
stora koristil pri pripravi pro
storsko - ureditvenih pogojev. 
Smetišče bi po Smeltovih oce
nah ob zdajšnji letni obremeni
tvi 21 tisoč kubikov (potlačenih) 
komunalnih odpadkov in ob ko
ličini 31 tisoč kubikov leta 2000, 
zadoščalo 37 let - ob predpostav

ki , da bi od leta 2000 dalje del 
odpadkov koristno predelali. V 
radovljiškem komunalnem go
spodarstvu ocenjujejo, da bi tudi 
potlej, ko bi že imeli ureditveni 
načrt in zagotovljen denar, po
trebovali še najmanj dve leti, da 
bi rešili lastniške probleme in 
uredili smetišče. Ker pa so v ob
čini vse moči usmerjene v iz
gradnjo osrednje čistilne napra
ve v Radovljici, kar je tudi ena 
najpomembnejših nalog v tem 
srednjeročnem obdobju, se zdi 
da bo treba na novo smetišče še 
nekaj časa čakati - morda tudi 
zato, ker se na Gorenjskem še 
niso opredelili do republiških 
usmeritev, da naj ne bi vsaka 
občina imela svojega odlagališ
ča, temveč več skupaj (kar bi 
omogočilo predelavo nekaterih 
odpadkov, boljši nadzor...)- Di
rektor radovljiškega komunal
nega gospodarstva Matija Mr-
kelj nekoliko dvomi v takšno 
usmeritev, češ »saj bi že Bohinj
ci radi imeli svoje smetišče«. Pa 
ne le to: le katera občina bo pri
pravljena prevzeti odpadke od 
svojih sosedov! 

C. Zaplotnik 

Namesto puške na 
rami lopata v roki 
Kranj , 5. avgusta - Člani Lovske družine Sorsko polje so v pičlih 
treh letih zgradili lično kočo pri naselju Meja, kjer bodo poslej 
imeli svoje prostore za sestajanje. Odprli jo bodo v drugi polovici 
avgusta. 
V Lovski družini Sorsko polje, k i so jo ustanovili 1950. leta, je da
nes združenih prek 50 ljubiteljev lova iz kranjske in škofjeloške 
občine ter iz ljubljanskega okoliša. Njihovo aktivnost med dru
gim iznačuje razvitje društvenega prapora pred petimi leti. 

»Naša osrednja naloga od 1985. leta dalje je bila postavitev 
lovskega bivaka v gozdu ob vasi Meja,« pripoveduje predsednik 
gradbenega odbora Tine Juvan in pojasnjuje:»Doslej smo v iz

gradnjo vložili blizu 5700 delov
nih ur. Nekateri od lovcev so za 
to žrtvovali tudi po 500 ur, kar 
pomeni, da so imeli večkrat lo
pato v roki kot puško na rami. 
Kdor ni sodeloval pri prosto
voljnem delu, je pomagal z de
narnimi prispevki. Tako nam je 
z združenimi močmi in vztraj
nostjo pri delu uspelo v manj 
kot treh letih narediti stavbo, k i 
že dobiva končno podobo. Tudi 
pri izdelavi notranje opreme so 
se izkazali nekateri naši člani. 
Sedaj že lahko napovemo, da 
bomo kočo odprli 20. avgusta 
popoldan.« 

/ Čeprav sprva niso bili vsi 
/ ~~ / navdušeni nad izgradnjo koče, 
j ~' / so kmalu spoznali, da je to edina 
I t možnost za primerne društvene 

prostore. Razen za sestanke bo 
koča namenjena za zatočišče lovcem, k i skrbijo za fazane v bliž
njem gojišču. Obenem bo pravi kotiček za prijeten oddih, zato so 
obnovili tudi pot k stavbi. 

Starem vrhu so pripravili 17. dan oglarjev 
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Kuhanje oglja še ni pozabljeno 
S t a r i vrh, 7. avgusta - Lepo vreme in tradicija dobre organizacije et-
n °grafsko- tur is t ične prireditve »Dan oglarjev«, k i jo je pod pokrovi
teljstvom Gozdnega gospodarstva Kranj, že sedemnajsto leto pri
j a v i l o Turistično društvo Stari vrh, so tudi letos privabila številne 
obiskovalce. Manjkalo n i domačinov iz okoliških vasi, k i so pred
a m pomagali pri prireditvi, pa tud j j adovednežev od blizu in da-

êveda je namen prireditve po
kazati čimveč starih oglarskih 
^oičajev, k i so nekdaj spremljali jahanje kopel To pa je vse od te-
_ a. kako sfe kopa prične pripra-
tjati, kako se ureja kopišče, zla

gajo drva, kako se vse skupaj 
Pokrije, obloži in zažge. Namen 
Prireditve pa je več kot le obuja
jte tradicije oglarjenja, ki je bi-
0 se v začetku tega stoletja v bo-
satih gozdovih v okolici Starega 
j . r h a zelo razvito. Starejši oglar-
mi n a m r e č hočejo spodbuditi 
"[Jade kmete, da bi oglarjenje 
. branili vsaj kot postransko de-
J*vnost na kmetijah. 

*Na.tem koncu je to največja 
V p i - i ? b i t e v i n vsako leto se zbere 
. e hko obiskovalcev. S prireditvi-
1 Je veliko dela, vendar pa nam 

*Je moči že sedemnajst uspelih 
nev 0 v o g l a r j e v ] e a v a k r a t je 
aice ponagajal dež. Kar pa je 

^Posebno spodbudno pa je to, 

Veliko občudovanja na prireditvi je požel oglar, k i je skuhal koru
zne žgance in kavo kar v kotličku ob ogiarski hiši. Foto: V. Stanov
nik 

Priprava kope za kuho je svoje
vrstna umetnost, k i jo v gozdo
vih okoli Starega vrha še vedn 
poznajo. 

da se tri kmetije tu v okolici po
novno ukvarjajo u oglarjenjem: 
pri Podmlačanu, Crnovcu in Jej-
larju « Pravi Niko Rant. 

Prikaz dela oglarjev, kopar-
skega orodja, bajte pa tudi dru
žabna tekmovanja v žaganju in 

zlaganju drv so požela priznanje 
številnih obiskovalcev, pa naj so 
si ogledali prireditev prvič ali se
demnajstič. Večina je obljubila, 
da drugo leto spet pride. 

V:Stanovnik 

»Poleg tega,« nadaljuje sogovornik »smo našli čas za obnovo 
gojišča za fazane, ker bi radi obdržali to lepo žival v njenem na
ravnem okolju. Uredili smo tudi prostor z dresuro in tekmovanja 
lovskih psov. Redno smo izpolnjevali naloge pri gojitvi divjadi: v 
našem lovišču je največ srnjadi, zajcev in divjih rac. Lovni načrt 
smo poskušali izpolnjevati čimbolj dosledno. Letos naj bi upleni
l i 48 srnjakov in srn (7 živali je doslej že poginilo na cestah), od
strel zajcev pa smo od lani zmanjšali na 60 živali. Od jeseni do 
februarja bomo spet organizirali lov na lisice, kjer odstrelimo od 
10 do 15 živali. Izobesili smo tudi plakat, k i obiskovalce gozda 
opozarja na nevarnosti stekline.« 

Članom Lovske družine Sorsko polje tudi v prihodnosti ne 
bo zmanjkalo dela. Urediti želijo strelišče, kjer bi se lahko uril i v 
streljanju vsaj z malokaliberskim orožjem. Razmišljajo, da bi bi
lo moč gojiti v jezercu pri Jeprci divje race. Nenazadnje si želijo 
osnovati svojo skupino rogistov, k i bi popestrila razne prireditve. 

S.Saje 

Bavarski pes je prijazen pes j 

|»Lajači« in »pokazači« 
Kolikokrat se zgodi, da kakšen lovec žival le obstreli in ta izgine 
neznano kam, se zavleče v skrit kotiček, kjer si liže rane, če je 
huje ranjena pa tu počasi umira. Če je ne najdejo je to za lovsko 
druž ino velika škoda, saj stane danes kilogram srnjaka 8.000 din, 
jelen, muflon in gams sta cenjena na 4.500 din, divji prašič pa 
3.000 din za kilogram, č e pa ima lovec s seboj psa krvosleda, bo 
ta pobeglo žival zagotovo našel . 

Le malo je še lovskih družin, k i 
imajo svoje pse krvoslede, zato 
se pogosto zgodi, da si lovci te 
pse izposojajo od drugih družin. 
Anton Bešter iz Ovsiš, predsed
nik Lovske družine Kropa, ima 
kar dva bavarska barvarja ozi
roma krvosleda. Azor je star šti
ri leta in pol, Ago pa dobro le-
to.Svoje leglo so imeli Beštrovi 
pred leti. Azor je bil dvakrat za
povrstjo ocenjen odlično - CA-
CIB. Iz Kočevja ga je dobil go
spodar. Zdaj je v najboljših letih 
in skorajda ni obstreljene živali, 
k i bi je ne našel. 

Ob »krvosledu« človek pomi
sli najprej na krvoločno žival, a 
je prav nasprotno; krvosled je 
eden najbolj prijaznih psov. Iz
redno gladko, kratko dlako ima, 
barve pa je jelenje rdeče. Njego

va posebnost so ušesa: tanka so in čisto na okroglo krojena. Ired-
no sposobnost sledenja ima. Ko žival najde, jo oblaja in priteče 
gospodarju nazaj naznanit, da je našel. So pa tudi med temi psi 
razlike: eni bolj lajajo, drugi bolj kažejo, zato j ih tako tudi ločijo 
ali so »lajači« ali pa »pokazači«. Azor bolj kaže, kot laja. Gospodar 
takoj ve, da je Azor našel žival, kajti prihiti k njemu in ga vodi do 
mesta kjer žival leži. Nazadnje je tako pod Poljšico našel srnja
ka. Velike vrednosti je tak pes za vsako lovsko družino. Ves izku
piček za ustreljeno žival gre v lovski sklad. Od tod gre denar za 
krmo pozimi. Vse vrnejo v lovišča. Vsaka izgubljena žival je za 
družino čista izguba. Ne le prijazen, tudi velikega gospodarskega 
pomena je torej vsak pes krvosled, če je le v pravih rokah. Da 
svoje sposobnosti razvija do popolnosti je treba seveda trdo vadi
ti . 

D.Dolenc 



(mssmsssmmLAS s. STRAN PODLISTEK, ZA D O M IN DRUŽINO, OGLASI Torek, 9. avgustaj 

D O M A Č I 

T A M E S E C N A V R T U 

Z D R A V N I K 

BAZILIKA ODPRAVLJA 
NAPENJANJE, ZDRAVI RANE 

Gospodinje jo rade uporabljajo pri kuhi kot odlično za
čimbo, drobno narezane sveže liste dodajajo juham, mesnim 
in ribjim jedem. Tudi pri pripravi kislih kumaric lahko doda
mo nekaj bazilike. Naj prijetnejši vonj imajo listi ob začetku 
cvetenja. Manj pa je znana kot zdravilno zelišče. 

Bazilikova zel oziroma listi odpravljajo napenjanje, obe
nem pa tudi krepijo želodec in vzbujajo tek. Bazilika se uspe
šno uporablja pri želodčnem katarju, vnetju tankega črevesa, 
zastrupitvi v želodcu in črevesju. Skoraj popolnoma neznana 
je uporaba pri oslovskemu kašlju, pri čemer lahko razširimo 
zdravilni učinek tudi na pljučne bolezni. Celo v začetnem sta
diju jetike je mogoče zaznati precejšen uspeh, vendar mora 
bolezen ves čas nadzorovati zdravnik. 

Baziliko je mogoče uspešno uporabljati pri številnih bo
leznih sečil, tako prr vnetju ledvic, katarju mehurja, pekočem 
seču in bolečem mokrenju. Tudi pri belem toku pride do 
ozdravljenja. 

Za čaj vzamemo cvetje, liste in nežne vrhnje dele stebla 
ali pa uporabljamo samo liste. Za skodelico čaja vzamemo 1 
čajno žličko, pripravimo ga v obliki preliva, na dan popijemo 2 
do 3 skodelice neoslajenega čaja po požirkih. Le kadar ga 
uporabljamo kot prsni ali pljučni čaj, mu dodamo medu. 

V ljudskem zdravilstvu pri vnetju ledvic priporočajo čaj
no mešanico iz enakih delov bazilike in brezovih listov, pri
pravlja se v obliki preliva, 1 čajna žlička za skodelico, 2 do 3 
skod^ce na dan, po požirkih in neoslajenega. 

ZCnanje se uporablja čaj za obkladke pri ranah, ki se sla
bo celijo, pri ognojkih in zmečkaninah. 

Bazilikove liste namakajo v žganju in tinkturo uporablja
jo za obkladke pri gnojenih ranah; menjavati j ih je treba vsa
ke 2 do 3 ure. To preprečuje zastrupitev krvi. 

Za grgranje pri bolečinah v grlu in hripavosti je zelo pri
ljubljen bazilikin čaj. 

Pa še to: Baziliko nabiramo v času cvetenja. Nadzemne 
dele rastline požanjemo ob pripekajočem soncu (opoldne) tik 
nad zemljo. Lahko pa oberemo samo liste. Večinoma sta mo
goči dve žetvi, julija in v drugi polovici septembra. Prva žetev 
daje bolj zdravilne droge. Požeto zel povežamo v snopke, k i 
j ih obesimo na zračnem podstešju, kjer ni saj in sušimo samo 
v senci. Posamezne liste sušimo na lesenih mrežah, lesah in 
rešetih. Dobro posušeno drogo na drobno zrežemo in shrani
mo v temnih in dobro zatesnjenih posodah. Če ne ravnamo ta
ko, bazilika kmalu izgubi svojo zdravilno in začimbno vred
nost. 

Dovolj zgodaj spomladi pose
jan čebulček je do zdaj zrasel v 
debelo čebulo. Za zimsko upora
bo in zanesljivo skladiščenje 
mora čebula dobro dozoreti. Pre
zgodaj pobrana čebula je mnogo 
bolj podvržena gnitju. Čebulo 
pobiramo, ko začne zelenje ru-
meneti; mariskje opažamo, da l i 
ste čebule polomijo in potlačijo, 
preden začno rumeneti, to pa je 
vse prej kot koristno, saj ne vpli
va ugodno na dozorevanje. 

Enoletni nasadi čebule, k i j ih 
nameravamo uporabljati ža pre
hrano, bodo še do septembra do-
raščali, zato j ih avgusta še dva
krat pognojimo. Tako bo čebula 
precej bolj debela, posebno če 
bomo radodarni s kalijem, var
čni pa z dušikom. Prvi obrok da
mo v začetku, drugega pa sredi 

POSKUSIMO ŠE ME 

Moda 

Samo da se malo ohladi, pa 
bomo že potrebovale blazer. Le
tos so modni beli, naravne suro
ve bele barve in zelo dolgi. Odli
čno bodo pokrili tudi manj ideal
no postavo, posebej premočne 
boke. Krilo pa naj bo seveda 
kratko, da le malce pokrije kole-

avgusta. To velja tako za čebulo, 
k i je ostala posejana in razred
čena na stalnem mestu kot za 
presajene sadike čebule. Pr i go
stih setvah čebule, k i naj da če
bulček za pomladno saditev, pa 
avgustovsko gnojenje opustimo. 

Glavni kobuli sladkega janeža 
dozore pred stranskimi poganj
k i . Zato je treba večkrat pobrati 
zrele kobule; to opravimo podob
no kot pri kumini ali kopru že v 
jutranjih urah, ko je manj ne
varnosti, da bi semena odpadla. 
Kobule lahko porežemo takoj ko 
se začno semena temneje barva
ti, pozneje pa j ih pustimo do 
konca dozoreti in posušiti na po
njavi. Številni stranski kobuli 
postopoma dozorevajo in z njimi 
ravnamo prav tako. 

Kot dodatek vloženim kuma
ram uporabljamo še nezrel ja
než. V ta namen porežemo naj
bolj razvite, še nedozorele čebu
le in j ih uporabimo sveže kot do
datke v kis vloženim kumaram. 

V kisu vloženi nezreli plodovi 
kapucinčkov so presenetljivo 
podobni pikantnim kapernikom, 
ki sicer prihajajo iz tujih dežel. 
Kapuci nčk i cveto tako bogato in 
neutrudno, da je vedno dovolj 
cvetja in nedozorelih plodov v 
vseh stopnjah razvoja. Za vlaga
nje morajo biti plodovi sicer že 
dorasli in čvrsti, vendar še nedo
zoreli in popolnoma zeleni. 

Česen spravljamo za zimsko 
uporabo šele takrat, ko nadzem
ni deli začno odmirati. To spo
znamo po porumenelih in uvelih 
listih, kar je znak, da so tudi če
bule v tleh končale z rastjo. Čes-
novih listov ni treba vozlati. Če 
ne odščipnemo zarodnih čebulic 
na koncu poganjkov, ko so še 
mlade, so te čebulice uporabne 
za začimbo. 

Cenjene stranke obveščamo, da imamo na 
zalogi večjo količino visokokaloričnega 
RJAVEGA PREMOGA ZENICA 
po znižanih cenah. 
Premog, ki vsebuje 30% jalovine, vam 
nudimo po samo 60.000 din/t (prvotna 
cena 168.056 din/t) 
Poleg tega vam nudimo tudi 
RJAVI PREMOG OREHOVEC 
TRBOVLJE 

po ceni 162.251 din/t z možnostjo plačila 
v 5 obrokih brez obresti. 

Premog lahko vplačate na naših prodajnih 
mestih v Kranju, Naklem, Radovljici) 
Bledu in na Jesenicah. 

M E R K U R 
K R A N J 

STARA NAVADA 
»Za vaše zdravje bo najbo

lje, če vsako jutro na tešče 
popijete lonček tople vode,« 
svetuje zdravnik bolniku. 

»To delam že vse življenje, 
le da temu moje žena pravi 
kava ali pa čaj.« 

M A R T I N I N A 

S O L A T A 

Za 4 osebe potrebujemo 4 zre
le, čvrste paradižnike, 1 kumari
co, 3 mlade čebulice, sol, poper, 
peteršilj in baziliko, 50 g kruho
vih drobtinic, 6 žlic olja, sok 1 l i 
mone. 

Paradižnik operemo, odstrani
mo seme in narežemo na kolo
barje. Dodamo na kolesca nare
zano kumarico in na kolobarje 
narezano čebulico. Solimo, po-
pramo in potresemo s seseklja
nimi zelišči. Potresemo še z 
drobtinicami, zabelimo z oljem 
in limoninim sokom ter dobro 
premešamo. 

Solato damo do uporabe v hla
dilnik. 

M E Š A N A S O L A T A 

S S M E T A N O 

Za 4 osebe potrebujemo: 4 
krompirje, 4 korenčke, 2 papri
ki . 1 žlico vvorcester omake, 5 

žlic olja, sok 1 limone, mleto pa
priko, 150 g smetane, po želji še 
1 hrenovko ali 100 g šunke ter 
sol. 

Krompir in korenček kuhamo 
30 minut v osoljeni vodi. Papri
ko nad plamenom malo popeče
mo in jo olupimo. Korenček in 
krompir zrežemo na kocke, pa
priko na rezance in vse začini
mo z worcester omako, limoni
nim sokom, soljo in mleto papri
ko. Nazadnje narahlo primeša
mo nasladkano dobro stepeno 
smetano. Po želji pr imešamo 
lahko tudi nasekljano šunko ali 
na kolesca narezano hrenovko. 
Solato postavimo do uporabe v 
hladilnik. 

PRAV J E , DA VEMO 
Francoski mojster zeliščarstva M . Messegue svetuje, da poleti 

pri občutljivi koži in žuželčjih pikih ne pozabimo na obkladek iz pe-
teršilja. Pri udarcih si blažimo bolečino z obkladkom iz Salomonove
ga pečata, pri oteklinah z obkladkom iz marjetic, pri ranah in odr
gninah pa iz korenine sveže borage. Na boleča in odrgnjena mesta 
pa lahko damo tudi rmanov sok, na kurja očesa, žulje in bradavice 
sok krvavega mlečnika. Če imamo otečene noge, si pripravimo kopel 
iz mlačne, slane vode, v katero damo pest sivke. 

O M O D I S O R E K L I 

Moda je brezštevilna maska življenja. 
Miomandre 

Slediti modi je prav tako napačno kot jo prezirati. 
La Bruyere 

Še vedno je biti bolje norec v modi kot izven nje. 
Immanuel Kant 

(fe) IKOS 
tjf\ industrija kovinske opreme in strojev 
% M J 64000 K R A N J 

Delavski svet delovne organizacije »IKOS«, industrija kovifl' 
ske opreme in strojev Kranj, Savska cesta 22, razpisuje del* 
in naloge 

I N D I V I D U A L N E G A POSLOVODNEGA O R G A N A 
N E G A D I R E K T O R J A 

G L A V 

Za opravljanje nalog zahtevamo poleg splošnih pogojev, dolo
čenih z zakonom, še naslednje pogoje: 
— da ima visoko izobrazbo strojne, organizacijske ali ekc 

nomske smeri in najmanj 5 let delovnih izkušenj, od teg* 
vsaj 4 leta na odgovornem mestu v gospodarski organizaci' 
j i industrijske stroke, 

— znanje svetovnega jezika 
— poseben strokovni izpit za delo pri komercialnih poslih V 

zunanjetrgovinskem prometu, če ima visoko izobrazbo 
strojne ali organizacijske smeri, 

— najmanj 2 leti delovnih izkušenj pri poslih zunanjetrgovin' 
skega prometa v OZD, če ima visoko izobrazbo ekonomske 
smeri, oziroma najmanj 3 leta delovnih izkušenj pri poslih 
zunanjetrgovinskega prometa v OZD, če ima visoko izo
brazbo strojne ali organizacijske smeri, 

— posebne pogoje, k i j ih določa zvezni predpis za opravljanje 
poslov zunanjetrgovinskega prometa. 

Prijave na razpis z ustreznimi dokumenti j#potrebno vložiti V 
15 dneh od objave. Prijava naj bo v zaprti ovojnici poslana n» 
naslov »IKOS« Kranj, Savska cesta 22 z oznako »za razpisno 
komisijo«. 

Podrobne informacije o predložitvi dokumentov dobi kandi
dat v kadrovski službi delovne organizacije. 

Rado Urevc 
V DEŽELAH SKANDINAVIJE, POLNOČNEGA SONCA, 
MEGLE, MRAZA IN KOMARJEV 

V bližini je tudi znana lončarna, kjer sedaj že 
četrti rod nadaljuje družinsko tradicijo. Ilovico za 
izdelavo raznih skled in vaz sedaj uvažajo iz Nizo
zemske. Ogledamo si tudi zanimiv potek izdelave 
vaze. Reko Atran prečkamo preko mostu, k i ie bil 
zgrajen leta 1754 in je najstarejši most na Šved
skem. Po Doktorjevem drevoredu gremo proti re
čnemu toku in ob vodi vidimo veliko ribičev, k i z 
obilo sreče poizkušajo ujeti zelo cenjeno ribo sal-
mon. Prispemo do tako imenovanih Salmonovih 
stopnic. To so stopnice, po katerih teče voda, da 

Polnočno sonce - videla sya ga samo na 
razglednici 

Še drugič prečiva polarni krog (66°33'n) 

lahko ribe pridejo mimo jezu na višji nivo vode. 
Števec rib kaže že 52000 prehodov. Kar lepa števil
ka, kajne. Zavijemo tudi v luksuzno gostišče Pr i 
belem konju, kjer je prava paša za oči umeten 
konj v naravni velikosti, k i stoji na veliki podkvi 
in se obešen sredi avle vrti okoli. 

Cerkev iz 12. stol., v celoti lesena 

Vrnemo se v Ingvarjevo delavnico, kjer nama 
pokaže, kako pripravi sitotisk. Skupaj s Peerom 
gremo nato v kitajsko restavracijo na kosilo. Je
mo neko obaro, podobno piščančji, k i j i primeša
mo riž in je vse skupaj kar okusno. 

Popoldne nam mine pri Ingvarjevih starših, 
zvečer pa gremo pred Ingvarjevo hišo, kamor pri
dejo tudi ostali člani družine. Po večerji je ob pri

jetnem pogovoru ura kmalu 23. proč. Posloviv* 
od staršev, saj zjutraj odpotujeva. Tudi to noč P 
spiva pri Ingvarju. 

17. julija ob 8.00 
Vstanemo boj zgodaj, ker nama je Ingvaf 

12. uri rezerviral mesto na trajektu iz Helsing^ 
ga. Po zajtrku se posloviva, skočiva v cvetlic^ 
in neseva mami rožico v zahvalo. Še enkrat j 1 

čeva: »Thank you and bay, bay,« in pomahaj 
slovo. Bog ve, kdaj se zopet vidimo. Ob 11. Sfll 
pr is tanišču in kot direktorja se mimo kolone ^ 
zapeljeva naravnost na trajekt Uršula. Tu pa.* 
drugega kot, sretneva našeg čoveka, koji tam * 
že sedam godina. Hitro sva na Danskem in v P; 
byu imava rezervacijo ob 14.45. Pred KoberA 
nom se odločiva, da skočiva pogledat Den ^ 
havfrue, kar po dansko pomeni Mala morsk* 
klica. Imava kar malo težav, saj K o b e n h a ^ 
mala vas, vendar jo najdeva. Sedi na kamnu,/ , 
iz brona in je znana po celem svetu, okrog n J e J 
se kar gnetejo turisti. Naredim nekaj posne** 
in se vračava proti avtu. 

Po E 66 hitiva proti E 6 v smeri Rodbya. f j | 
na najinem potovanju, da je čas najin gosp0^ 
Pred nama je še 150 km in ura in pol časa. AlJ 
va uspela izkoristiti rezervacijo? Močno de^Jj 
midva pa drviva proti Rodbvu. Sem prispe^9., 
čno ob 14.45, vendar že prepozno. Kljub temu J.(.' 
va srečo, saj sva v slabe pol ure na trajektu. ™ 
malno se pluje 45 min, mi pa smo na ladji že * 
in 20 min, saj čakamo, da bo v pristanišču pJT 
Medtem v Duty freeyu nabaviva pijačo in o1 

sladkarij. S trajekta zapeljem na prvoben. C*5| 
ko, saj je v rezervoarju precejšnja žeja. Ob ce s ^ 
kar pet kilometrov dolga kolona za trajekt PJj 
Danski. Noro. Prispeva v Lubeck in se po & \ 
skih cestah odpraviva proti Hamburgu. 
ustaviva v centru, izven mesta pa najdeva ' j 
kotiček za nočitev. 1 
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Heroji 
so utrujeni 

Letošnje poletje se je zelo lepo začelo: množični pohodi neizkoriščenega de
lavstva k delodajalcem pred zvezno skupščino: ideološko dirigirani avtobu-
sarski izletniški turizem kosovskih Srbov in Črnogorcev v Novi Sad; dema
goški nastopi trdorokih Slobodanov; maratonske nočne sejalnice CK - jev; 
ntontirani politični proces na Roški in pokop moralnega in družbenega 
»gleda neke armije... 

Zdaj pa te točno dva dni in dve noči NIČ! Nič in nič: nič več herojsko 
bojnih vzklikov. Ko to kaže, ko to kate, Srbija je mala, nič več jloskul o al
banski iredenti, ki v resnici bogato plačuje izseljevanje podkupljivih, med
tem ko se drugi v resnici izseljujejo zaradi nezaposlenosti oziroma ekonom
skih vidikov.. Nič!podražitve made in Brazilija nikomur niso več mar, novi, 
m°nstrumni prijemi naše vlade še manj. Proračun sije primerno odebelila, 
davkoplačevalci pa naj bi peli pesmico o cenovnih disparitetah? Ne! Ko se 
oo kompletno vse jeseni za 350 procentov podražilo, bodo udarili »šfromar-
]t« in »naftarji«, pa smo spet tam. 

Ni čudno, da v teh dveh dneh in nočeh, ko se v resnici, ni nič pamet
nega dogajalo, moj prijatelj Franček Banček. borec in antikrist, brezvolj
no tava naokoli. Kaj njemu mar bermudska ladja Khian Sea v Boki, s 
Strupenim plevelom, ki ga ho po dveh letih tavanja le odložila i>ri nas. 
Cpprar je niso marali niti v najbolj revnih državah sveta! Deveta briga so 
'»a zabavna in nasprotujoča si turistilčna poročila o obisku tujih gostov 
/"' nas. kaj šele domača kulturna dogajanja 
.„ Njegova duša je dovzetna zgolj in le za politiko, kar je razumljivo. 
*'W r rvalsociulislični državi, v kateri je družbeno življenje I s,.-li vrsi osi
romašeno, saj je državno - partijski aparat povsem /»'goltal družbo. Sem 
"' Ija le pomiga z ušesi, ko sliši za voluntaristično prerazdeljevanje 
družbene akumulacije prek državne tttterveneije. v resniei pa ga ekono
mija sploh ne zanima. 

V času. ko so naši leninistični heroji in herojinje utrujeni od novo
dobnih ideoloških bojev in so se odpravili v \etim na dopust, je pogovor 
s Franckam prava muka. 

— Franček, si slišal da bomo lahko tudi delničarji? 
— Slišal, pa kaj. Rad bi poznal tistega, ki hi bil tako trapast, da 

mtvegal z delnicami ah vsaj z obveznicami. Me prav zanima, kakšni bi 
hdi delničarski dividendi v tem spujanem in notranje zadolženim gospo
darstvom}' 

— Saj bi ja vlagali v zdrave firme, perspektivne, ki rabijo kapital! 
- O bog! Štirideset let že ukinjamo trg kapitala, blaga in delovne 

**»C. ker se nam niti ne sanja ne. kako hi preprečili politične, moralne, 
socialne motnje, ki izvirajo iz te tvoje tržne ekonomije.. 

— Kljub vsemu, Franček! Akumulirali bi zasebni kapital, poskusili bi... 
Figo pa delnice! Če nam nacionalizm ija ni nič dala. če nam ttepo-

l'ratna državna sredstva niso 'nič dala. nam linli delnice ne bodo nič da
le. 

— Kdo pa nam ho dal? Tvoji heroji? 
— Zdaj so žal na dopustu, a brez skrbi, še nam jih hodo dali po gr

bi! 
Naši heroji, kot je oni dan dejal iara*. niso blagi kapitalisti, ki te 

zgura jo in nič več. naši heroji ti vzamejo DUŠO in SRCE! Našim herojem 
ne moreš dati toliko kot zahtevajo! 

I) Sedej 

Č v e k 
• N a p ( » o s l e d - m i r e n 

Neki zahodnonemški inženir 
"J izumitelj je bil obtožen zaradi 

laje davka in obsojen na zapor

no kazen. Po obsodbi je zaprosil 
oblasti, da kar ostane v preisko
valnem zaporu: »Nikoli se nisem 
tako dobro počutil kot prav v 
arestu,« je dejal. »Nihče me ne 
vznemirja, telefon ne zvoni in 
mirne duše se lahko posvečam 
svojim izumom...« 

F 0 / R M U L E p r i h r a n k a p o 

/ O b r e s t n i h m e r a h 

v e l j a v n i h 
O D 1.8.1988 D A L J E 

51 % 
134,25% 

Dinarska sredstva na vpogled 
se obrestujejo 
po 51% - ni obrestni meri. 

Vloge vezane nad en mesec se 
obrestujejo po 134,25% - tni letni 
kontormni meri. 
Minimalna vezava je 200.000 din 

257 

Primer: vloga vezana nad 1 mesec 

glavnica 1.000.000 din 
+ 

obresti 111.875 din 

1.111.875 din 

°/( 
Vlogam vezanim nad tri mesece se 
poleg realnih letnih obrestnih mer, 
prišteje še 257% - tna 
indeksacijska stopnja. 

Primer: vloga vezana nad 3 mesece 

glavnica 1.000.000 din 

+ 
obresti 386.850 din 

= 1.386.850 din 

/ O ljubljanska banka 
Temel jna b a n k a G o r e n j s k e Kranj 

3°renJc 'n banka — formula prihranka 

mmm 
PRIHAJA NR! 

A L E N K A 

T R A T N I K 

Avgustovski dnevi počasi, vendar zanesljivo bežijo v jesenski čas, ki pomeni za jugoslovan
ski rockovski trenutek že nekaj let tradicionalno postojanko zanimivega projekta imenova
nega Novi ročk (NR). Ko smo zadnjič klepetali z Igorjem Vidmarjem na ti
skovni konferenci z obsojenimi J - T - Z je povedal, da gredo priprave na 
NR počasi v zaključno fazo. O samem izboru smo vas v okviru te rubrike že 
obvestili, neznano je le ime gostov iz tujine. V slovenskem prostoru se si
cer govori že o nekaj imenih, vendar bomo raje počakali na uradno spo
ročilo. Igor nam je tudi povedal, da kar se tujcev tiče Se ni, vsaj zaenkrat, 
odločeno kdo naj bi igral na odrih poletnega gledališča ljubljanskih Kri
žank. 

Ob vsem tem se lahko za trenutek spomnimo lanskih razmišljanj, da 
bi NR dobil svoje »predtekmovalce« v izbornih prireditvah, ki bi se imele 
dogoditi pred Križankami. Že od vsega začetka je kot eden možnih orga
nizatorjev takšnega območnega koncertiranja obstajal tudi Kranj... Zgo
dovina je poznana, iz vsega tega ni bilo nič kot ni nič iz predloga, da bi NR 
spet postal dvodnevna akcija... 

P.S. Pričujoča fotografija z zvrstjo glasbe poskuša prispodobiti sicerš
nje stanje v domačem rocku! V.B. 

D O L G O , V R O Č E 

Kdorkol i bo le malce neprevi
den na cesti od Čirč do Šen
čurja, lahko pade tudi v tole 
luknjo, saj nima varnostnega 
pokrova... 

Tudi na Jezerskem sonce to
plo greje... - Foto: F. Perdan 

Ni naključje, da je tenis iz dne
va v dan bolj znan. Teniška igrišča 
v Sloveniji, Jugoslaviji in na Go
renjskem rastejo kot gobe po dež
ju. Prav zato ni naključje, da ima
mo res dober rod naraščajnikov. Z 
njimi se v klubih trdo dela. A ko 
pridejo iz mladinskih vrst med 
člane in zrele vrhunske teniške 
tekmovalce, jih ostane le peščica. 
V Kranju, v Teniškem klubu Tri
glav imajo spet obetajoči mladi 
rod. Vrhunska tekmovalka je že 
pionirka Barbara Mulej, ki je na 
evropskem prvenstvu zasedla ime
nitno drugo mesto. Toda kako na
prej? Ali bo očetu Janezu ostalo 
dovolj znanja, da bo še lahko tre
niral hčerko Barbaro, ko bo ona 
prerasla njegove trenerske zmož
nosti. Ali pa jo bo doletela usoda 
mnogih, ki so prišle do mladink in 
nato prenehale! 

Ena od teh je tudi triindvajset-
letna Kranjčanka, v nedeljo je 
praznovala ta svoj rojstni dan, ab
solventka filozofske fakultete, slo
venščina in angleščina, Alenka 
Tratnik 

»Tenis sem začela igrati leta 
1975 pri Triglavu. Moj prvi trener 
je bil Andrej Polenc in nato Mar
jan Jezeršek. Takrat smo bile do
bre igralke in igralci. Pri fantih so 
bili to Arh, Filipčič, Pivk in Stare, 
pri dekletih pa Skarabotova, Poro-
va, Pernetova in Ferenčakova. Le
ta 1984 sem dokončno dala slovo 
tekmovanju, čeprav sedaj vodim 
šolo tenisa in treniram pionirje. V 

. svoji teniški karieri sem bila tri
krat republiška prvakinja do 12 
let, enkrat v kategoriji pionirk do 
14 let in enkrat v kateriji starejših 
mladink do 18 let. Bila sem v slo

venski reprezentanci in enkrat v 
državni kot mlajša mladinka. Od 
pionirk naprej sem bila nato med 
prvimi osmimi v državi.Na moji 
teniški poti ta igra še ni bila tako 
na pohodu kot je sedaj. Večina de
klet preneha tekmovati pri svojih 
osemnajstih letih zaradi študija. 
Ko prideš iz srednje šole na »faks 
« je treba za študij imeti veliko ča
sa. Pri nas tudi nimamo primerne
ga trenerja, da bi te spodbujal. 
Prav zato sem tudi sama preneha
la. 

Ne krivim naših trenerjev. So 
amaterski delavci in po službi na
to trenirajo nas in druge. Kje je tu 
njihov prosti čas, skrb za družino 
in svoje delovno mesto. Je pa tudi 
res, da nimajo naši igralci v Slove
niji pravih pogojev za zimsko vad
bo. Le v Mariboru imajo pokrito 
dvorano, kjer lahko treniraš tenis 
tudi, ko se preneha igralna sezo
na. To pa je premalo za še boljše 
uspehe. « 

D. Humer 

Polne črte polnijo ceste 
Z odvečnimi polnimi črtami nimajo proble
mov samo Tržičani, ampak tudi Kranjčani. 
Če pridejo iz ljubljanske smeri na Petrolo-
vo črpalko na Laborah morajo najprej »na 
ustreznem mestu « obrniti in šele nato za
peljati na črpalko. Podoben postopek ča
ka tudi tiste, ki se pripeljejo iz kranjske 
smeri in se po polnjenju goriva želijo vrnit, 
v isto smer. Za pogosta prehajanja preko 
polne črte prometni miličniki ne kažejo ra
zumevanja, zato bi bilo dobro, ko bi ce
starji, v skladu z našimi prizadevanji, var

čevali z barvo in naredili polne črte samo tam kjer so potrebne. Vozniki bi 
jim bili najbrž hvaležni, ker bi jim s tem prihranili precej truda in nekaj ka
pljic goriva. 

Male gorenjske vasi Dobro Polje 
Piše: D. Dolenc 

Kdo ve od kdaj dolgi razpote-
gnjeni vasici med peračiškim in 
brezjanskim klancem rečejo Do
bro Polje. Kajti tu polje sploh ni 
dobro. Zemlja je zelo peščena in 
če vsak teden ni dežja, ni pridel
ka. Vsaj vsakih deset dni mora 
dodobra namočiti zemljo, mi pri
povedujejo pri Marinčnek, v pr
vi hiši v vasi, prav na vrhu pera-
čiškega klanca. Proti Brezjam je 
polje veliko bolj rodovitno. Kdo 
ve, morda pa so se ljudje tolažili 
ob kakšni izredno dobri letini, 
da je to vendarle dobro polje... 
pa je ime ostalo. Včasih sta bili 
kar dve Dobri Polji: Veliko Do
bro Polje v zgornjem koncu vasi, 
kjer je tudi več hiš in Malo Do
bro Polje, skupinica hiš ob vrhu 
peračiškega klanca. Nemci so 
med vojno stvar poenostavili in 
obe vasici poimenovali Guten-
feld, od takrat pa je ostalo eno 
samo Dobro polje. 

Kruh iz pšenice in »jarce« 
Vseeno je tu polje lepo in do

bro obdelano. Včasih je vsaka 
kmetija sejala pšenico, proso, 
oves, ajdo, ječmen, rž pa »jarce«, 
nekakšno nižjo rž, da je vsaka 
hiša imela vse doma. Pšenico in 
»jarco« so sejali skupaj, za kruh. 

Dober kruh je to bil, Marinčne-
kova mama pa je pekla tudi 
kruh iz krompirja in kaše, da je 
porabila manj moke, pripovedu
jeta Marinčnekovi Pavla in 
Francka. Kašo je obarila, koru
zno moko je s kropom poparila, 
krompir je skuhala in zmečkala, 
moke pa je dodala le toliko, da 
je vse skupaj držalo. Dober, vla
žen kruh je to bil. Nihče ga ni 
znal tako dobro speči kot prav 
mama. Ni bilo mogočnih kmetij 
nekoč tu na Dobrem Polju, ra
zen pri Majdlenu, bolj bajte so 
bile. Pr i Marinčnek je bilo šest 
otrok, skromno se je živelo, se 
spominjajo sester Francka, Pav
la in Vida. Od pomladi do pozne 
jeseni so bili bosi. Ko so v hudi 
slami pritekli v šolo, so kar na 
sedež pod krilo spodvile noge, 
da so se ogrele. Na paši so pa v 
kravjo lužo stopile. Se pred šolo 
so pasli, koruzo ali krompir oko
pavali, vrane podili. Nekdo je 
vedno moral biti na polju. Prej 
niso smeli domov, da je prišel 
oče in j ih zamenjal. Kako so pa
zil i na vsako koruzo, ki je bodla 
ven. 

Tudi lani so sejali, posebno 
med vojno, ko ni bilo olja dobiti. 
Ko je bil zrel so ga populili, 
»oraflali« na železne grabljice in 

Vas Dobro Polje, ki leži na veliki ravnici med Posavcem, Črnivcem 
in Brezjami, so včasih delili v dva dela, v Malo in Veliko Dobro Po
lje« 

Pr i Marinčnek je danes velika 
in moderna kmetija, specializi
rana za živinorejo. Lepo novo 
hišo so zgradili, ohranili pa so 
tudi staro z njeno črno kuhinjo. 
Marinčnekova Pavla tudi sredi 
poletja zakuri štedilnik, katere
ga dimnik je speljan kar v ne
kdanjo črno kuhinjo in vsakič 
zadiši po dobrem starem doma
čem ognjišču, ko so še mama z 
burklami opletali po veži... - Fo
to: D. Dolenc 

jagodke, dali sušit na sonce, to 
potem z valjarjem zvaljali, da je 
seme prišlo ven. Seme so potem 
zbrali in odnesli v Predoslje v 
oljarico, da so dobili v zameno 
laneno olje. Z njim so belili jedi. 
Z gobami so se tista leta največ 
preživljali pa s krompirjem in 
zeljem. Le ob veliki noči je bil 
praznik, ko je mama spekla dva 
velika orehova kolača. 

Vodo so včasih drugače 
cenili 

Dolgčas pa otrokom v Dobom 
Polju ni bilo. Cesta je vodilu sko
zi vas in vedno se je kaj dogaja
lo. Posebno Se pri Marinčnek, 
kjer so imeli na dvorišču vod
njak za napajanje. Furmani, ki 
so z zapravljivčki vozili romarje 
/ železniške postaje v Otočah, so 
se tu ustavljali, pa romarji, ki so 
z lojtrskimi vozovi, »tajsini« ime
novanimi, prihajali z daljne Do

lenjske, Štajerske, iz Poljanske 
doline. Vrh klanca je bil obvezen 
počitek za ljudi in živali. Tu so 
Marinčnekovi otroci pritiskali 
na debelo ročko vodnjaka, da je 
pritekla voda. In otrokom je 
padla krona ali dve, pa je blo za 
pest bonbondv. Še v stari Avstri
j i so prav na njihovo dvorišče 
napeljali vodo in postavili kori
to. In takratna oblast je na Ma-
rinčnekovo hišo pritrdila kovin
sko ploščo z opozorilom: »Prati 
pri javnih izlivkih, onesnažiti 
vodo napajališč, odpirati po ne
potrebnem pipe in tratiti vodo, 
je strogo prepovedano. 

Prestopke kaznuje z globami 
od 2 K do 20 K Županstvo Les
ce.« 

Nedelja je bil res dan 
počitka 

Ja, ja, včasih je veljal red. Pa 
ne le pri vodi. Orožniki so se 
vtaknili celo, če so videli ženske 
v nedeljo delati. Ko je Marinčne
kova mama neke nedelje pod ve
čer obrezovala repo, so jo v hišo 
spodili in s kaznijo zagrozili. Ne
delja je dan božji, dan počitka, 
šele po polnoči sme človek prije
ti za delo. In mama so le popu
stili nož in šli ležat... 

Kadar so kjer opazili žandar-
je, so vaščani vedeli, da bo nekaj 
posebnega prišlo po cesti. Pred 
vojno se je pogosto mimo pripe
ljala kraljevska družina: kralj 
Aleksander v beli uniformi z zla
timi epoletami in sabljo, kraljica 
Marija z obvezno belo ruto na 
glavi ter knezi Tomislav, An-
drejček in Peterček s sprem
stvom. Tudi oni so se ustavljali 
na Marinčnekovem dvorišču, se 
hladili pod drevesom in ob vod
njaku. Za otroke je bil to vselej 
velik dogodek. Kasneje so tako
le spremljali Tita. Ta se sicer ni 
tu ustavljal, bilo je pa vselej vse 
zastraženo. Po miličnikih so 
vedno vedeli, da se bo peljal 
kakšen visok državnik proti Ble
du ali v Kranju. No, odkar je 
zdaj nova cesta, je promet tu ze
lo upadel. Še bolje, zdaj domači 
vsaj lahko v miru posede v senci 
dreves in poklepetajo s sosedi. 

/ ureja DARINKA SEDE] 
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G L A S 10. STRAN Š P O R T I N R E K R E A C I J A Torek, 9. avgusta 

Uspehi in razočaranja 
Minuli teden je bil za gorenjske športnike izjemno uspe-

šen,prinesel pa je tudi nekaj razočaranj. Polona Frelih iz Kranja, 
še do nedavnega igralka Merkurja zdaj pa Ljubljanske Polikem 
Olimpije, je na 31. mladinskem evropskem prvenstvu v namizem 
tenisu v Novem Sadu skupaj z olimpijsko potnico Jasno Fazličevo 
osvojila zlato kolajno v ekipnem tekmovanju. Pa ne le to: dokaza
la je, da hitro nabira mednarodne izkušnje in da postaja vse sa-
mozavestnejša. V odločilni tekmi proti Madžarski je že izgubljala 
proti Bogoslavu, vendar je v drugem in trejtem nizu zamujeno na
doknadila in poraz spremenila v zmago - 2:1 za Frelihovo in 3:2 za 
Jugoslavijo. Frelihova je tudi v nadaljevanju prvenstva, v igri po-
samezic in v parih (skupaj s Fazličevo) igrala dobro, vendar se ni 
prebila dlje kot do četrtfinala. Ne smemo biti nezadovoljni: tudi 
ena (zlata) kolajna je izjemen uspeh, potrditev strokovnega in na
črtnega dela Janeza Stareta, zavzete vadbe in odrekanja... 

V jugoslovanski plavalni reprezentanci, ki je sodelovala na 
mladinskem balkanskem prvenstvu v Obenovcu, so bili tudi trije 
Gorenjci: Vojičič iz Triglava ter Robičeva in Robova iz Radovlji
ce. Polona Rob je vsem dosedanjim letošnjim uspehom dodala še 
novega bronasti kolajni na 200 metrov delfin in 400 metrov meša
no. Uspeh je še toliko večji, če vemo, da je bila Robova na prven
stvu med tistimi, ki so imeli najslabše možnosti. Spomnimo se: ra
dovljiški plavalci in plavalke se pozimi vozijo na vadbo celo v 
oddaljene Železnike, uporabljajo hotelske bazene in podobno. 

Devetnajsto mladinsko svetovno veslaško prvenstvo v Milanu 
- tudi tu smo Gorenjci imeli svojega predstavnika, Blejca Primoža 
Markovca, ki je veslal v dvojnem dvojcu skupaj z izkušenejšim 
Igorjem Lasieem iz Zagreba. Čeprav so tudi največji veslaški stro
kovnjaki pripisovali našemu čolnu možnosti za osvojitev ene od 
kolajn, se mu je nazadnje po slabem startu in zamujenem finišu 
izmuzila za 53 stotink sekunde. Tudi četrto mesto je uspeh, bila pa 
je priložnost tudi za kolajno. Trener blejskih veslačev Stanko 
Slivnik na cilju ni mogel skriti razočaranja, pa vendarle, veslača 
sta dosegla odličen rezultat, še nikoli nsita veslala tako hitro kot 
tokrat pa tudi za Markovca še ni ničesar zamujenega, saj bo šele 
decembra star 16 let in bo še dvakrat nastopil na svetovnem mla
dinskem prvenstvu. 

Se najbolj razočarani se s svetovnega padalskega prvenstva v 
švedskem Nykopingu vračajo leski padalci, ki so se zavzeto pri
pravljali za letošnje najpomembnejše tekmovanje, nazadnje pa 
jim je vreme (veter) preprečil, da bi dokazali, kaj znajo in česa so 
sposobni. Razočaranje je še toliko večje, ker so bili po dveh serijah 
z dvema centimetroma od ničle na drugem mestu in z velikimi 
možnostmi za končni uspeh in ker so skoki na cilj paradna disci
plina jugoslovanskega padalstva. Spomnimo se: leska ekipa je bi
la pred dvema letcima druga na svetovnem prvenstvu, Bogdan Jug 
je v tej disciplini postal svetovni mladinski prvak... 

C. Zaplotnik 

Plavalc i za pokal mesta Jesenic 
Jesenice, 8. avgusta - Ob l e t o š n j e m o b č i n s k e m prazniku je 

bilo na Jesenicah na k o p a l i š č u Ukova ž e 18. tekmovanje najm-
lajš ih pionirjev in pionirk v plavanju za pokal mesta Jesenic. 

£ Ob l e t o š n j e m o b č i n s k e m prazniku je bilo na kopal i šču Uko-
va na Jesenicah prvenstvo v plavanju za pokal mesta Jesenic. Je
s e n i š k i plavalni klub prvenstvo organizira vsako leto, tako da je 
bilo l e t o š n j e že osemnajsto po vrsti. 

Letos so prišl i na kopa l i š če v Ukovo mladi plavalci št ir ih go
s tu joč ih klubov iz Slovenije: Ljubljane, Radovljice, Kranja in Ru-
disa Trbovlje. Vendar pa ti klubi na Jesenice niso mogli poslati 
svojih najbojš ih tekmovalcev, saj so bila v istem č a s u organizira
na druga več ja tekmovanja. Kvaliteta je bila zato nekoliko slab
ša . 

Med 80 pionirkami in pionirji, ki so tekmovali na Jesenicah, 
so se najbolje odrezali Trbove l jčani , ki so na Jesenice poslali tudi 
n a j v e č tekmovalcev. Osvojili so pokal mesta Jesenic, za njimi so 
bili drugi ljubljanski plavalci, tretji Radovl j ičani , četrti pa Jese
n ičan i . 

Za j e s e n i š k i plavalni klub so nastopili le št irje tekmovalci: 
Luka Srčič , Miha Sotler, Tina Kero in Jana Rozman. Med mladi
mi tekmovalkami je bila najbol j ša na 100 metrov prsno in 100 
metrov kravi Tina Kero, Jana Rozman pa je bila na 100 metrov 
prsno druga. 

Vsekakor bi pr iš lo na Jesenice v e č mladih plavalcev in pla
valk, če ne bi bilo i s t o č a s n o drugih tekem, obenem pa je tekmo
vanje potekalo v č a s u dopustov. Kljub temu, da je bilo zastopstvo 
č l a n o v j e s e n i š k e g a kluba prav zaradi teh vzrokov m a n j š e , pa na 
Jesenicah ugotavljajo, da v Ukovi spet raste mlad rod dobrih pla
valcev in plavalk, ki utegnejo ob dobrem treningu in trdem delu 
dosegati rezultate, ki so jih nekdaj j e s e n i š k i plavalci in plavalke. 

D. S. 

S i n d i k a l n o p r v e n s t v o v p l a v a n j u 

Radovljica, 5. avgusta - Zveza telesnokulturnih organizacij, 
o b č i n s k i sindikalni svet in plavalni klub Radovljica prirejajo v 
petek, 26. avgusta, ob 17. uri na poletnem k o p a č i š č u v Radovljici 
o b č i n s k o sindikalno prvenstvo v plavanju. Tekmovanje je name
njeno rekreaciji delavcev, zato naj bi se ga ude lež i l i tudi povpre
čni plavalci. Mošk i bodo razdeljeni v tri starostne skupine - do 27 
let, od 28 do 40 let in nad 40 let, ž e n s k e pa v dve - do 30 in nad 30 
let. Na sporedu bodo tri discipline: 50 metrov prsno, hrbtno in 
kravi ter š ta fe ta 4 x 50 metrov prosto. Pri štafet i ni starostnih 
omejitev, lahko je tudi m e š a n a . Posameznik lahko nastopi samo 
v eni disciplini in v štafet i . Vsi tekmovalci bodo prejeli spomin
sko z n a č k o sindikalnih športn ih . iger , najboljš i trije v vsaki disci- . 
plini medalje, najbo l j ša ekipa v m o š k i , ž e n s k i in v skupni razvrsti
tvi pa pokal. 

Organizator sprejema prijave na naslov: Z T K O Radovljica, 
Gorenjska 26, najkasneje do ponedeljka, 22. avgusta, prijave šta
fet pa š e na dan tekmovanja. 

C Z . 

Triat lon jeklenih Bohinj 88 
Bohinj, 7. avgusta - Tur i s t i čno druš tvo Bohinj in Nedeljski 

denvnik bosta tudi letos o r g a n i z i r a l a . ž e četrti triatlon jeklenih 
Bohinj 88. Tekmovanje bo v soboto, 27. avgusta, s startom ob 8. 
uri na k o p a l i š č u ob Bohinjskem jezeru. 

U d e l e ž e n k e in u d e l e ž e n c i l e t o š n j e g a triatlona bodo vse svoje 
sposobnosti pokazali v treh športn ih zvrsteh. Prvo bo tekmova
nje v č o l n a r j e n j u na š e s t kilometrov, drugo kolesarjenje na tride
set kilometrov in zadnje tek na osem kilometrov na progi Rudno 
Po l j e -Konj šč i ca -Ve lo polje. Pravico do starta imajo ž e n s k e , vete
rani do 40 let in č lan i do 40 let starosti. Pogoji so za vse enaki. 
Imeti morajo lasten čo ln , kolo, . dvokilogramski nahrbtnik » 
Startnina je 8.000 dinarjev, ki jo je treba poslati po poštni nakaz
nici na naslov Turistbiro Bohinj. T u je m o g o č e dobiti tudi vse po
trebne informacije vsak dan od 7. do 18. ure. Telefon je 
(064)76-370. 

D. H . 

Sedmi mednarodni plavalni miting Radovljica 88 

Dobri rezultati in vzorna organizacija 
Radovljica, 6. aprila - V okviru praznovanja o b č i n s k e g a praznika je bil d o m a č i plavalni 
klub Radovljica že s e d m i č organizator mednarodnega plavalnega mitinga, na katerem je 
nastopilo nad sto tekmovalcev in tekmovalk iz Italije, M a d ž a r s k e , Č S S R in Slovenije. M i 
ting je bil vzorno organiziran. Odprl ga je predsednik o b č i n s k e s k u p š č i n e Marko Bezjak. 
Prav v tem letu plavalke, plavalci in plavalni delavci Radovljice praznujejo svojo petinpet-
deseto obletnico delovanja. 

Na mitingu sta vse svoje plavalne sposob
nosti in kondicijo pokazala tudi naša dva 
olimpijska potnika na Seul, Ljubljančan Igor 
Majcen in član kranjskega Triglava Darjan 
Petrič. Boji so bili napeti v vseh konkuren-
cah in za najbojše dosežke je PK Radovljica 
vse nagradil z lepimi praktičnimi nagrada
mi. Pri moških je najboljši izid dosegel pla
valec PK Trnava iz ČSSSR František Za-
hradnik, pri ženskah pa njegova klubska so-
tekmovalka Alena Bureševa. Zahradnik je 
najbojši rezultat dosegel na 100 m delfin, Be-
ruševa pa na 200 m mešano. 

Rezultati - moški letnik 73 in mlajši -
lOOm kravi - 1. Zekanovič (Biser Piran) 
57,85, 2. Fabjan (KK), 58,09, 3. Pikec (Tri
glav) 1:02,43, 100 m prsno: 1. Gešak (Jeklo 
Branik) 1:14,15, 2. Benčič (Biser) 1:20,16, 3. 
Hlavaty (Trnava) 1:21,27. 100 m hrbtno - 1. 
Torkar 1:06,34, 2. Hren (oba Ljubljana) 
1:09,15, 3. Štancar (Triglav) 1:09,21, 100 m 
delfin - 1. Feguš (Ilirija) 1:06,60, 2. Dornik 
(Olimpija) 1:08,00, 3. Tomažič (Biser) 1:08,33, 
200 m mešano - 1. Zekanovič (Biser) 2:24,76, 
2. Geršak (Jeklo Branik) 2:29,96, 3. Potočnik 
(Radovljica) 2:30,35, 50 m kravi - 1. Hren 
(Ljubljana) 26,52, 2. Zekanovič (Biser) 26,63, 
3. Fabjan (Koper) 26,67, moški letnik 1972 in 
starejši - 100 m kravi - 1. Bučar 55,06, 2. N. 
Majcen (oba Ljubljana) 55,20, 3. Bureš (Tr
nava) 55,89, 100 m prsno - 1. Slapernik (Bi
ser) 1:12,44, 2. Maher (Radovljica) 1:23,38, 3. 
P. Hlavatv (Trnava) 1:18,66, 100 m hrbtno - 1. 
Novak (Ljubljana) 1:01,79, 2. Amborž (Fuži-
nar) 1:02,38, 3. Stanko (Trnava) 1:04,88, 100 
m delfin - 1. Zahradnik (Trnava) 57,53, 2. 
Ambrož (Fužinar) 58,68, 3. N. Majcen (Lju-

Plavalca, potnika za Seul, Igor Majcen in 
Darjan Petrič , sta nastopila tudi na med
narodnem mitingu v Radovljici. 

bljana) 1:00,51, 200 m mešano - 1. Novak 
(Ljubljana) 2:15,43, 2. Petrič (Triglav) 2:18,76, 
3. I. Majcen (Ljubljana) 2:20,75, 50 m kravi -
1. Bureš (Trnava) 25,72, 2. N. Majcen (Lju
bljana) 25,83, 3. Zahradnik (Trnava) 25,97, 
ženske letnik 1973 in mlajše - 100 m kravi -
1. Prebil (Ljubljana) 1:04,97, 2. Kejžar (Olja
rica) 1:06,84, 3. Cisarova (Trnava) 1:07,07, 100 
m prsno - 1. Melink 1:22,22, 2. Sekovanič 
(obe Radovljica) 1:23,38, 3. Stognar (Ljublja
na) 1:23,38, 100 m hrbtno - 1. Brodnik (Biser) 
1:16,98. 2. Bercsenvi 1:17,18, 3. Straubinger 

S t a š a Melink (Radovljica) in Marko 
l e n k o v i č (Triglav) 

(obe Madžarska) 1:19,35, 100 m delfin' 0t 
Mladenovič (Triglav) 1:13,10, 2 Kavčič (# Sf 
vljica) 1:14,26, 3. Sušteršič (Jeko Br^ 
1:15,35, 200 m mešano - 1. Zupančič (Oli< T 

ja) 2:43,38, 2. Sekovanič 2:43,82, 3. K« 
(obe Radovljica) 2:43,87, 50 m kravi -
bil (Ljubljana) 29,48, 2. Cisarova (Trn* 
29,96, 3. Djorič (Triglav) 31,03, letnik W' 
starejše - 100 m kravi - 1. Slapernik (8'! ^ 
1:05,90, 2. Tass (Madžarska) 1:10,60, \ 
Mauro (Gorica) 1:12,69, 100 m prsno - l - ? 

aat (Gorca) 1:31,28, 2. Divjak (Olimf 
1:34,33, 100 m hrbtno - 1. Burešova (Trn« 
1:90,45, 2. Godina 1:10,11, 3. Kučej (obe J* 
Branik) 1:11,69, 100 m delfin - 1. BauconC 
rica) 1:12,92, 2. Slapernik (Biser) l:13,5l( 

m m e š a n o - 1. Burešova (Trnava) 2:30,lj ^ 
Godina (Jeklo Brnak) 2:30,26, 3. Bauconl ^ 
rica) 2:53,73, 50 m kravi: 1. Kučej (Jeklo 
nik) 28,85, 2. Slapernik (Biser) 30,25, 3. 
jak (Olimpija) 32,04; najboljši trije m<P 
Zahradnik (Trnava) Ambrož (Fužinar), 
vak (Ljubljana), ženske - Burešova (Trn*! 
Godina, Kučej (obe Jeklo Branik), najb5' 
domačina - Jani Jane, Staša Melink. i 

D. H | 
Foto: F. Pef 

Sedemnajsta mednarodna skakalna tekma za pokal Kranja in memorial Francija Thalerj 

Mladi skakalci pokazali velik napredek 
Adergas, 7. avgust - S m u č a r s k i skakalni klub Iskra Delta Triglav je na novi skakalnici v 
Adergasu pripravil ž e sedemnajsto mednarodno skakalno tekmo za pokal Kranja in v spo
min na Francija Thalerja. Nastopilo je osemdeset skakalcev iz Avstrije, Italije, M a d ž a r s k e 
in Jugoslavije. 

V okviru športnih prireditev ob občin
skem prazniku Kranja je smučarski skakal
ni klub Iskra Delta Triglav iz Kranja na 
30-metrski skakalnici v Adergasu organizi
ral že sedemnajsto mednarodno tekmo v 
smučarskih skokih za pokal Kranja v spo
min na Francija Thalerja. Nad 200 gledalcev 
je videlo osemdeset tekmovalcev iz Avstrije, 
Madžarske, Italije in Slovenije. Mladi v treh 
kategorijah pionirjev so pokazali, da se ni 
treba bati, da bi smučarski skakalci pri nas 
nazadovali, čeprav so tokrat tekmovali na 
skakalnici iz umetne mase in v hudi poletni 
vročini. 

Pri starejših pionirjih sta s prvim in dru
gim mesto svoje sposobnosti pokazala dva 
nadebudna skakalca SSK Tržič - Dejan Je-
kovec in Robi Meglic, niso pa zaostajali tudi 
vsi ostali. Zmagovalec pri starejših pionirjih 

Dejan Jekovec je s 30-metn izenačil rekord 
skakalnice v Adergasu. 

Rezultati - ml. pionriji B - 1. Cuznar 
(Iskra Delta Triglav) 164,0 (24,24), 2. Grosar 
161,5 (23,5,24), 3. Ržen (oba Tržič) 155,5 
(23,23), 4. Jenko (Iskra Delta Triglav) 152,5 
(23,5,23), 5. Peterko (Moravče)151,0 (22,5,22), 
6. Hribar (Tržič) 141,5 (22,5,22), ml. pionirji A 
- 1. Mohorič (Tržič) 191,0 (27,5,27), 2. Omer-
zel 189,0 (26,5,27,5), 3. Rsadelj (oba Elektro-
tehna Ilirija) 178,5 (25,26), 4. Vidernik (Fuži
nar) 177,0 (25,5,25,5), 5. Teran (Iskra Delta 
Triglav) 172,0 (25,25,5), 6. Moser (Zahomec) 
171,5 (25,25,25), st. pionirji - 1. Jekovec 213,0 
(30,29,5), 2. Meglic (oba Tržič) 203,5 (28,29,5), 
3. Zaplotnik (Iskra Delta Triglav) 195,5 
(28,28), 4. Kaglitsch (Zahomc) 188,5 (27,27), 5. 
Trček (Elektrotehna Ilirja) 187,5 (26,5,28), 6. 
Martinjak (Triglav) 184,0 (26,26). 

D. Humer Foto: F. Perdan 

Pri s tarejš ih pionirjih je zmagal Trž i čan Dejan Jekovec (prvi z leve) pred klubskim tekmecem Robi jem Meglice m (drugi z leve) in Robi. 
Zaplotnikom iz SSK Iskra Delta Triglav (tretji z leve), manj s r e č e pa je imel Roman Žagar (Iskra Delta Triglav), ki je v prvi seriji pade« 
bil na koncu št ir inajst i . 

Balkansko mladinsko prvenstvo v plavanju D r ž a v n o prvenstvo v kolesarstvu 

P o l o n i R o b b r o n a s t i k o l a j n i 
Kranj, 8. avgusta -V Obrenovcu 

je bilo letošnje balkansko mladin
sko prvenstvo v plavanju. Naši 
mladinci in mladinke so ekipni 

V a t e r p o l o 

V sredo Burin, v četrtek 
Primorje 

Kranj, 8. avgusta - V Kotorju je 
bilo letošnje mladinsko državno 
prvenstvo v vaterpolu. Prvak je 
beograjski Partizan, Triglav je 
osmi. Zaradi tega prvenstva so bi
le preložene tudi tekme druge 
zvezne lige-zahod. 

V sredo bo Triglav doma gostil 
Burin, v četrtek pa Primorje. Sre
čanji bosta ob 20. uri v letnem ba
zenu. 

balkanski prvaki. Med posamezni
ki se je najbolje odrezal Celjan Ju-
rak, ki je postal trikratni balkan
ski mladinski prvak. 

Za našo reprezentanco so nasto
pili tudi Radovljičanki Polona Rob 
in Saša Robič ter Vojičič iz Trigla
va. Vsi so se odlično odrezali, še 
posebno Polona Rob, ki je bila tre
tja na 200 metrov delfin in prav ta
ko tretja na 400 m mešano. Na 200 
m hrbtno je bila Saša Robič peta. 

D. H. 

Jutri pokalni tekmi 
Kranj, 8. avgusta - Jutri, 10. av

gusta, bosta na Gorenjskem dve 
tekmi za pokal Nogometne zveze 
Slovenije. Ob 18. uri bodo igrali 
Sava : Triglav in Jesenice : Dom
žale. 

Mlajši mladinci Save ekipni državni prvaki 

Kranj, 8. avgusta -Sarajevo s svojo okolico je prvič dva dni g0' 
najboljše jugoslovanske kolesarje, ki so imeli državno prvenstvo v e

 ( 

ni in posamični konkurenci članov, starejših in mlajših mladince^ 
Savčanov se je v ekipni konkurenci najbolje odrezala posadka: ri, 
Poljanec, Jenko, Komar, ki je osvojila naslov državnega prvaka. P* | 
rejših mladincih je postal državni prvak Astra iz Ljubljane, Savčaf1 

bili tretji. V konkurenci članov so prvo mesto in državni naslov oSVjj 
kolesarji Roga, ki so bili hitrejši od ekipe Save. Za Savo so vozili 
lane, Pagon, Ječnik, Tahmajster. ^ 

Med posamezniki si je državni naslov v konkurenci mlajših m'M 
cev prikolesaril Krčan Igor Kranjec, ki je bil v šprintu močnejši oa i 
čana Francija Pilarja, njegov klubski kolega Matjaž Poljanec je bil »a 
V konkurenci starejših mladincev je državni prvak postal Zoran J e'j 
Valjeva, drugi jeO bil Savčan Andrej Sajevec, medtem ko je bil S» 
Cvjetičanin sedmi. Razgibana je bila tekma članov. V finišu te dif* 
zmagal Robert Pintarič iz Roga, Savčan Marko Polanc je bil četrti' 

Vrstni red - ekipno : ml. mladinci - ekipno: 1. Sava, 2. K r L 
Merx (Celje), st. mladinci - 1. Astra, 2. Rog, 3. Sava, člani 1. Rog, 2- * 
3. Krka; 

posamezno - ml. mladinci (70 km) 
va), 3. Tare (Lokomotiva Zagreb), 6. Polj 
km) -1. Jelič (Valjevo), 2. Sajevec (Sava), 3. Velkavrh (Astra), /. 
nin (Sava), člani -150 km - 1. Pintarič (Rog), 2. M. Brković (Ćaća« 
Bonča (Sloga), 4. Polanc (Šava), 5. T. Pavlic (Rog). t J* 

D. H 

) - 1. Kranjec (Krško), 2. PilaJ | j 
Poljanec (Sava), st. mladine'M. 
a), 3. Velkavrh (Astra), 7. Cvftvfc* 
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SALON POHIŠTVA K R A N J 

Ugodni pogoji nakupa: 
Novo pohištvo bi kupili, pa nimate korajže, ker je predrago. Ne 
tarnajte - pridite v LESNINO Kranj, in pohištvo, ki si ga želite, 
J°ste lahko kupili po zelo ugodnih pogojih. Lesnina vam nudi 
3 In 6 mesečno obročno odplačevanje z minimalno 12% letno 
°orestno mero. Za gotovinska plačila pa vam iz Brestovega 
Programa nudijo sedežno garnituro z 20% - nim popustom. 

Zelo ugodno lahko kupite regal Ultra, ki ga Lesnina 
razprodaja kot opuščeni program, 
hkratno priložnost lahko izkoristite pri nakupu strojenih 
9°vejih kož. 
'alne obloge lahko dobite na 6 meaecev brez obresti. 

T°rej veliko je stvari, ki vam jih nudi LESNINA v Kranju, zato jih 
°biščite - splačalo se bo, saj nakup v Lesnini ne prinaša samo 
sPrememb v stanovanju ampak tudi prihranek pri denarju. 

Telet oni: — salon pohištva na Primskovem 24-554 
pohištva Titov trg 21-485, 

— salon pohištva na Jesenicah 81-179 

salon kuhinjskega 

M 4 U O O L A S I 

t e i . : 2 7 9 6 0 

APARATI STROJI 
Prodam ATARI 2600 videocomputer 
sistem z dvema jovsticoma in 6 kase 
tami. Tel.: 78-795 11852 
Prodam osem let star, dobro ohranjen 
pralni STROJ Gorenje za 50 SM. Tel.: 
34-096, popoldan 11861 
Prodam HUSOUARNO 250 motocros, 
letnik 1980, Šenturška gora 18, Cerklje 

11885 
Prodam industrijski šivalni STROJ za 
šivanje usnja in debelejših materialov. 
Šenturška gora 18, Cerklje 11886 
Prodam črno-belo TV, brezhibno. Ko-
bal, Kidričeva 31, Kranj 11894 
Ugodno prodam VIDEOREKORDER 
PHILIPS z deklaracijo, nov. Tel.: 
82-129, popoldan 11915 

V E Č K O T Č A S O P I S 

SLQVEhlJArURtST 

U G O D N O 

>plicepodčetriek 
^Jprijetno preživetje vabljivih jesenskih dni smo pripravili najrazličnejše programe tako za zdravljenje kot 

oin m sicer večdnevne zdravstvene, športnorekreacijske, shujševalne in turistične programe storitev: 
p l 1 • s e p t e m b r a da l j e n u d i m o v s e m g o s t o m m o ž n o s t p l a č i l a v t r e h o b r o k i h 
^eg omenjenih programov organiziramo privlačne enodnevne izlete za srndikalne in romarske skupine, 
lupine upokojencev in borcev - zahtevajte željeni program. 

formacije: SLOVEN^ATURIST Zdravilišče Atomske toplice, 
63254 Podčetrtek, tel.: 063-828-000, telex 33 818 

4 

fralni s t r o j i • z a m r z o v a l n e 

s k r i n j e • h l a d i l n i k i • k o t l i z a c e n t r a l n o ^ 

° 9 r e v a n j e • b a r v n i T V • d r o b n i 

9 ° s p o d i n j s k i a p a r a t i • e l e k t r i č n o 

° r o d j e I S K R A i n B l a c k & D e c k e r 

POZNANSTVA 
Prosim, če se na oglas oglasita dve 
sestri ali prijateljici s katerimi smo se 
srečali v nedeljo, 31. julija na Jakobu 
in smo pozneje okrog 12. ure izmenjali 
še nekaj besed pri preddvorskem gra
du kjer sta čakali pri avtu. Šifra: JA
KOB 11846 

VOZILA 

GRADBENI 
MATERIAL 

POSESTI 

ZAPOSLITVE 
DISCOTECA PRIMADONA - Gostišče 
Trebija, takoj redno zaposli dve simpa
tični dekleti za strežbo pijač. Informa
cije v Gostišču Trebija in po tel.: (064) 
68-468 11640 
Vabim k sodelovanju zastopnike za 
prodajo MONOGRAFIJE BLEDA. Pla
čilo za dobljene naročnike vsakih 14 
dni. Če želite sodelovanja z mano, se 
pismeno oglasite pod Šifra: FENIKS 

11722 

Prodam osebni avto VVARTBURG, 
letnik 1974, registriran do julija 1989. 
Zalog 99 

Prodam MOTOR TOMOS 14 M, star 
eno leto. Čufar, Rudno 16, tel.: 66-838 

11704 

Ugodno prodam Z 101, letnik decem
ber 1986, delno obnovljena, registrira
na do februarja 1989. Tel.: 40 168, po
poldan 11849 

70-156, 
11850 

Prodam LES za ostrešje, dimenzije 
12x14x8 m in smrekove PLOHE, debe
line 5 cm. Tel.: 45-672. 

Ugodno prodam rabljene betonske 
CEVI fi 80. šorn, Zminec 72, Škofja Lo-
"5 11845 
Prodam 13 kvad. m plastificirane PLU
TE, strešno okno z bakreno obrobo in 
24 kosov zračnikov za strešno kritino z 
eternitom. Tel : 50-471 11855 
Ugodno prodam 11,5 kvad. m ploščic 
za kopalnico. Te l : 34-230 11866 
Prodam DESKE za oblogo, šir. 8 cm. 
Tavčar, Vrba 31, tel: 80-081 11872 
Ugodno prodam 120 kvad. m kombi 
PLOŠČ 5 cm. Te l : 66-885 11883 
Prodam suhe PRIZME. Gorjup, Trboje 
61 11914 
Prodam cca 120 kvad. m rabljenega 
BOBROVCA. Jane, Sp. Duplje 12 

11918 

RAZNO PRODAM 
Ugodno prodam gumijasti čoln MAE
STRAL 18 z motorjem. Tel.: 41 -096 

11858 

Prodam suha hrastova in bukova DR 
VA. Pungart 9, Škofja Loka 11859 
Ugodno prodam 4-delno OMARO za 
dnevno sobo, dobro ohranjeno in to
vorno prikolico 300 kg. Tel.: 84-511 

11869 
Prodam gumijasti ČOLN z motorjem 
Tomos 4. černe, Mlakarjeva 47, Šen
čur, popoldan 11897 

Prodam naklarisino pKlKOLiCO 17 ku
bikov. Pevno 6, Škofja Loka 11903 
Prodam nov gumijasti ČOLN maestral 
6 R z motorjem T 4,5 N. Vida Pretner, 
Črtomirova 18, Bled 11908 
Prodam bukova DRVA in otroško PO 
STEUICO. Podbrezje 233, Duplje 

11912 

Prodam R 4, letnik 1977. Tel. 
popoldan 
Z 750 SC, letnik 1979, dobro ohranjen, 
prodam. Tel.: 74-513 11854 
Prodam osebni avto R 5, letnik 1976. 
Tel.: 89-156, torek in sreda po 18. uri 

11857 

VAUXHALL VIVA, letnik 1977, obno
vljena in registrirana do junija 1989 in 
SIMCO CHRYSLER 1307, letnik 1977, 
obnovljena, ugodno prodam. Tel.: 
34-189, od 15. do17.ure 11860 
Prodam ŠKODO 120 L, letnik 1978, za 
250 S M . Beleharjeva 11, Šenčur 11862 
V W 1200, letnik 1974, obnovljen, pro
dam. Te l : 88-563 11870 
126 P, letnik 1984, prodam. Tel.: 
60-503, Demšar, Log 29, škofja Loka 

11871 

Prodam LADO 1300 S, letnik 1985. Sp. 
Besnica 19, Kranj 11873 
Prodam R 4, letnik 1979, 55.000 km. 
Tej 78-229 V, 875 

Prodam WV 1200, letnik 1976, general-
no obnovljen. Tel.: 45-473 11876 
Prodam MOPED APN 6, letnik 1985. 
Lovro Rozman, Sebenjska c 23, Bled 

11889 

Prodam APN 4 za 50 SM Praprotna 
polica 32, Cerklje 11890 
Poceni prodam VW 1200, letnik 1970. 
Vrhunc, Rudno 43, Železniki 11891 
Prodam FIAT 750, letnik 1982, registri-
ran do junija 1989. Tel.: 77-001 od 6. do 
14. ure 11895 
Prodam Z 101 GTL 55, letnik 1986. Tel.: 
21-409 11896 
Prodam Z 750, letnik 1980. Kramarič, 
Stara cesta 15, Škofja Loka 11899 
Prodam obnovljeno Z 101, letnik 1973. 
Podhom 34, tel.: 77-677 11900 
VISO 11 RE, staro 5 let, ugodno pro
dam. Tel.: 33-837, popoldan 11901 
Ugodno prodam ŠKODO 120 LS, le
tnik 1979. Hraše 23/a, Smlednik 11909 
Ugodno prodam Z 101 GTL 55, decem-
ber 1985. Ogled na Hrušici 151 11910 
Ugodno prodam Z 750, letnik 1973. 
Te l : 79-632, od 14. do 16 ure 11911 

PRIREDITVE 
Krajevna organizacija SZDL Senica 
vabi na vrtno VESELICO, ki bo v sobo 
to dne 13. avgusta 1988 ob 20. uri z 
NAGRADNIM KEGLJANJEM za šport
no kolo s pričetkom v četrtek VLJUD
NO VABLJENI! 11902 

l i č i l i 

Iščemo dekleta za delo v strežbi. Tal.: 
77-458, Bled 11887 
Razmišljate kako do dodatnega za 
služkal Organizirana honorarna proda
ja knjig uspešne založbe. Zagotovljen 
odličen zaslužek ob novem načinu de
la. Informacije vsak dan od 16. do 17. 
ure, razen srede in vikendov na parki
rišču za Gorenjskimi oblačili. Pogoj 
prevoz. 11904 
Skupina zidarjev sprejme vsa zidarska 
dela. Te l : 37-474 11906 
Sprejmem delo na dom(sestavljanje, 
pakiranje...). Šifr^: DELO NA DOM 

11913 

Zidarsko skupino za notranje omete 
(1000 kvad. m) iščem. Resne ponudbe 
pod Šifra: KVALITETA, ROKI, CENA 

11919 
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ŽIVALI 
Prodam tri mesece stare rjave JARKI-
CE. Stanonik, Log 9, Škofja Loka 11566 
Prodam en teden starega BIKCA si-
mentalca. Te l . 64-254 11774 
Prodam 5 dni starega črno belega 
BIKCA. Hraše 30, Lesce 11863 
Prodam 14 dni starega BIKCA simen-
talca. Sr. vas 16, Gorice 11879 
Prodam 2 meseca starega BIKA si-
mentalca in dobro ohranjeno mlatilni-
co ter nov korribinirsrt piir.sk: štedilnik. 
Marija Sajovic, Mlakarjeva ul. 43, Šen
čur 11881 

KUPIM 
Kupim BIKCA simentalca, starega od 
7 do 14 dni. Te l : 68-647 11867 
R 4 za dele kupim. Tel.. 51 -982 11877 

OBVESTILA 
Cenjene stranke obveščamo, da je zo
pet redno odprt FRIZERSKI SALON na 
Škofjeloški 24 v Stražišču. Informacije 
in naročila po tel.: 26-844 ali 74-954 
Ljubica Marinkovič 11882 

SERVIS AUDIO VIDEO HI-FI TV CO-
LOR obnvaljamo oslabele ekrane, za 
vsa popravila dajemo tudi garancijo. 
Te l : 21-267 11920 

Prodam motor BT 50. Tel.: 42-396 OSTALO 
11917 

Prodam Z 750 SC, letnik 1980, dobro 
ohranjeno, registracija do junija 1989. 
Te l : 27-615 11922 
Prodam CITROEN GS, registriran, ne
vozen. Tel.. (061) 444-925 in (064) 
81 -849, po 20. uri 11923 

S 1.septembrom iščemo varstvo za 
eno leto staro deklico. Ponudbe na na
slov: Mateja Žgajnar, Trg Rivoli 9, 
Kranj, tel.: 38-790 V-630 

Instruiram matematiko za srednje šo
le. Te l : 23-656 11892 

V najem oddam manjšo kmetijo pod 
Dobrčo, kasneje možno dedovanje 
Naslov v oglasnem oddelku. 11905 

STAN. OPREMA 
Prodam raztegljiv kavč in razno pohi
štvo. Tel : 60-918 11874 
Prodam hladilno omaro Gorenje, ŠTE-
DILNIK (2 + 2) nerjaveč Corona. Bata 
gelj Stane, Trojarjeva 27, Kranj, tel.: 
26-961, int. 64 11884 
Peč za centralno kurjavo, rabljeno 
45.000 CCal, nemške izdelave ugodno 
prodam. Tel.: 23-832, Partizanska c. 16 

11921 

STANOVANJA 
Študentki oddam sobo. Naslov v 
oglasnem oddelku. 11596 
Najamemo STANOVANJE na Gorenj
skem. T e l : (061) 265-755 11853 
V Škofji Loki prodam enosobno STA-
NOVANJE 40 kvad. m. Vseljivo marca 
1990. Delno plačilo takoj, ostalo po 
dogovoru. Tel.: 61-789, do 14. ure 

11864 

Prodam STANOVANJE, polovico sta
rejše hiše z lastnim vhodom v Kranju. 
Naslov v oglasnem oddelku. 11880 
Najamem garsonjero ali enosobno 
STANOVANJE v Škofji Loki. Tel.: 
68-422 11888 

Popravek 

O S M R T N I C A 

V 85. letu starosti je prenehalo 
biti plemenito srce naše zlate 
mame, babice, sestre in tete 

M A R I J E 
G R O Š E L J 

Na zadnjo pot smo jo spremili v družinskem krogu, 
dne 4. avgusta 1988 na kranjskem pokopališču. 

Žalujoči: otroci Silva, Hilda, Ana in Franci 
z družinami in drugo sorodstvo 

Kranj, 4. avgusta 1988 

V SPOMIN 
v-' * 

Če bi solza koga obudila 
ne bi tebe Dani črna zemlja krila, 
ker bi naše solze kakor potok lile, 
da bi tebe obudile. 

10. avgusta mineva leto dni 
odkar nas je zapustila draga 
hčerka in sestra 

D A N I C A J E R I Č 
Najlepše se zahvaljujemo vsem, ki so jo ohranili v le
pem spominu ter obiskujejo njen grob, prinašajo cve

tje in prižigajo sveče. 

VSI NJENI 

Jama, 10. avgusta 1988 
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Zeleno obrobljena markacija: 
potni list v nahrbtniku! 
Tudi planinska pota nas utegnejo privesti na mejo, zato ni odveč vedeti, kakšna pravila vedenja veljajo 
tam gori. Kdaj smemo prestopiti mejno črto in kdaj se moramo držati natanko zarisane poti; kdaj nam 
za pot zadošča že planinska izkaznica in kdaj je obvezen potni list? O tem smo se pogovarjali s samo
stojnim inšpektorjem UNZ Kranj, Andrejem Zemvo, zadolženim za mejne zadeve in tujce. 

Na Gorenjskem imamo troje 
planinskih prehodnih mest, ko
der po sporazumu o planinskem 
turist ičnem prometu (podpisala 
sta ga naš ZIS in avstrijska zve
zna vlada) iz leta 1984,, jugoslo
vanski in avstrijski planinci 
smejo prečkati mejo: Kepa (Mit-
tagskogel), Stol - Belščica in Je
zersko sedlo - Savinjsko sedlo. 
Slednja dva sta silno prometna, 
saj Stol (sodeč po kontrolah ob
mejnih organov in vpisnih knji
gah) v sezoni prečka okoli tri ti
soč ljudi, Jezersko okoli dva ti
soč, medtem ko je prek Kepe le 
okoli tristo prehodov pa še to 
pretežno avstrijskih planincev. 
To pa zato, ker je njihov Mittag-
skogel eden najvišjih vrhov v 
tem predelu, ki ga je brez preho
da meje težko osvojiti. Noben 
pravi gornik se mu ne more 
upreti. Tr i prehodna mesta so 
odprta od 15. aprila do 15. no
vembra, od sončnega vzhoda do 
zahoda. 

»V postopku je pobuda Pla
ninskega društva Jesenice, da bi 
odprli še eno prehodno mesto, 
in sicer na Golici, saj je tam še 
zdaj veliko prehodov,« poudarja 
Andrej Žemva. »Tako bomo le-

Pogled na Babe, tik ob meji z 
Avstrijo. - Foto: S. Saje 

ljenja za gibanje v obmejnem 
pasu. Obmejni organi imajo na 
teh mestih nekaj težav z drža
vljani drugih držav, ki želijo čez 
gorsko mejo. Naj ponovimo -
sporazum velja le za Jugoslova
ne in Avstrijce. 

Za siceršnje gibanje v 100-me-
terskem obmejnem pasu pa naj 
bi imel naš državljan začasno ali 

Do kam smemo na planinskih prehodnih 
mestih? 
Ko gremo na Kepo, gremo od planine Belca do prehodnega 
mesta Sedlič, nato pa naprej ob mejni črti do bivše podrte ko
če Annahite, ob državni mejo pod Kepo do mejnega prehod
nega mesta, od tod pa po avstrijski strani na vrh Kepe. 

Na Stol in sedlo Belščica smemo od mejnega prehodnega 
mesta vrh Stola do Prešernove koče, nato do sedla Belščica, 
kjer prečkamo mejo. Na oni strani smemo najdlje do Celov
ške koče, medtem ko je za avstrijske planince skrajna točka 
na naši strani Prešernova koča. 

Jezersko sedlo - Savinjsko sedlo: do prehodnega mesta 
na Jezerskem sedlu, kjer prvič prekoračimo mejo, pridemo od 
Češke koče, nato pa po avstrijskem ozemlju do prehodnega 
mesta Savinjsko sedlo, prek meje, na naši strani pa do Okreš-
lja. 

galizirali številne prehode zlasti 
avstrijskih planincev, kar bo ko
ristilo tudi tamkajšnji, zdaj pre
malo obiskani, planinski koči. 
Do takšnih kršitev smo dokaj 
tolerantni, saj niso storjene zlo
namerno. Ljudi zvabi na gorsko 
mejo (in prek nje) lepota hri
bov.« 

Poti, ki vodijo do planinskih 
prehodnih mest, so označene z 
bslc rd?ČO - zeleno markacijo. 
Če j ih hočemo prečkati , moramo 
imeti ali potni list ali maloob
mejno prepustnico. Avstrijcem 
dovojujejo tudi potno listino, ki 
j i je že pretekla veljavnost, a ne 
pred več kot petimi leti. Na dru
gi strani meje se smejo planici 
zadrževati največ pet dni, druži
ti se smejo v skupine največ 30 
ljudi. Dovoljeno j im je nositi le 
planinsko in osebno opremo in 
hrano, ki jo potebujejo zase. Ne 
potrebujejo pa posebnega dovo-

stalno dovoljenje. Izda mu ga 
občinski sekretariat za notraje 
zadeve v kraju bivanja, če prej 
vloži prošnjo. Začasnega izstavi
jo turistom, gobarjem, stalnega 
pa gozdarjem, kmetom, gorskim 
reševalcem in ostalim, ki imajo 
nenehno opraviti tam okoli. To 
dovoljenje v hribih velja le z 
osebno izkaznico. 

Kot vsa pravila ima tudi to iz
jeme. Nekateri domačini in tujci 
se smejo ponekod gibati tudi 
brez posebnega dovoljenja, za
radi hribovitosti naše meje so 
zakoni do ljubiteljev gora pač 
nekoliko boj širokogrudni. Le z 
osebno izkaznico se smemo dr
žavljani S F R J gibati v območju 
Mangarta od ure pred sončnim 
vzhodom do ure po sončnem za
hodu, vendar le po tejle poti: s 
Kotovega sedla po zaznamovani 
poti do Vevnice in po novi pla
ninski poti do vrha Mangarta. 

Jutri se začenjajo ohcetne prireditve 

Kmečka ohcet na Bledu 
Bled, 9. avgusta - Blejska kmečka ohcet je že tradicional

na turistično-etnografska prireditev, s katero po izvirnih za
piskih Tončke Maroltove ter spominih starejših prebivalcev 
Bleda in okolice ponazarjajo ženitvene običaje blejskega kota 
izpred 100 let in več. 

Tako bosta tudi letos Turistično društvo in kulturno ume
tniško društvo Bled, ob sodelovanju folklornih skupin, prika
zala čelo vrsto za tisti čas strogo ustaljenih navad ob ženitvi 
kmečkih fantov in deklet. Blejska kmečka ohcet pa ni le zani
miva turistična prireditev, temveč z njo skušajo mladim in 
blejskim gostom prikazati stare šege in delček kulture naših 
prednikov. 

Prireditve ob letošnji blejski kmečki ohceti se bodo zače
le že jutri, v sredo ob 14. uri, z otvoritvijo sejma domače obrti 
na prireditvenem prostoru. Prav tako jutri zvečer pripravljajo 
zabavo na Blegaškem vrtu. Ob 20. uri bodo na prireditvenem 
prostoru postavili mlaj. Program ohceti se bo nadaljeval v če
trtek zvečer ob 21. uri s »predajngo « neveste, v petek zvečer 
pa bo »vasovanje «, ko bo ženin zadnjič skrivaj obiskal neve
sto pod oknom. Fantje bodo zapeli pod vaško lipo. V petek ob 
22. uri bo »fantovščina «. Tudi v soboto bo ves dan živahno. Ob 
10. uri bo »vabljenje «. Starešina in ženin bosta v spremstvu 
vaških godcev vabila na ohcet sorodnike in goste iz hotelov. 
Ob 16. uri bodo »nakladali balo « »pri Piberču «, ob 17. uri bo 
»šranga «na Cesti svobode, zvečer pa bodo vsi hotelski gostje 
postreženi z ohcetno večerjo. Med večerjo bodo folklorni na
stopi po vseh hotelskih restavracijah. Zaključek prireditev bo 
v nedeljo med 15. in 19. uro. Ob 15. uri se bodo ženinovi svatje 
odpeljali po nevesto. Začel se bo svatovski spored, ki se bo ob 
17. uri končal s poroko na Blejskem gradu. Par letošnje ohceti 
sta Peter Zemva in Suzana Hairlič. Zadnje dejanje kmečke 
ohceti pa bo pred Festivalno dvorano, kjer oče in mati sprej
meta v hišo »ta mlado «, sledi ohcetna pojedina, »zaplečvanje « 
vaških fantov in zabava na Blegaškem vrtu. 

Ves čas ohceti se bo na ličnih gorenjskih stojnicah moč 
okrepčati s pristnimi gorenjskimi jedrni in ohcetnimi speciali-
tetami. 

V. Stanovnik 

To velja tudi za območje Golice 
(po zaznamovani poti od Golega 
sedla do Jeklega sedla na vrh 
Golice) in Zelenice (od planin
skega doma na Zelenici do mej
ne črte, po zaznamovani stezi 
čez Kamniti vrh do Visoke Vrta
če na Nemški vrh). 

To ureja posebna uredba, v 
njej pa so zajeti tudi deli mejne
ga pasu, kjer je dovoljeno giba
nje članom planinskega društva. 
Že planinska izkaznica z osebno 
izkaznico je dovolj za gibanje v 
tem pasu. Te poti so Ponce (iz 
doline Planice in Tamarja na 
Srednjo, Visoko in Zadnjo Pon-
co, na Strugovo špico prek Vev
nice na Kotovo špico), Košuta (s 
Kofc do Brezimnega vrha na Ve
l iki vrh, po zaznamovani poti do 
Kladiva in Škrbine, ter iz Med-
vodja čez Dolge njive na Košu-
tnikov turn), Zelenica - Stol (iz 
planinskega doma na Zelenici 
do pobočja Visoke Vrtače in na 
njen vrh in na Nemški vrh; ozi
roma pod sedlom Belščica na 
Mal i Stol, do Prešernove koče in 
na Vel iki Stol), Stol (Mali Stol -
Prešernova koča - Vel iki Stol, po 
zaznamovani poti čez Žirovniški 
Stol do Vajneža, Medjega dola 
do Javorniškega Rovta), Kepa 
(od Mlince do vrha Pieveinice; 
od Mlince po stezi pod vrhom 
Bela peč do vrha Dovške babe; 
ali iz vasi Belca po stezi in gre
benu do vrha Kepe). 

»V zvezi z gibanjem v obmej
nem pasu imamo probleme zla
sti s tujci, ki pomotoma zaidejo 
vanj,« pojasnjuje inšpektor 
Žemva. »To se dogodi zlasti s tu
risti, ki so nastanjeni v turisti
čnih krajih blizu meje. Večino
ma so sicer opremljeni s turisti
čnimi kartami, v katerih je zari
sana meja, ne pa tudi obmejni 
pas. Tudi rumene table ki sled
njega označujejo, jim ne povedo 
veliko, saj so enojezične. Upamo 
(in vztrajamo), da bo že prihod
nje leto drugače!« 

D. Z. Žlebir 

Smučišče na Ledinah 

T GLASOVA ANKETA 

Želimo več prireditev! 
Kdaj ste bili nazadnje na eni izmed prireditev, ki so bile organizirane na Gorenjskem? Vam je bj' 
lo všeč? Kaj nasploh mislite o prireditvah v naši regiji, jih je preveč, premalo, kakšnih bi si pre»' 
vsem želeli? 

Na gornja vprašanja so nam odgovar
jali naši tokratni naključni izbranci. Pro
blem prireditev smo sicer v našem časopi
su že večkrat poskušali na različne načine 
obdelati in ker se nam je zdelo, da nismo 
prenesli dovolj različnih mnenj naših ob
čanov, si lahko tokrat preberete česa vse
ga bi si intervjuvanci predvsem želeli. 

mgm^ Liljana Habuš: »V 
bistvu sploh ne 
vem kaj se pravza
prav dogaja pa vse
eno lahko skozi 
svoje videnje re
čem, da bi moralo 
biti več prireditev 
predvsem sprostit-
venega značaja. V 

»** tem smislu vidim 
tudi veliko obvez
nost poživiti stare 

dele mest, ki bi lahko tako resnično živeli 
z ljudmi. « 

Ani R.: »Gorenjska 
bi lahko imela več 
različnih dogajanj, 
vse od čisto zabav
nih pa vse do resni
čno kulturnih. V 
poletnem času bi 
morali prireditve 
pripravljati pod mi
lim nebom. Ob tem 
se človek spomni 
na poletni kino, ki 
je včasih bil, danes 

pa ga ni več. Kaj je z njim, zakaj ga nima
mo več? « 

Breda Kecman: 
»Mislim da kdor ni 

*M>m len ima kar dovolj 
možnosti, da preži
vi nekje svoj prosti 
čas. Osebno med 
letom hodim malo 
v gledališče, pole
tni čas pa je v tem 
pogledu nekako 
mrtva sezona, če-

H prav bi bile verjet-
no zanimive kak

šne mlajše, še neuveljavljene skupine. Se
veda pa je v vprašanju tudi denar. « 
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Janez Rogelj: »P*1' 
reditev je bolj rna-
lo. Osebno bi si že
lel predvsem prirf 
ditve, ki bi bile pri' 
merne poletnemu 
času, času dopu; 
stov. Te bi v velik1 

meri popestrile me
sta in spodbudil 
družabno življenje-
Glejte, ob zadnji 
kranjski kolesarski 

prireditvi smo se pogovarjali s prijatelji iB 
vsi pravijo, da je premalo večernega žr 
vljenja.« 

Zvone Miklavčift 
»Mislim da je v pO' 
letnem času na Go
renjskem še kar ži
vo kar se prireditev 
tiče. Osebno bi si 
želel več večernih 
zabavnih priredi
tev. Mladi pa imajo 
občutno premalo 
možnosti preživlja* 
nja prostega časa-
Sedaj bo sejem in 

njihovi glasbeni večeri, potem pa spet dol
go nič. « 

Nešo Sakan: »Po
glejte, v Kranju ni
mamo nobene pra
ve diskoteke, kam 
naj pa mlad človek 
gre. Nekaj se priče
nja preurejati na 
Šmarjetni , mogoče 
bo kaj s kranjskim 
Kieselsteinom , ne 
vem, bomo videli-
Nasploh bi moralo 
biti veliko več za

bavnih prireditev, človek se vendar nekje 
mora vsaj malo sprostiti. « 

V. B-
Foto:G. Sinik 

Nova vlečnica in teptalni stroj? 
Kranj, avgusta - Vroči dnevi letoš
njega poletja so stopili vrhnji sneg 
na ledeniku na ledinah, zato so se 
v Planinskem društvu Kranj odlo
čili, da smučišče za ietos zapro. 
Dogovarjajo pa se o izgradnji nove 
vlečnice in nakupu teptalnega 
stroja. 

Smučišče, da ne rečemo kar 
smučarsko središče na Ledinah, 
danes poznajo domala že vsi smu
čarski klubi v državi. Letos je na 
primer to smučišče obiskalo in va
dilo na njem okrog 50 jugoslovan
skih klubov, pa tudi prva smučar
ska vrsta jugoslovanske reprezen
tance. Zaradi varovanja ledenika 
pa so smučišče zdaj zaprli. -Vroči 
dnevi letošnjega poletja so na
mreč stopili vrhnji sneg na ledeni
ku. 

Letos je Planinsko društvo 
Kranj na tem smučišču skupaj z 
delavci RTC Krvavec obnovjlo to
vorno žičnico, zdaj pa se dogovar
jajo s predstavniki Smučarske 

zveze Jugoslavije in njenim pred
sednikom Mikijem Savičevičem, 
da bi v prihodnje to visokogorsko 
smučišče še bolje uredili in na ta 
način še boij približali kiubom. 
Pričakujejo, da bodo pogovori 
uspešni in da bodo Ledine dobile 
novo vlečnico in teptalni stroj. 

V zadnjih letih in desetletjih so 
na Ledinah vadili vsi naši znani 
(in še številni drugi) smučarji. Le
dine pa poznajo dobro tudi plani
ci. Prenekateri tečaj in seminar je 
že bil na Ledinah. Tako bo na pri
mer tudi septembra, ko JJO Planin
sko društvo Kranj iz leiuMijega 
izobraževalnega programa na Le
dinah organiziralo tečaj o uporabi 
derez in cepina. Vodili ga bodo 
člani Gorske reševalne službe 
Kranj. In povejmo nazadnje še to, 
da je koča na Ledinah za planince 
odprta in da tudi penzion v njej ni 
drag. Velja okrog 29 tisoč dinar
jev. 

A. Ž. 

V E t K O T Č A S O P I 
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Mopedist izsilil prednost 
Kranj, 5. avgusta - 58-letni Jurij 

Bogataj iz Škofje Loke je bil huje 
ranjen v nesreči, ki se je primerila 
v križišču Ceste Staneta Žagarja z 
Ručigajevo cesto. Z mopedom je 
bil namreč pripeljal s stranske 
Ručigajeve ceste in izsilil pred
nost pred voznico osebnega avto
mobila, 28-letno Marijo Ternar iz 
Kranja, se zaletel v njen avto in 
padel na cesto. Ranjenca so odpe
ljali v Klinični center. 

Radovljica, 5. avgusta - Ko je 
voznica osebnega avtomobila 
Cvetka Capuder, stara 35 let, z 
Bleda, peljala iz središča Radovlji
ce proti Lescam, je dohitela kole
sarko, 72-letno Francko Oblak iz 
Vrbenj. Slednja je nenadoma, ne 
da bi nakazala smer ali se prepri
čala če je varno, zavila levo prav 
pred avto. Voznica je sicer skušala 
zavreti, vendar ji ni uspelo prepre
čiti nesreče. Po trčenju je kolesar
ka padla na pokrov motorja, odtod 
pa na cesto, kjer je obležala hudo 
ranjena. 

NA ŠONČMj 
STRANI ALI" 

Gore imamo, organiziranih 
vodnikov pa ne 

Kranj, 5. avgusta - Slovenci se radi pohvalimo, da živimo 
na sončni strani Alp. Kako tudi ne, saj razgibani vršaci Julij ' 
cev, Kamniško-Savinjskih Alp, Karavank in nižjega hribovja 
objemajo velik del naše dežele! 

Nikjer drugod po Jugoslaviji nimajo tolikšnega števila 
planinskih postojank, ki so razsute ob tisoče kilometrov ure
jenih in označenih poteh. Obenem imamo v Sloveniji izjemno 
razvito planinsko organizacijo, ki prek svojih društev skrbi 
razen za planinsko gospodarstvo tudi za spodbujanje množi
čnega izletništva med člani in drugim prebivalstvom. 

In vendar naše gorništvo le stežka primerjamo z onim 
onstran Alp! Pri tem nimam v mislih delovanja planinske or
ganizacije navznoter, ampak predvsem njeno seganje na po
dročja sorodnih družbenih dejavnosti. Odgovorni v naši Pla
ninski zvezi namreč že dolgo opozarjajo na nujnost poveza
ve s turističnimi delavci in gostinci ter se dogovarjajo o mož
nostih za organizirano vodenje obiskovalcev po naših gorah 

Žal tudi za sporazumevanje na tej ravni velja značilnost 
znanega reka, da se je tresla gora in rodila miš. Edina, preo 
leti rojena poslovalnica za najemanje vodnikov in izposojo 
gorniške opreme na Bledu je neslavno propadla. Tuji in do
mači gorniki pa zopet tavajo po slovenskem hribovju kot vedo 
in znajo. 

Rekel bi, da je to še ena zamujena priložnost več za raz 
mah neke dejavnosti! Kaj pomaga, če v Planinski zvezi Slove
nije deluje poleg številnih mladinskih tudi prek petsto planin
skih vodnikov in še mala četica gorskih vodnikov zraven, kO 
pa ne znamo (ali nočemo) njihovega znanja in sposobnosti te
meljito izkoristiti. Mar nas je sram, da so med nami tudi sve
tovno znani alpinisti, ki bi zmogli (in hoteli) popeljati petične; 
ga gosta za primerno plačilo na katerikoli vrh ali v katerokoli 
steno naših sončnih Alp? 

In še za nekaj gre pri vsej stvari! Če odmislimo ekonom' 
sko privlačnost gorskega vodništva, gotovo ne bi smeli pozabi' 
ti varnostne plati. Ne more nam biti vseeno, če se v naših g0". 
rah zaradi nevednosti in neizkušenosti ponesreči kar precej 
naš ih bratov in sester ter tujcev. 

Nikomur ne moremo vsiliti vodnika za pot v gore, kot to 
počno v nekaterih tujih deželah. Vendar, šele ko bomo zmog'1 

organizirati vodniško službo in jo ponuditi planincem od dr*1' 
god, bom prepričan, da res živimo na sončni strani Alp! Tedaj 
bomo izpolnili dolg do prednikov, znamenitih imen od Ojcin' 
gerja, Škantar ja in Tožbarja do Komaca, ter brez sramu pr^ 
dali popotno palico rodu zanamcev. 

Stojan SaJ e 


